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Niti dobro se ne zavemo pa je 
že leto okrog in zopet lahko re
čemo, da smo za izkušnjo boga
tejši in zopet se naseli v nas u- 
panje v boljše uspehe v nasled
njem letu.

Ob takšni priliki je prav, da 
si bežno osvežimo spomin na 
dogajanja v letu 1973. Prva 
stvar, ki jo moramo omeniti, je 
vprašanje izpolnitve nalog v le
tošnjem letu. Nedvomno bomo 
višino celotnega dohodka do
segli oziroma presegli. Vendar 
je pri tem tudi razlika med po
sameznimi dejavnostmi. Ugoto
vimo lahko, da naloge v proiz
vodnji premoga ne bodo dose
žene. Zato obstojajo v veliki 
meri objektivni, v določeni me
ri pa tudi subjektivni razlogi. 
Na tej osnovi, bo potrebno ob
veznosti za leto 1974 vsestran
sko in s polno mero odgovor
nosti oceniti iri tudi prevzeti. 
Pri tem ne gre izključno oce
njevati le finančne pokazalce, ki 
ali zadoščajo ali ne, ampak tu
di družbene interese glede na 
energetsko situacijo, kakršna 
je nastala v oskrbi z energetski
mi viri in problemi, ki se ob 
tem kažejo.

Na samoupravnem področju 
vsekakor ne moremo mimo pri
prav in zaključka le-teh ob re
alizaciji ustavnih dopolnil z u- 
stanovitvijo temeljnih organi
zacij združenega dela ter samo
upravnim sporazumom o zdru
ževanju v delovno organizacijo.
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Ta sicer že obstaja, pa jo je 
vendar potrebno znova konsti
tuirati na temelju sklepov de
lavcev v temeljnih organizaci
jah združenega dela. Prav go
tovo je potrebno v takšni aso
ciaciji najti tako skupen inte
res, kot tudi interes vsake po
samezne temeljne organizacije 
združenega dela. Verjetno ni 
mogoče oporekati enemu kot 
drugemu interesu, ki pa mora 
biti sprejet skupno in s strani 
vseh TOZD. Verjetno tudi ne 
bo prav in sprejemljivo, vztra
jati izključno na svojih stali
ščih. Dogovarjanje in sporazu

mevanje pomeni tudi določena 
odstopanja in prilagojevanja, 
ki naj zbližujejo in zavestno 
ustvarjajo osnove za enotno in 
učinkovitejše nastopanje delov
ne organizacije, v najrazličnej
ših oblikah družbeno-ekonom- 
skih odnosov, tako med TOZD 
kot tudi v odnosih navzven. 
Menim, da v tem smislu ni na 
mestu nobeno pretiravanje, ki 
lahko odnose samo zaostruje.

V letu 1974 bo vsekakor po
trebno, da se vsi skupaj prila
godimo novo nastajajočim od
nosom v združenem delu in 
skušamo skrbno in z razume

vanjem razreševati naše notra
nje probleme. Istočasno ne 
smemo pozabiti na izpolnjeva
nje naših delovnih obvez, ki po
menijo osnovo naše materialne 
oskrbe in eksistence. Kljub te
mu, da v letu 1973 prav na tem 
področju nismo v celoti uspeli, 
pa vendarle lahko ugotavljamo 
povsod opazen napredek, kar 
naj bo spodbuda za še boljša 
prizadevanja v naslednjem letu.

Na tej osnovi želim vsem čla
nom kolektiva obilo uspeha in 
sreče v Novem letu 1974!

Glavni direktor
Albert Ivančič, dipl. inž. rud.

Novoletne želje in čestitbe
Hitro smo se približali koncu 
leta 1973 in že nastopa leto 
1974. Kljub temu, da leto 1973 
ni bilo dovolj uspešno v gospo
darskem pogledu, zaradi že zna
nih težav v rudarstvu, pa smo 
vse druge naloge, ki smo si jih 
zadali, le opravili. V mislih 
imam uresničevanje ustavnih 
dopolnil, ki bodo v celoti po
globila samoupravne odnose. 
Uresničevanje ustavnih dopol
nil je pravzaprav začetek novih 
političnih naporov, da dosled
no približamo samoupravljanje 
in odločanje vsem zaposlenim 
v delovni organizaciji. Tega ho
tenja se moramo zavedati prav 
vsi že zaradi tega, da bo prihod 
uspešnejši in hitrejši in konč
no, da bodo rezultati gospodar
jenja boljši in večji in da na
pravimo naš velik rudarski ko
lektiv še močnejši in še bolj 
združen v vseh pogledih.

Vsem članom naše delovne 
skupnosti čestitam za dosežene 
uspehe v letu 1973! Istočasno 
želim v imenu osrednjih samo
upravnih organov še boljše po
čutje v letu 1974, zlasti pa že
lim, da bi delo opravljali var
no in da bi se vsak dan vračali 
domov med svojce in družine, 
zdravi in zadovljni!

predsednik
osrednjega delav. sveta ZPT

Anton Pikš

Leto 1973 se bliža koncu, osta
lo pa bo zapisano v kroniki Za
savskih premogovnikov, kot 
pomemben mejnik. V tem letu 
šmo namreč prešli po uspešnih 
opravljenih poizkusih na upo
rabo samohodnega podporja v 
jamah vseh treh rudnikov. 
Uspela nam je pridobitev, ka
tero smo leta težko pričako
vali.

V letu 1974 bomo že v febru
arju in marcu pričeli s poiz
kusnim uvajanjem tudi druge 
novitete, to je stroja za prido
bivanje - izkop premoga na na
ših širokočelnih odkopih. Že
lim, da bi tudi ti poizkusi čim- 
bolje uspeli, saj bo s tem več 
kot uspešno zaključen program 
uvajanja kompleksne mehani
zacije na naših širokočelnih 
odkopih. Sodobna mehanizaci
ja ob uporabi ustrezne tehnolo
gije odkopavanja, naj omogoči 
ne le dvig produktivnosti, tem
več z vlaganjem manjših fizič
nih naporov, lažje opravljati 
težko delo pod zemljo. Ne bi 
bilo prav, če ne bi uspeli tudi 
na drugih področjih, predvsem 
pri hitrejšem izvajanju investi
cijskih del. Le tako bomo lahko 
hitreje prešli na posodobitev 
tudi ostalih faz dela v jami in v 
ostalih dejavnostih zunaj jame.

Želim, da bi prihodnje leto, 
kot rojstno leto nove enotne

delovne organizacije, združene 
v temeljne organizacije združe
nega dela in skupne strokovne 
službe, dokazali, da imamo pra
ve cilje zaradi katerih smo 
ustanovili TOZD, ki bi nam 
hkrati omogočile boljše gospo
darjenje in doseganje večjih 
proizvodnih uspehov, saj so po
trebe po premogu tako v ener
getiki, industriji in pri ostalih 
porabnikih, ob svetovni ener
getski krizi, iz dneva v dan več
je. Še nadalje bo potrebno 
mnogo prizadevanj, zavzetosti 
in dobrega sodelovanja.

V novem letu 1974 želim 
vsem članom kolektiva in nji
hovim družinam, čimveč oseb
ne sreče in blagostanja!

Adolf Jermol, 
dipl. inž. rud. 

tehniški direktor

Ob koncu vsakega leta si ved
no znova in znova zaželimo 
drug drugemu, srečo za bodo
če leto.

Tokrat želimo to toliko bolj, 
kajti toliko političnih in vojnih 
pretresov kot jih je svet doži
vel v letu 1973, nihče ne želi 
več, posebno pa ne delovni 
ljudje, ne glede na to, na kate
rem kontinentu živijo.
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Stopamo v novo leto z novi- Celotnemu kolektivu v vseh 
mi upi. Leto 1974 bo za vse de- temeljnih organizacijah zdru- 
lovne ljudi Jugoslavije spet eno ženega dela in skupnih strokov- 
pomembnih obdobij. Novi nih službah, želim še lepše 
medsebojni družbeni odnosi, ki uspehe v letu 1974! 
nam jih zagotavlja nova usta- Leto, v katerega vstopamo 
va, bodo prav gotovo velik ko- naj bo leto, v katerem bomo 
rak naprej pri oblikovanju na- dosegli zastavljene cilje v laž- 
še samoupravne družbe. V pre- jih pogojih dela in običajnem 
pričanju, da boste tudi vi v no- delovnem času ter v še večjem 
vem letu dosegli čim večje vrednotenju dosežkov vašega 
uspehe, želim vsem članom de- dela
lovne skupnosti ZPT, mnogo s'temi željami, ki naj bodo 
sreče m zadovoljstva. tucj| vez našega sodelovanja,

pojdimo »Srečno« v leto 1974!

Janez Ocepek Milan Kožuh,
predsednik skupščine občine poslanec gospodarskega zbora 

Trbovlje zvezne skupščine

V vsej naši domovini pa tudi drugod proslavljajo otroci koncem leta 
prihod dedka Mraza

Ob prihodu v novo leto upravi
čeno vsi Revirčani, posebno pa 
člani delovnega kolektiva Za
savskih premogovnikov Trbov
lje, s ponosom ocenjujete sado
ve svojega dela v preteklem le
tu.

Lepi in za našo socialistično 
samoupravno družbo pomemb
ni uspehi kot so: količine izko
panega premoga, urejanje, raz
vijanje samoupravnega učinko
vitega gospodarjenja, izpeljava 
ustavnih določil v krogu vaše
ga kolektiva, pomenijo pomem
ben dosežek in so napotilo za 
podobna prizadevanja v bodo
če.

Vse najboljše ob vstopu v 
novo leto 1974!

Lansko leto sem ob novem 
letu želel kolektivu ZPT ure
sničitev modernizacije rudni
kov in poslovanje v stabilnej
ših pogojih. Ko spremljam va
še letošnje rezultate, ugotav
ljam, da ste z enim in drugim 
uspehom začeli, temu pa se pri
družujejo tudi uspehi na 
uvel j avl j anj u učinkovitej šega 
samoupravljanja, skladno s 
spremembami republiške in 
zvezne ustave.

Preje smo se zavzemali za to, 
da posledice restitucije premo
ga ob konjukturi modernejših 
energetskih virov, ki so izrinja-

li premog, ne bi smele iti na 
račun rudarjev. Danes, ko smo 
priča vsesplošni energetski kri
zi v svetu pa mislimo, da reše
vanje te krize zopet ne more na 
račun le večjega prizadevanja 
rudarjev, temveč, da je dolž
nost celotne družbene skupno
sti, da zagotovi sredstva za mo
dernizacijo premogovnikov in 
primerno materialno stimula
cijo za napore rudarjev, kot je 
to primer v drugih deželah. Ča
si, ko smo to plačevali samo z 
družbenimi priznanji in pohva
lami, so za nami.

V novem letu 1974 pričakuje 
družbena skupnost, posebej pa 
gospodarstvo, povečanje ude
ležbe premoga v energetiki. 
Zato se pričakujejo tudi ustrez
ni napori rudarjev, zlasti na 
področju modernizacije tehno
logije. Dodajam, da vse to ob 
primerni materialni stimulaci
ji. Garancija, da boste to za
upanje družbene skupnosti 
upravičili, so vaši uspehi v le
tošnjem letu. Celotnemu kolek
tivu ZPT želim v letu 1974 čim- 
več delovnih uspehov, vsem čla
nom kolektiva pa obilo osebne 
sreče!

Karel Forte,
poslanec republiškega zbora 

republiške skupščine

Vsem rudarjem v jami in osta
lim zaposlenim v naši delovni 
organizaciji, posebej pa še 
vsem komunistom ter družbe
nopolitičnim delavcem ter sa
moupravi j alcem, najlepše in 
najboljše v novem letu 1974!

Prepričan sem, da bo priza
devnost nas vseh v novem letu 
še močnejša, saj so prav na
predne sile nosilci odgovorno
sti, da se uresničijo in uvelja
vijo delavski amandmaji tako, 
da bo resnično delavski razred 
odločal, kakšen bo njegov ju
trišnji dan.

Tone Šum
sekretar konference ZK ZPT

Srečno!
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SREČNO DANES IN JUTRI

Naša organizacija združenega 
dela skrbi za informiranje svo
jih članov, poleg ostalih oblik 
obveščanja, tudi s svojim gla
silom Srečno. Glasilo izhaja 
redno vsak drugi mesec, v na
kladi po 3000 izvodov, kar je 
dovolj, da ga izmenično lahko 
preberejo vsi člani kolektiva. 
S to naklado smo torej dosegli 
intenzivnost informiranja, ne 
moremo pa trditi, da je bil s 
tem dosežen že tudi celoten na
men. Vsa obvestila so namreč 
odhajala z veliko zamudo, z iz
jemo obvestil, objavljenih v 
biltenu, saj smo kasnih s pri
spevki, v ostalem pa še z dol
gim rokom (dva meseca) do na
slednje izdaje. V takih pogojih 
vsaka novica postane nezani
miva, vsako obveščanje z raz
lago problemov pa nekoristno, 
ker so si člani z izmenjavo 
mnenj včasih na napačnih in

nepopolnih podatkih že ustvar
jali svoj pojem, katerega pa 
često kasneje težko preobliku
jemo.

Uredniški odbor glasila Sreč
no se je s temi težavami soočal 
redno, pred vsako izdajo števil
ke in si prizadeval, da je izbiral 
članke, ki zaradi časovne od
maknjenosti vseeno niso izgu
bili zanimivosti. Tako smo red
ko izpustili tehnične zanimivo
sti pri nas in tudi v svetu. Tak
šni članki so bili ne le zanimivi, 
temveč tudi vzgojni in zato ko
ristni. Vse premalo pa smo pi
sali o splošni situaciji, o teža
vah, delovnih pogojih in oko
lju, kar nas je držalo takore- 
koč za roke, v čemer smo pa ži
veli,' občutili in zavoljo česar 
je ostala marsikatera tona pre
moga skrita v zemlji.

Imam občutek, da smo imeli 
kaj pisati, da so bili za to dani

tudi materialni pogoji in da je 
kolektiv tako vsebino tudi pri
čakoval.

Vse to imamo namen popra
viti v letu 1974. Da bodo izhaja
li članki s svežo tematiko, bo 
potrebno poskrbeti za obvezno 
dopisno službo in kar je tudi 
važno — Srečno bo moral izha
jati vsak mesec! Tako bomo sa
moupravnim organom predla
gali, da sprejme sklep o obvez
nem poročanju vodij posamez
nih TOZD oziroma strokovnih 
služb v TOZD in OZD, v obliki, 
vsebini in času, ki ga bo dolo
čil uredniški odbor ter da potr
di sklep in odobrijo eventualna 
večja sredstva za mesečno izda
janje glasila.

S tem želimo glasilu SREČ
NO v novem letu, še večjih 
uspehov!

Odgovorni urednik 
Emil Kohne, dipl. inž. rud.

Naše naloge na področju energetike v letu 1974
Problematika oskrbovanja z 
energetskimi viri postaja ved
no bolj pereča, saj se iz najraz
ličnejših vzrokov srečujejo tu
di razvite države s problemom, 
kako najučinkoviteje in v za
dostni meri obvladati oskrbo z 
energetskimi viri. Tudi v Jugo
slaviji, in s tem tudi v Slove
niji, prihajamo v tem pogledu 
večkrat v kočljiv položaj, ki iz
vira iz pomanjkanja trdnejše 
in realnejše usmeritve razvoja 
energetike pri nas.

V zvezi s takšno ugotovitvijo 
se takoj zastavlja in postavlja 
tudi pred nas vprašanje, kak
šno vlogo in na kakšen način 
naj se tudi naša delovna orga
nizacija vključuje v reševanje 
energetskih problemov.

V prvi vrsti in najbolj učin
kovito sodelovanje je prav go

tovo čim večja proizvodnja. Ob 
takšni zahtevi seveda ne more
mo mimo tega, da smo že nešte
tokrat v preteklosti načenjali 
vprašanje sredstev za moderni
zacijo. Šele v letošnjem letu 
nam je po dolgih razpravah in 
dokazovanjih uspelo podpisati 
pogodbo, s katero so nam bila 
z udeležbo lastnih sredstev, na 
osnovi investicijskega progra
ma, dodeljena kot posojilo 
bančna sredstva in tudi sred
stva iz sklada za razvoj energe
tike. Jasno je, da ob odnosu do 
razvoja premogovništva v pre
teklosti, ni možno takoj in že v 
tem letu doseči boljše proizvod
ne dosežke posebno še, če se u- 
stavimo ob ugotovitvi, da se je 
stalež zaposlenih v jami znižal v 
zadnjih petih letih za 21 % in' 
da tega nismo mogli nadomesti

ti s takšno rastjo produktivno
sti, ker so bila vlaganja za mo
dernizacijo mnogo prenizka. Iz 
teh razlogov je neutemeljen 
vsak očitek premogovništvu, 
da bi moralo bolj učinkovito 
poskrbeti za oskrbo s premo
gom, saj smo v resnici panoga 
industrije, v katero se je v zad
njih petnajstih letih sorazmer
no najmanj vlagalo.

Pred nami je seveda v letu 
1974 postavljena naloga, da v 
določeni meri koristimo neka
tere pridobitve z nabavljeno 
opremo. Gre za dobavo dveh 
mehaniziranih čel a 60 m, ki 
naj vsako s proizvodnjo 1100 — 
1200 ton na dan bistveno pri
pomore k dvigu produktivnosti 
pa tudi proizvodnje. Lahko ra
čunamo, da bi se pri uspešnem 
vključevanju in funkcioniranju
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opreme, produktivnost dvignila 
za 10—15 % in ob enakem sta- 
ležu seveda tudi količina pro
izvodnje.

Za leto 1974 ni še nikakršnih 
izgledov, da bi se stanje v oskr
bi z energetskimi viri bistveno 
popravilo. Potrebe po oskrbi s 
premogom so bistveno večje 
kot znašajo naše zmogljivosti. 
Računamo sicer, da bomo 
vključili za pridobivanje pre
moga dvoje kompleksno meha
niziranih čel in sicer eno v pr
vem polletju na rudniku Trbov
lje, drugo na rudniku Hrastnik, 
vendar se ob tem v celoti po
stavlja vprašanje možnosti hi
tre prilagoditve zaposlenega 
moštva na zahteve, ki jih terja 
takšna mehanizacija. Res je si
cer, da smo dosegli s hidravlič
nim podporjem Hydromarrel 
zelo dobre rezultate in izkuš
nje, vendar prihaja k tej vrsti 
podporja sedaj še odkopni 
stroj, ki zahteva določeno sin
hronizacijo v organizaciji dela 
na takšnem mehaniziranem če

lu, pa tudi potrebne izkušnje in 
prakso, da se bo lahko proiz
vodnja nemoteno odvijala.

Tudi v letu 1974 bo glavni po
rabnik našega premoga proiz
vodnja električne energije. Ra
čunamo s ca. 55 0/° dobav za to 
področje porabe. Za vsa ostala 
področja ostane na razpolago 
ca. 45 0/° proizvodnje, pri čemer 
nam seveda ni znano, kako se 
bo usmerila v bodoče industri
ja ( papirna, tekstilna, itd.), če
prav lahko računamo z bistve
nim zmanjšanjem dobav v bo
doče. Z zagotovostjo pa raču
namo na velik pritisk zaradi za
gotovitve dobav premoga za ši
roko porabo, ki je že v letoš
njem letu zaradi zmanjšanja o- 
skrbe z lignitom, izredno velik.

V glavnem lahko sklepamo, 
da bo naš prispevek k oskrbi z 
energetskimi viri tem bolj 
učinkovit, kolikor preje bomo 
dosegli z novimi vlaganji bolj
še proizvodne rezultate.

Albert Ivančič, dipl. inž. rud.

Zakaj bomo prenehali 
pridobivati premog 
v Kisovcu
v dosedanjem obsegu?

Še do nedavnega se je smatra
la jama Kisovec kot perspektiv
na. Iz podatkov v elaboratu iz 
leta 1967, ki je bil potrjen s 
strani republiške komisije za 
potrjevanje rudnih rezerv pri 
Geološkem zavodu v Ljubljani, 
je razvidno, da so bile bilančne 
premogove zaloge evidentirane 
v količini A= 1,847.000 ton, B = 
4,561.000 ton, G = 7,085.000 
ton, G = 42,582.000 ton, skupaj 
A + B + G + G = 56,075.000 
ton. Od tega je bilo eksploata- 
bilnih zalog A = 1,625.000 ton, 
B = 4,013,000 ton, G = 5,668.000 
tno, C2 = 31,937,000 ton, skupaj 
A + B + G + G = 43,243.000 
ton,

Glavne zaloge, tako so pred
videvali, so se nahajale v sever
nem krilu loške kadunje. Na 
žalost je bilo severno krilo ta
ko slabo raziskano, da je bilo 
mogoče skoraj vse premogove 
zaloge kategorizirati le v kate
gorijo Ci in C2.

S približevanjem odkopava
nja premoga petemu obzorju, 
so se zaloge premoga kategori
je A in B, stalno zmanjševale. 
Da bi lahko prišli do prekate
gorizacije premogovih zalog, je 
bilo treba podrobneje raziskati 
severno krilo loške kadunje. 
Določena je bila lokacija pre
kopa, s katerim naj bi prišli v 
čim krajšem času do potreb
nih geoloških podatkov.

Na podlagi opravljenih ge
oloških raziskav severnega kri
la loške kadunje, ki so dala ne
gativne rezultate, je bil naprav
ljen elaborat o prekategoriza
ciji premogovih zalog tako, da 
je bilo ugotovljeno stanje za
log dne 31. 12. 1972 naslednje:

bilančne zaloge kategorizaci
je A = 560.000 ton, B = 100.000 
tno, O ^ 0, C2 = 0, skupaj A +
B + G + C2 = 660.000 ton;

Načrt proizvodnje premoga 
za leto 1974

Osnutek delovnega načrta vseh TOZD pri Zasavskih premogov
nikih Trbovlje, predvideva, da bo znašala proizvodnja premoga 
v letu 1974, naslednje količine

TOZD letna količina
ton

povprečno na dan 
ton

rudnik Hrastnik 690.000 2.420
rudnik Trbovlje 730.000 2.560
rudnik Zagorje 345.000 1.210
RŠC (jama Trbovlje) 35.000 123

SKUPAJ 1,800.000 6.320

Gornjo količino premoga bi nakopali v 285 delovnih dneh.
Načrt proizvodnje oziroma delovni načrt za leto 1974 sprejme 

delavski svet vsake temeljne organizacije združenega dela, zbirni 
delovni načrt, ki bo sestavljen iz sprejetih delovnih načrtov vseh 
TOZD in skupnih strokovnih služb, pa bo sprejel osrednji delav
ski svet ZPT.
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eksploatacij ske zaloge pa: 
A = 492.000 ton, B = 88.000 
ton. C1 + 0, C2 = 0, skupaj A + 
B + Ci + Ca = 580.000 ton.

O stanju mineralnih premo
govih zalog in o posledicah, ki 
bodo nastale v zvezi s prekinit
vijo obratovanja na obratu Ki
sovec, je razpravljal tudi osred

nji delavski svet Zasavskih pre
mogovnikov Trbovlje, in na 
svojem 15. zasedanju, dne 5. 
maja 1973 sprejel sklep, da se

v jami Kisovec v letu 1974, pre
neha s proizvodnjo premoga.

Nadomestilo za ukinjena de
lovna mesta na obratu Kisovec 
naj bi iskali prvenstveno na od

piranju novih delovnih mest v 
Kisovcu oziroma občini Zagor
je, kjer naj bi imeli pri zapo
slitvi prioriteto sedaj zaposle
ni na jamskem obratu Kisovec.

Nova delovna mesta za zapo
slitev delovne sile iz obrata Ki
sovec naj bi pridobili z izgrad
njo tovarne plinastih betonov - 
siporeks in obrata za izdelavo 
viličarjev v okviru TOZD Lito
stroj.

Proizvodnja v jami Kisovec 
bo v letošnjem letu znašala 
174.500 ton. Spričo izčrpanih 
premogovih zalog, se bodo v 
letu 1974 odkopne zmogljivosti 
še zmanjšale tako, da predvide
vamo v naslednjem letu tj. v 
letu 1974, proizvodnjo v Kisov
cu v višini le 165.000 ton.

Z modernizacijo opreme na 
odkopih in pripravah v jami 
Kotredež, ki jo predvideva že 
potrjen rudarski projekt, naj 
bi se dnevna proizvodnja v tej 
jami dvignila na dnevnih 1.350 
ton. Takšna proizvodnja bi sko
raj v celoti nadomestila izpad 
proizvodnje v jami Kisovec.

Rado Ozbič, dipl. inž. rud.

V delavnici obrata Kisovec TOZD rudnik Zagorje, popravljajo jekleno 
podpor j e (Foto inž. T. Bregant)

Delo na gradbišču Nibšič
Zasavski premogovniki OSRD, 
so 5. avgusta 1969, sklenili ge
neralno pogodbo za rudarska 
in gradbena dela na rekon
strukciji rudnikov boksita: Šti- 
tovo, Biočki Stan in Djurakov 
Dol. Globalni obseg rudarsko- 
gradbenih del je po pogodbi ob
segal tale dela:

1. izdelava podkopa 1 na ho
rizontu 1480, dolžine 2320 m 
svetlega preseka 6,48 m2, v gor- 
njetriadskem apnencu;

2. izdelava šahta Biočki Stan, 
globine 303,11 m od kote 
1505.66, svetlega preseka 
16.61 m2, s priključki navozišč: 
1480, 1420, 1360, 1220, vse v be
tonski oblogi, debeline 25 cm;

3. izdelava glavnega izvozne
ga podkopa Seoce na obzorju 
1215, svetlega preseka: 7,09 m2,

v gornj etriadskem dolomitnem 
apnencu, dolžine 2005 metrov;

4. izdelava podkopa Djura
kov Dol, na obzorju 1420, dol
žine 2460 m, svetlega preseka: 
6,48 m2, v gornj etriadskem ap
nencu.

Gradbišče so pričeli priprav
ljati v septembru 1969, na loka
ciji Biočki Stan. Za stanovanje 
zaposlenih, sta bili adaptirani 
dve zidani stavbi, v katerih je 
bila urejena tudi kuhinja z je
dilnico. Že v teku priprav, so 
pričeli z izdelavo preduseka v 
podkop 1 in naprej na izdelavi 
podkopa.

Z izdelavo šahta Biočki Stan 
smo pričeli avgusta leta 1970, 
z izkopom platoja za glavo šah
ta, na koti 1505,66.

Delovišča za izkop podkopa 
Seoce nismo mogli pripraviti 
vse do aprila 1971. leta, ker iz 
Nikšiča do Seoc ni bila izdela
na dostopna cesta odnosno do
stopna pot, katero je bil dolžan 
po pogodbi napraviti investi
tor. Z izdelavo podkopa smo 
pričeli 1971. leta, v aprilu leta 
1971 pa je bil izdelan potreben 
usek za podkop v moreni in ko
ličini ca. 7500 m2.

Delovišča za izdelavo podko
pa Djurakov Dol, nismo mogli 
urediti, ker smo kasneje, s 
sprejetjem glavnega projekta s 
strani investitorja ugotovili, da 
to ni podkop, temveč obzorje 
1420, katerega pa bo mogoče iz
delati po izgotovitvi šahta Bi
očki Stan.
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Vsa dela na izdelavi podkopa 
1 in šahta Biočki Stan, smo iz
vajali vse do sprejetja glavne
ga projekta s strani investitor
ja, na osnovi parcialnih projek
tantskih rešitev. To je že v za
četku del predstavljalo pro
blem. Glavni izvedbeni projekt 
smo prejeli od investitorja apri
la 1971. leta. V tekstualnem de
lu projektne dokumentacije, 
smo poleg načrtov in definitiv
ne predizmere del za celoten 
transportni sistem, dobili tudi 
opis razlage montangeoloških 
prilik in hidrologije terena, 
skozi katerega smo že tedaj iz
vajali rudarska dela za glavni 
transportni sistem rudnika 
boksita Nikšič. Posebno je v o- 
pisu poudarjena kraševitost te
rena, v katerem se bodo izvaja
la rudarska dela. Z rudarskimi 
deli lahko pridemo do vseh 
vrst kraških pojavov, ki pred
stavljajo tudi problem pri zra
čenju jamskih prostorov zara
di kratkih stikov.

Zavod za raziskavo gradbe
nega materala v Nikšiču je o- 
pravil raziskavo mehanskih 
svoj štev apnenca in dolomitne
ga apnenca. Poleg ostalega je 
ugotovil, da trdnost na pritisk 
dolomitnega apnenca znaša do 
1660 kg/cm2.

Teh podatkov pa seveda ni
smo imeli na razpolago pri pod
pisu pogodbe. Zelo na kratko 
je bilo navedeno, da bodo ru
darska dela potekala v trdnem 
in kompaktnem apnencu in do
lomitnem apnencu. O karstifi-
Dokončana dela na gradbišču

kaciji terena pa ni bilo nobe
nih podatkov.

Montangeološki podatki so 
bili v glavnem projektu točni. 
O tem smo se prepričali pri iz
delavi podkopa Seoce in jaška 
Biočki Stan. Pri izdelavi pod
kopa Seoce smo prišli v aktiv
no votlino 23. novembra 1971. 
Vse do 29. novembra 1971 smo 
nakladali material iz votline. 
Tega dne pa je prišlo do vdora 
materiala v podkop. V dvajse
tih minutah nam je zalilo 150 
metrov podkopa. Nezgode ni 
bilo nobene. Posebno je treba 
poudariti prisebnost prvopisa- 
nega kopača Srečka Drakslerja, 
za hiter in pravočasen umik za
poslenih in mehanizacije. Iste
ga dne je prišlo še do dveh več
jih vdorov tako, da je voda tek
la 0,7 m visoko po vsej dolžini 
podkopa.

Iz votline smo naložili in od
peljali okrog 2100 m3 materiala. 
Do meseca maja 1972 smo čisti
li in sanirali podkop, ga delno 
betonirali in zaprli votlino z ar
miranim betonom.

Pri izdelavi šahta Biočki 
Stan, smo dosegli dobre na
predke, 2,15 m/dan vse do kote 
1360. Od kote 1360 pa smo pre
ko kontaktne cone prišli do 
gornjetriadnega dolomitnega 
apnenca z izrazito mikro tekto
niko in večjimi glinenimi vlož
ki. Tako stanje hribine nam je 
povzročilo probleme pri vrta
nju zaradi zagozditev mono- 
blok svedrov in polnjenja vrtin 
z eksplozivom.

rudar, objekt dolžina
m

količina
m

vgrajeni beton 
m3

1. Šahtna cev 303,55 4.978.39 886,37
2. priključki

navozišč 1480 528,39 114,65
1420 246,16 23,13
1360 246,16 23,13
1300 516,40 113,54
1220 267,55 68,40

3. polnišča 1480 923,65 223,27
1420 988,70 232,23
1360 1.015,24 232,23

4. podkop 1 1480 2.312,00 16.866,00
5. podkop Seoce 1215 2.005,89 15.172,96 345,00

1220 600,62
Skupaj 42.350,22 2.261,95

V navedem pregledu pa niso 
všteta še razna dodatna dela.

Nedokončana dela na gradbi
šču:

1. izdelava proge v podkopu 
Seoce s 600 mm na 750 mm, 
dolžine 1800 m. Zgraditev spod
njega ustroja proge na tem de
lu, po projektu 600 m3;

2. polaganje proge na plato
ju Seoce, dolžine 100 m, z vgra
ditvijo spodnjega ustroja pro
ge 300 m3;

3. povzemanje gravitacijske
ga dela bunkerja na obzorju 
1220 in betoniranje z eruptiv
nim gramozom kot naknadno 
delo, če pride z investitorjem 
do sporazuma za enotne cene 
za izdelavo;

4. vgrajevanje šahtne arma
ture pod pogojem, da nam in
vestitor odobri dela po novih 
cenah;

5. podkop 1 — izdelava pod
kopa na gabaritne projektira
ne izmere in delna vgraditev 
sprednjega ustroja proge.

Dela bodo predvidoma kon
čana v februarju 1974, z izjemo 
vgraditve šahtne armature.

Geografski in tonografski po
ložaj gradbišča je zelo nepri- 
kladen za izvajanje takšnih in
vesticijskih del, kot jih naše 
podjetje izvaja v Nikšiču. Nad
morska višina, kot je razvidno 
že iz tega prikaza, znaša za Bi
očki Stan 1500 metrov. V teku 
leta je mnogo padavin. Snega 
zapade v januarju in februarju 
čez tri metre. Zato je pristop 
na gradbišče iz Nikšiča v zim
skem času vedno problemati
čen in težaven. Na tem območ
ju se stikata kontinentalna in 
mediteranska klima odnosno 
podnebje. Zaradi posledic me
šanja hladnega in toplega zra
ka na tem področju, so zelo po
goste električne statične praz- 
nitve v teku celega leta (tudi v 
zimskem obdobju). Zaradi tega 
smo imeli na gradbišču precej 
prekinitev električnega toka. 
Na delovišču Biočki Stan smo 
v letu 1971 in 1972 imeli 1005, 
na delovišču Seoce pa od maja 
1971 dalje 136 prekinitev elek
tričnega toka. To pa pomeni še
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najmanj 30 °/° dodatnih zasto
jev pri delu, spričo organizaci
je cikličnega dela na gradbišču. 
To je tudi eden od vzrokov za 
nastalo izgubo na gradbišču do 
konca leta 1972.

Gradbišče Biočki Stan je od
daljeno 30 kilometrov od Nik- 
šiča in povezano s cesto, po ka
teri je možen prevoz le s teren
skim avtomobilom. Zato tudi 
na gradbišču ni bilo možnosti 
za organizacijo skupinskih izle
tov zaposlenih, posebno še, ker 
so bili avtomobili pogosto 
okvarjeni zaradi slabih cest, ta
ko da smo večkrat imeli le en 
tovorni avto na dveh delovi
ščih.

Na delovišču imamo televizor 
v jedilnici, kjer se največ zadr

žujemo. Zaposlene na delovišču 
Biočki Stan smo premestili na 
Seoce, tako da smo sedaj vsi 
povezani na enem delovnem 
mestu in bomo s tem tudi 
zmanjšali režijske stroške grad
bišča. Dohod na Biočki Stan pa 
imamo sedaj urejen s pomočjo 
dviganja vedra po jašku.

V teku izvajanja rudarsko- 
gradbenih del na gradbišču, je 
bilo povprečno zaposlenih let
no: v letu 1969 (od septembra) 
27, v letu 1970 46, v letu 1971 
56, v letu 1972 66, v letu 1973 
pa povprečno 46. Odsotnih je 
bilo povprečno z gradbišča 
21 % (dopusti, bolani). Od za
četka del, delajo na tem gradbi
šču: Pujkič Mile - strojnik, Kos 
Franc - strojnik, Golubovič 
Žarko - kopač in žena, ki je za

poslena kot kuharica, Čoveka- 
novič Danilo - kopaški pomoč
nik.

Naj še omenim, da znaša 
vrednost doslej opravljenih del 
na gradbišču, do vključno sep
tembra 1973, 23,960.882,25 din. 
V tem znesku še ni vračunana 
razlika za povečanje osebnih 
dohodkov za leto 1973, ker po 
biltenu še nimamo ustreznih 
podatkov za leto 1973. Poleg 
tega pa tudi še ni upoštevana 
razlika v ceni materiala in ener
gije od 15. 7. 1971.

Iz nekoliko širšega opisa je 
razvidno, da smo opravili od le
ta 1969 dalje na gradbišču v 
Nikšiču, veliko delo. Prepriča
ni smo, da ga bomo kmalu 
uspešno tudi dokončali.

Silverij Pelko, dipl. inž. rud.

Kako bo s kamnolomoma Boben in Vode?

V obeh kamnolomih, ki obratu
jeta pri Zasavskih premogovni
kih v sklopu posebne proizvod
ne enote »GRAMAT«, smo za 
potrebe rudnikov Hrastnik in 
Trbovlje, kakor tudi gradbenih 
podjetij v obeh krajih, gramoz 
pridobivali po odobreni odkop- 
ni metodi poševnih etaž. Ta me
toda je terjala le klasično, laž
je vrtalno orodje in je bila pri
lagodljiva v različnih situaci
jah. Prav zaradi enostavnosti in 
manjših potreb po pesku in 
gramozu, nismo imeli potrebe, 
da jo spreminjamo, saj je dolga 
leta služila kot odkopni način, 
primeren terenu in potrebi.

Dne 5. aprila 1973 se je pa 
v kamnolomu Boben v Hrastni
ku, v času vrtanja ob poševni 
etaži, nekako v sredini kamno
loma odtrgalo narušeno kame
nje, ki je zadelo na ozki stezi 
stoječega minerja Jožeta Mar
tinčiča in ga porinilo po poboč
ju proti dnu kamnoloma, kjer 
je obležal težko poškodovan. 
Zdravniška intervencija mu je 
rešila življenje, zgubil pa je le
vo nogo in postal invalid.

Republiški inšpektorat dela, 
je na podlagi raziskave vzrokov 
nesreče in ogleda kamnoloma 
smatral, da poševna etaža, kjer 
vrtanje poteka na ozki steni pod 
etažo, oziroma ob strmini etaže, 
ne omogoča zadostnega varova
nja vrtalca, predvsem takrat, 
ko se delovišče nahaja v pre
perelem, lahko krušljivem do
lomitu. Zato je z odločbo, dne 
25. 4. 1973, zahteval postopen 
prehod na etažni sistem odko
pavanja z vodoravnimi etaža
mi s tem, da se mora v ta na
men do 30. 6. 1973 izdelati nov 
eksploatacijski načrt in pred
videti približen čas prehoda na 
novo metodo. Ker so bili pogo
ji glede varnosti v kamnolomu 
Vode v Trbovljah isti, je bil u- 
krep v istem smislu predpisan 
tudi za ta kamnolom.

Zasavski premogovniki so za 
izdelavo projekta nove odkopne 
metode za oba kamnoloma, an
gažirali ustrezne strokovnjake, 
med tem pa je iztekel v medse
bojnem posvetovanju, ki smo 
ga vodili spričo zelo zapletenih 
pogojev uvajanja nove metode

s temi strokovnjaki, rok za 
predložitev osnutka eksploata
cij skega načrta postavljenega 
za 30. 6. 1973.

V postopku za odpravo po
manjkljivosti po odločbi in
špektorata, smo se poslužili 
prošnje za podaljšanje izvedbe
nega roka, ki je bila pa z odloč
bo pod isto številko dne 17. 8. 
1973, zavrnjena. Tej odločbi je 
sledila naša pritožba na repu
bliški sekretariat za delo, ki je 
naši pritožbi z odločbama z 
dne 8. in 11. 11. 1973, kot ne
utemeljeni, zavrnil. Glede na 
pravnomočnost zadnje odločbe, 
je odgovorni tehnični vodja 
kamnoloma »Vode« dne 21. 11. 
1973 izdal prepoved za nadalj- 
no eksploatacijo dolomitnega 
gramoza v tem kamnolomu. 
Ustavitev pridobivanja gramo
za po starem načinu je sledila 
tudi v kamnolomu Boben. Da
nes pridobivanje poteka v Tr
bovljah (kamnolom Vode), le 
še v močno zmanjšanem obse
gu, iz stare deponije ob vznožju 
kamnoloma (razstreljevanje sa
mic) in v Hrastniku (kamnolom
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Boben) s poizkusom zastavitve 
'etaže ob severnem robu v viši
ni zgornje tretjine kamnoloma. 
Ker je gramoz oziroma pesek 
zelo iskan gradbeni material 
tako v Trbovljah kot v Hrast
niku in zaradi prostornine in 
teže, v gospodarskem pogledu 
ne prenese daljših transportov, 
bo v našem, kakor tudi v inte
resu ostalih dejavnosti v obči
ni, potrebno hitro ukrepati.

Nova odkupna metoda mora, 
poleg varnosti, rešiti tudi pro
blem sodobnega pridobivanja 
z masovnim odstreljevanjem, s 
čimer bo rešen tudi problem 
dinamike v proizvodnji. V obeh 
primerih je pa prehod na ravne 
etaže glede na sedanjo, vezan 
na lokacijo prvih etaž v temena

kamnolomov, kar je pa poveza
no tudi z gradnjo dostopnih po
ti (cest) za mehanizacijo. Pred 
nami torej ni enostavna naloga 
in zato ustrezna rešitev terja 
tehtne premisleke glede cene 
in tehničnih možnosti.

Po recenziji predlagani idej
ni rešitvi, zapisnik z dne 5. 10. 
1973, je bil osvojen predlog, da 
se zavoljo sanacij sedanjega 
stanja v kamnolomih in hkra
ti zaradi priprav za prehod na 
horizontalno etažo od zgoraj 
navzdol, uvede najprej metoda 
v kombinaciji horizontalne in 
poševne etaže. V ta namen naj 
se na primernem mestu izdela 
stopnica oziroma etapna etaža 
v širini ca. 4 m, iz katere bo 
možno širjenje v steno in hkra

ti že tudipridobivanje v strmini 
z vrtanjem dolgih vrtin pošev
no navzdol. V kamnolomu Bo
ben, so izdelavo te osnovne 
stopnice s severnega roba, že 
pričeli. V kamnolomu Vode pa 
je zaradi izredno strmega po
bočja zgornjega dela kamnolo
ma tak poizkus skoraj neizved
ljiv.

Ureditev obeh kamnolomov 
bo torej zahtevala radikalne 
spremembe in večja vlaganja 
kot smo jih bili vajeni doslej.

Emil Kohne, dipl. inž. rud.
Pripomba uredništva:
Projekta za ureditev obeh kamno
lomov izdelujejo zunanji sodelavci. 
Projekt za kamnolom Vode v Tr
bovljah je že gotov in predložen.

Gradnja tovarne plinastega betona-siporexa 
v Kisovcu

Že nekaj časa je znano, da za
loge premoga v jami Kisovec u- 
sihajo, saj o tem govorimo in 
pišemo že več mesecev. Glede 
na to je tudi naša delovna or
ganizacija zainteresirana, da se 
zgradi čimpreje nadomestilna 
industrija v Kisovcu, ki bi, če 
že ne v celoti, pa vsaj deloma, 
zaposlila eventualne odvišne 
delovne moči, potem ko bi 
zmanjšali in kasneje morda 
prenehali s proizvodnjo premo
ga na tem območju.

Že v aprilu 1972 je poslovno 
združenje SMELT Ljubljana iz
delalo investicijski program za 
izgradnjo tovarne plinastega 
betona ali z drugo besedo, si- 
porexa. Ta program so glede 
na nove cene letos novelirali.

Člane naše delovne skupnosti 
želimo podrobneje seznaniti z 
nameravano graditvijo te to
varne. Plinasti beton je zmes e- 
elektrofiltrskega pepela iz ter
moelektrarne Trbovlje, cemen
ta iz cementarne Trbovlje in 
nekaterih drugih dodatkov, ki 
po posebnem postopku ustvar
jajo zmes, tako imenovanega

plinastega betona, ki ga imenu
jemo tudi siporex. Ima manjšo 
trdnost, toda tudi manjšo spe
cifično težo, ima pa zelo dobre 
izolirne lastnosti. Po investicij
skem programu naj bi tovarna 
proizvajala letno 81.000 m3 si- 
porexa ali 280 m3 dnevno. V Ju

goslaviji sicer proizvajata pli
nasti beton že dve tovarni, ena 
v Pulju, druga v Tuzli, seveda 
pa ti dve tovarni pokrivata v 
glavnem le Hrvatsko in Bosno, 
zelo majhno količino pa dobav
ljajo gradbenim podjetjem v 
Sloveniji. V Sloveniji se sicer s

Panoramski posnetek jamskega obrata Kisovec TOZD rudnik Zagorje, 
zunanji objekti. V ospredju plaz Korbarica zasajen z macesnovimi sadi
kami (Foto inž. T. Bregant)
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podobno proizvodnjo bavi 
gradbeno podjetje Megrad iz 
Ljubljane. Ta proizvaja v svo
jem obratu v Vodicah pri Lju
bljani, letno le okrog 20.000 m’ 
plinastega betona. Dobavljajo 
ga v manjših blokih in ploščah. 
Tovarna v Zagorju pa bi pro
izvajala okrog 80 0/° armiranih 
plošč in 20 °/o nearmiranih blo
kov in plošč.

Po zgraditvi bo tovarna zapo
slovala v prvi fazi 181 delavcev. 
Možno pa bo to število povečati 
do 380, če bi se odločili pove
čati zmogljivosti tovarne.

Celotna potrebna sredstva 
za zgraditev tovarne znašajo:
a) za osnovna sredstva

92,600.593,00 din
b) za obratna sredstva

8,300.000,00 din
Skupaj 100,900.593,00 din,

to je nekaj čez deset milijard 
starih din. Za financiranje iz
gradnje te tovarne je bila izde
lana tudi posebna konstrukci
ja financiranja, v kateri bi so
delovali investitorji, skupne re
zerve SR Slovenije, banke z 
inozemskimi krediti, bančni 
krediti za obratna sredstva in 
sredstva za energetiko. Zasav
ski premogovniki so član kon
zorcija, ki je bil ustanovljen z 
namenom, da zgradi tovarno 
siporexa, in sicer z dvema dele
žema po 500.000,00 din, to je 
skupno 1 milijon din, oziroma 
100 milijonov starih dinarjev. 
Ta prispevek pa bodo ZPT pri
spevali v vrednosti potrebnih 
zemljišč.

Letna vrednost proizvodnje 
plinastega betona bo predvido
ma znašala preko 58 milijonov 
din. Dohodek bi znašal preko

30 milijonov din, amortizacija 
bi znašala preko 7,400.00 din, 
v skladu skupne porabe pa bi 
v prvem letu po izračunu osta
lo preko 1,500.000,00 din. Iz 
teh podatkov je razvidno, da bo 
investicija zelo rentabilna in v 
celoti opravičljiva.

Gradnjo tovarne bo vodil 
konzorcij, v katerem so zasto
pani predstavniki GIP Beton 
Zagorje, IGM Zagorje, ZPT, 
RUDIS, ZGP Zasavje Trbovlje, 
Cementarna Trbovlje, Termo
elektrarna Trbovlje in SGP 
Hrastnik. Za direktorja tovar
ne v izgradnji je bil imenovan 
Pavle Kovač, dipl. inž. rud. Pri
prave na izgradnjo tovarne te
čejo torej pospešeno, zato lah
ko računamo, da bodo kmalu 
zasadili prvo lopato in položili 
temeljni kamen.

Potrebna je družbena pomoč pri kritju stroškov 
za proizvodnjo premoga na rudniku Zagorje

Leti 1972 in 1973 postajata 
za proizvodnjo in finančni u- 
činek proizvodnje premoga na 
rudniku Zagorje, v določenem 
smislu kritična. Izguba v letu 
1973 bo približno dvakrat tolik
šna kot v letu 1972. Res je, da 
je povečanje izgube na tem 
rudniku v veliki meri pogojeno 
z uvedbo jamskega dodatka, 
res pa tudi je, da proizvodnja 
premoga nenehno pada. V letu 
1973 bo proizvodnja na rudni
ku Zagorje dosegla višino oko
li 365.000 ton, kar je za ca. 
50.000 ton manj kot v letu 1972, 
v primerjavi z letom 1968 pa 
bo ca. 216.000 ton nižja proiz
vodnja. Od leta 1968 se je tudi 
bistveno znižal stalež zaposle
nih na tem rudniku, saj se je 
zmanjšalo število zaposlenih za 
178 delavcev, kar je tudi mno
go prispevalo k tako bistvenem 
znižanju proizvodnje. Še v letu 
1968 je znašala povprečna 
dnevna proizvodnja 1961 ton, 
v letošnjem letu pa je znašala

le še 1204 ton. Istočasno so se 
poslabšale tudi storitve, kar je 
razvidno iz naslednjega pregle
da:
Storitev t/del. 
leto odkop.
1968
1969
1970
1971
1972
1973

7,22
7,83
7,30
7,86
7,12
6,40

jam.
2,19
2,35
2,37
2,64
2,44
2,16

rudn.
1,66
1,65
1,74
1,91
1,77
1,59

Ta primerjava nam pokaže, 
da je predvsem v letu 1973 oči
ten izreden padec, tako proiz
vodnje kot storitev. Pri tem 
moramo seveda upoštevati, da 
so se poslabšale odkopne prili
ke na obratu Kisovec in da je 
večina delavcev, ki so odšli, bi
la zaposlena v neposredni pro
izvodnji. Na obratu Kisovec je 
prisoten tudi občutek neper
spektivnosti oziroma zapiranja 
obrata. Posledice vseh navede
nih vplivov se odražajo v fi

nančnem rezultatu celotnega 
rudnika.

S problematiko rudnika Za
gorje so bili seznanjeni repub
liški organi in sprožena je bila 
zahteva po njenem pospešenem 
reševanju. Najpreje je bil re
publiškim organom predočen 
problem nadaljevanja proiz
vodnje na obratu Kotredež gle
de na ca. 2,500.00 ton ugotovlje
nih zalog premoga. Ta obrat bi 
z novimi odpiralnimi deli in 
moderno opremo ob sedanjih 
cenah ne mogel imeti rentabil
ne proizvodnje. Istočasno je 
bil predočen tudi položaj rud
nika Zagorje glede na izgubo 
in reševanje te problematike.

Z ozirom na težko stanje v 
oskrbi z energetskimi viri, je 
bila dostavljena republiškim 
organom na osnovi sklepa sa
moupravnih organov, tudi 
problematika obrata Kisovec. 
Pri tem gre za dejstvo, da je 
odprtih še ca. 250.000 ton pre
moga, stroški proizvodnje pa
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so višji kot je prodajna cena, sanje kritja izgube. V nasprot- 
zaradi zasipavanja. Predlagana nem primeru stojimo pred li
je možnost, da bi premog pro- kvidacijo tega obrata pomladi 
izvajali na tem obratu do ko n- leta 1974.
ca leta 1974, če bo rešeno vpra- Koordinacijska komisija pri re-

Skupina vrtalcev ZPT izdeluje vrtino Hj-3/73, z vrtalnim strojem Longyear 
34, na zvezni progi med Hrastnikom in Dolom (Foto inž. T. Bregant)

publiškem izvršnem svetu za 
gospodarstvo, je obravnavala 
posredovano problematiko ter 
sprejela stališče, da narekuje 
sedanja energetska situacija 
nujnost koriščenja vseh razpo
ložljivih domačih primarnih vi
rov energije. Iz teh razlogov tu
di sprejema sklep, da je nujno 
še nadalje eksploatirati pre
mog v jami Kotredež na naj
bolj racionalen način. Istočas
no je sprejela tudi sklep o usta
novitvi komisije, ki naj ugotovi 
stanje zalog. Na podlagi poro
čila te komisije, bo možno iz
delati predlog za ustrezno reše
vanje predložene problematike.

Iz vsebine te informacije je 
možno ugotoviti, da obstaja 
pripravljenost za reševanje 
problemov, ki nastajajo v ok
viru ZPT, da pa seveda hitrost 
reševanja ni vedno ustrezna te
ži problematike.

Albert Ivančič, dipl. inž. rud.

Izpolnjevanje proizvodnega načrta 
ob 1. 1. do 15. 12. 1973
1. Proizvodnja premoga (ton):
TOZD načrtovano doseženo doseženo 

+ —
%

rudnik Hrastnik 621.920 643.485 + 21.565 103,5
rudnik Trbovlje 607.160 636.720 + 29.560 104,9
rudnik Zagorje 429.840 347.590 - 82.250 80,9
SKUPAJ 1,658.920 1,627.795 — 31.125 98,1
RŠC Zagorje 23.800 28.595 + 4.795 120,1
ZPT 1,682.720 "1,656.390 -26.330 98,4

2. Proizvodnja gradbenega materiala:

Enota letni načrt proizvod, izpolnjev.
načrta v 0/o

— betonarna Hrastnik (kos)
— kamnolom H (m3)

98.000 67.089 68,5
9.000 12.955 143,9

— opekarna T (enot) 8,500.000 7,947.158 93,5
— kamnolom T (m3)
— kamnolom Z (m3)

35.000 28.878,5 92,5
146.000 143.396,5 98,2

3. Storitve, ostala proizvodnja:
TOZD RGD (din) 48,700.000 49,467.977,35 101,6
TOZD avtopark (t/km) — 4,980.450 —

TOZD ESD (ure) 388.856 327.040 84,1

SPREMEMBA 
STOPNJE PRISPEVKA

Po sklepu republiške skupno
sti otroškega varstva, so se pri
spevki za otroško varstvo dvig
nili, z veljavnostjo od 1. 11. 
1973 dalje, ker z dosedanjimi 
prispevki ta skupnost otroške
ga varstva ni mogla pokrivati 
rednih izdatkov za otroške do
datke. Do konca oktobra t.l. je 
bilo treba plačati 2,07 % od ko
smatih osebnih dohodkov, od 
1. 11. 1973 pa znaša ta prispe
vek 2,98 %.

Vsi prispevki in davki iz o- 
sebnih dohodkov so znašali do 
31. 10. 1973 skupno 33,2 % od 
brutto osebnih dohodkov ozi
roma 49,73 °/° od netto osebnih 
dohodkov. Od 1. novembra 
1973 pa znašajo vsi prispevki 
in davki 34,13 °/° od brutto 
osebnih dohodkov oziroma 
51,80 % od netto osebnih do
hodkov. Vse prispevke in dav
ke je treba obračunati in odve
sti ob vsakokratnem dvigova
nju sredstev za osebne dohod
ke v SDK.Nevenka Plevnik
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RUDIS in TOZD RGD v ZR Nemčiji in Švici
Dolgemu in pestremu seznamu 
referenc v SR Sloveniji, SR Hr- 
vatski, SR Srbiji, SR Makedo
niji in SR Črni gori, so zasav
ski rudarji že pred desetimi le
ti začeli dodajati nova rudar
sko gradbena dela v Egiptu in 
Alžiriji. Koncem leta 1968 pa 
se je sodelovanje pri gradnji 
jaška v Boru, z znano nemško 
firmo Deilmann-Haniel GmbH 
iz Dortmunda, razširilo na iz
vajanje del v ZR Nemčiji. V le
tu 1971 je bila sklenjena prva 
pogodba v Švici.

Uveljavljanje rudarsko grad
bene dejavnosti Zasavskih pre
mogovnikov Trbovlje, je časov
no in vsebinsko tesno povezano 
z razvojem rudarsko industrij
ske skupnosti RUDIS. Trbo
veljski rudarji so se zavedali, 
da je razvoj te specifične de
javnosti obetajoč samo v sklo
pu širše skupnosti, v kateri so 
združeni kadri, sredstva, druž
beni in gospodarski potencial. 
Zato je bil rudnik Trbovlje- 
Hrastnik med tremi ustanovi
telji RUDISA. Rudnik oziroma 
ZPT imajo že 14 let vodilno 
vlogo v organih te skupnosti. 
Skoraj vse pogodbe na doma
čem tržišču in brez izjeme vse 
pogodbe v tujini so bile uresni
čene s posredovanjem RUDISA. 
Osvojene so nove tehnologije, 
med katerimi imajo cestni pre
dori vidno mesto in nedvomne 
obete za prihodnost.

Med številnimi uspehi TOZD 
RGD in njenega sodelovanja v 
okviru Skupnosti, predvsem pa 
s TOZD RUDIS Engineering. 
želimo tokrat poudariti dela v 
ZR Nemčiji in Švici.

Realizacija
leto ZR Nemčija Švica 

din . din
1968 165.599,15 —
1969 3,020.224,15 —
1970 5,750.827,30 —
1971 19,471.451,95 1,191.529,25
1972 23,057.124,05 3,831.868,85
1973 29,855.147,40 9,334,901,50 
Zne
sek 81,320.374,65 14,358.229,60

Pregled realizacije TOZD 
RGD v teh deželah nam kaže 
njen razvoj od začetka do da
nes.

Iz pregleda vidimo, da je bi
la realizacija v ZR Nemčiji v 
stalnem naraščanju, zlasti pa 
v zadnjih dveh letih. Meje te 
rasti niso v akviziciji novih po
slov, temveč v kapacitetah iz
vajalcev. Samo zaradi pomanj
kanja kapacitet pri TOZD RGD 
je bilo potrebno razširiti krog 
izvajalcev, in sicer najprej na 
dolgoletnega člana Skupnosti, 
Geološki zavod Ljubljana, po
tem pa še na ostale jugoslovan
ske izvajalce, ki so tudi pristo
pili k Skupnosti.

V Švici je bila rast realizaci
je manj poudarjena. Povpraše
vanje na tržišču rudarsko-grad- 
benih storitev je v tej deželi 
precejšnje, toda prevzem del je 
omejen z odobrenim kontin
gentom tujih delavcev.

Dela v obeh evropskih deže
lah prevzemamo v sodelovanju 
s specializiranimi domačimi 
izvajalci. Delež našega izvajal
ca v tehnologiji, organizaciji in 
vodenju del je bil v začetku 
majhen. Kasneje se je povečal, 
toda še vedno ni zadosten. Ni
smo še prišli na tisto, kar ime
nujemo višjo raven poslovnega 
sodelovanja ali ravnotežje v 
pogodbenih obveznostih in pra
vicah. Z obsegom realizacije 
smo torej lahko zadovoljni, ne 
pa z vsebinsko kvaliteto pre
vzetih del.

Kaj lahko naredimo v cilju 
izboljšanja vsebine naših po
godb v teh deželah? Kdaj bodo 
plačana naša dela izključno po 
enoti mere? Kdaj bomo sklepa
li pogodbe v ZR Nemčiji in Švi
ci na konzorcialnem (AGRE) 
načelu?

Poskušali bomo odgovoriti 
na ta vprašanja s predlogi, za 
katere želimo, da postanejo 
program naših skupnih bodo
čih prizadevanj.

Prvič, naša gradbišča doma 
moramo sodobno opremiti. 
Uvajanje novejše tehnologije

in visoke stopnje mehanizacije 
na domačih gradbiščih, dose
ganje evropskih napredkov in 
učinkov pri jaških, progah, 
vpadmkih, nadkopih in predo
rih v Jugoslaviji, nam bo šele 
omogočilo ponudbene učinke 
in cene, ki so zanimive za naše 
partnerje v ZR Nemčiji in Švi
ci. Zaradi teh razlogov si ni
smo upali prevzeti polno odgo
vornost za gradnjo jaška v Ib- 
benburnu (ZR Nemčija), niti 
nuditi konkurenčne cene na re
konstrukciji elektrarne Kubel- 
werk (Švica). Iz istih razlogov 
ni bilo ponudbe za delo v var
nostnem rovu na St. Gothardu- 
jug, niti na odseku mezozoika 
v glavnem predoru St. Gothar- 
da (Švica).

Drugič, nadzorni in vodstve
ni pa tudi administrativni kad
ri na gradbiščih v tujini, bi mo
rali imeti višjo strokovno ra
ven, stalnejši na delu v tujini, 
morali bi obvladati jezik deže
le, v kateri vodijo in organizi
rajo dela. Preveč je primerov 
pogostega menjanja kadrov, 
večkrat zaradi neuspešnega de
la, neprimernih odnosov, itd.

Tretjič, moštva, ki gredo na 
gradbišča v tujino, bi morala 
biti bolje organizirana in pri
pravljena za delo v tujini. Šo
lati bi se morali v raznih teča
jih, šolskih centrih itd. Boljše 
bi moralo biti tudi sodelovanje 
s kadri in kolektivom, ki je do
ma. Imeli smo težke situacije 
z moštvi v Motto di Dentro 
(Švica) ter zlasti v Hatteg Bau- 
en (Švica), kjer je gradbišče 
izgubljeno, ker je delovna sku
pina samovoljno zapustila 
gradbišče.

Omenili smo uspehe in svetle 
strani, toda tudi nekatere sla
bosti naših nastopov v ZR 
Nemčiji in Švici v želji, da bi 
dosegli višji nivo sodelovanja 
in še boljše rezultate v bodoč
nosti.

TOZD-pravna oseba 
RUDIS ENGINEERING 

Trbovlje 
Glavni direktor

Vinko Grabnar, inž. org. dela
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Finančno poslovanje v desetih mesecih 1973
V peti številki glasila Srečno je bil objavljen finančni obračun 
za razdobje januar—avgust 1973. Rezultat koncem oktobra je 
nekoliko ugodnejši, ker smo v zadnjih dveh mesecih obračunali 
na rudnikih Hrastnik in Trbovlje še preostalo razliko za dobave 
premoga elektrogospodarstvu v času od 1. 1. do 31. 7. 1973. Ta 
razlika je znašala za Hrastnik 1,485.800,00 din in za Trbovlje 
4,061.300,00 din. Posamezne dejavnosti izkazujejo naslednje do
seganje in delitev dohodka:

Osnovna dejavnost
Koncem avgusta smo izkazovali v seštevku vseh delovnih enot 

osnovne dejavnosti še 47.800,00 din izgube. V septembru in ok
tobru je bila izguba odpravljena in je bil dosešen pozitivni osta
nek dohodka 2,499.400,00 din. V istem obračunskem razdobju 
1972, smo imeli v tej dejavnosti 857.200,00 din izgube.

Prodana je bila vsa proizvodnja oziroma proizvedena količina 
premoga, razen te pa še 4.940 ton iz zaloge. Stanje zalog v depo
niji je znašalo koncem oktobra 10.439 ton prahu. V primerjavi 
z letom 1972 znaša količina prodanega premoga (brez RŠC):

TOZD 1972 1973 + več 
— manj

rudnik Hrastnik 
rudnik Trbovlje 
rudnik Zagorje

527.731
510.082
345.589

559.264
558.476
302.800

+ 31.533 
+ 48.394 
-42.789

Skupaj 1,383.402 1,420.540 + 37.138

Finančni rezultat proizvodnje in prodaje gornjih količin pre
moga, nam pa pokaže naslednjo sliko:

TOZD prodajna cena 
din

lastna cena 
din

razlika din 
din

rudnik Hrastnik 
rudnik Trbovlje 
rudnik Zagorje

88.333.700.00 
65,889.000,00
56.376.800.00

81.848.200.00
55.626.700.00
69.624.400.00

6,485.500,00
10.262.300.00
13.247.600.00

Skupaj 210,599.500,00 207,099.300,00 3,500.200,00

Pozitivni ostanek od proizvodnje oziroma prodaje premoga, 
znaša na vseh treh rudnikih skupno 3,500.200,00 din, ki se pa 
glede na poslovanje drugih obračunskih enot na rudnikih, spre-
meni takole:
TOZD rudnik Hrastnik:
— premog 6,485.500,00
■—■ delavnica — 496.300,00
— kotlarna — 32.600,00
— pralnica 16.200,00
— storitve 27.800,00
— samski domovi — 53.500,00
— zemljiška posest — 47.800,00 + 5,899.300,00
TOZD rudnik Trbovlje:
— premog 10,262.300,00
— delavnica — 587.800,00
— pralnica — 1.700,00
— storitve 38.700,00
— samski domovi — 151.500,00
— zemljiška posest — 47.500,00 + 9,512.500,00

V NEKAJ 
VRSTAH

DELOVNI čas na občini 
TRBOVLJE
Skupščina občine Trbovlje, je 
na seji obeh svojih zborov kon
cem septembra 1973, sprejela 
odlok o razporeditvi delovnega 
časa v okviru 5-dnevnega delov
nega tedna, pri upravnih orga
nih občine Trbovlje. Po tem 
odloku imajo upravni organi 
občinske skupščine od 1. 10. 
1973 dalje, naslednji delovni 
čas:
— v ponedeljek,

torek, četrtek
in petek od 6. do 14. ure

— v sredo od 6. do 16. ure
Upravni organi sprejemajo 

stranke v sredah od 8. do 16. 
ure in v petkih od 8. do 12. ure. 
Ne glede na to pa sprejemajo 
stranke v vsem delovnem času, 
sprejemna pisarna, prijavno- 
odjavna služba, matična služba 
ter prijavno-odjavna služba pri 
oddelku za narodno obrambo.

NOVICE IZ DELA ZGRMIT 
SRS
Upravni odbor ZRGMIT SRS 
je imel 10. 10. 1973 v Ljublja
ni svojo sejo. Leta 1923 je bilo 
ustanovljeno društvo rudarskih 
in topilniških inženirjev Jugo
slavije in poteka letos 50 let, 
odkar je bila ustanovljena ta 
strokovna organizacija.

Na tej seji so namesto pokoj
nega doc. Karla Tarterja, dipl. 
inž. rud., izvolili za podpred
sednika za rudarje Vladimirja 
Iseka, dipl. inž. rud., iz rudar
skega instituta v Ljubljani. Si
cer pa je predsednik upravnega 
odbora ZRGMIT SRS Gnidovec 
D., dipl. inž.

Pri obravnavanju osnutka 
delovnega in finančnega pro
grama za leto 1974 je bil uprav
ni odbor mnenja, da je treba 
nuditi slovenskem rudarstvu in 
metalurgiji več uslug v pogle
du prirejanja strokovnih semi
narjev, izobraževalnih tečajev 
za različne profile zaposlenih,
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posvetovanj, ipd. Oživeti je tre
ba tudi družabno življenje čla
nov posameznih podružnic. 
50-letnico ustanovitve prvega 
strokovnega društva rudarjev 
in metalurgov, bo ZRGMIT 
SRS proslavila spomladi leta 
1974, v okviru strokovnih pre
davanj .

Poleg tega so na seji obrav
navali še nekatere druge zade
ve, ki so se nanašale na nov re
publiški rudarski zakon, na 
tesnejše stike med republiško 
in zvezno strokovno zvezo, pre
glednejšo evidenco članov, ipd.

25 LET STT
V številki 5/73 našega glasila, 
smo objavili širši prispevek, o 
proslavi 25-letnice obstoja 
Strojne tovarne Trbovlje. Da
nes pa posredujemo vsem bral
cem časopisa, da je delavski 
svet Strojne tovarne Trbovlje, 
na svojem slavnostnem zaseda
nju, dne 15. 10. 1973, izrekel pi
smeno priznanje Zasavskim 
premogovnikom Trbovlje, za 
dosedanje plodno in ustvarjal
no sodelovanje ter dosežene 
skupne uspehe.

EKSKURZIJA PODRUŽNICE 
ZRGMIT

TOZD rudnik Zagorje:
— premog
— delavnica Kisovec
— delavnica Kotredež
— storitve
— samski domovi
— zemljiška posest

— 13,247.600,00
89.500.00
22.800.00
35.100.00
42.100.00 

— 43.000,00 13,101.100,00
TOZD separacija Trbovlje: 
separacija Zagorje

294.700,00
4.200,00

Skupne strokovne službe:
— upravno prodajna režija
— laboratorij
— žaga Trbovlje
— žaga Zagorje 
izredni dohodki 
izredni izdatki 
Pozitivni ostanek skupaj

39.100.00
19.400.00
31.600.00

— 23.300,00 66.800,00
626.800 00 

— 803.800.00 
2,499.400,30

Na rudnikih Hrastnik in Trbovlje finančni rezultat drugih de
javnosti nekoliko zmanjšuje dosežen uspeh pri premogu. Tu gre 
predvsem za precejšnje negativne razlik« pri delavnicah, sam
skih domovih in zemljiški posesti. Pri rudniku Zagorje je pa pri
mer obraten, izgubo pri premogu nekoliko znižujejo pozitivni 
rezultati drugih dejavnosti, razen zemljiške posesti.

Ostanki dohodka pri obeh separacijah in skupnih službah se 
nanašajo na opravljene storitve za tuje naročnike: nakladanje in 
transport premoga ter razne druge storitve.

Izredni dohodki so malenkostno višji kot so bili v zadnjem ob
računu. Narasli pa so izredni izdatki in to zaradi plačane škode 
po rudarjenju (odkup gasilskega doma v Kotredežu).

Če primerjamo doseženi in razdeljeni celotni dohodek v tem 
obračunskem razdobju z istim leta 1972, ugotovimo, da smo do
segli v vseh elementih celotnega dohodka višje vrednosti:

Podružnica ZRGMIT pri ZPT, 
je organizirala 20. 10. 1973 za 
svoje člane ogled gradnje cest
nih predorov na avtocesti Ho
če—Levec, kjer izvaja dela na
ša TOZD RGD. Isti dan so si 
udeleženci ogledali tudi uredi
tev in obratovanje kamnoloma 
v Zabukovci.

VAJA RUDNIŠKIH GASILCEV
Dne 24. 10. 1973 popoldan, je 
potekala akcijska vaja rudniš
kih gasilcev iz Hrastnika, Trbo
velj in Zagorja, v organizaciji 
industrijske gasilske čete ZPT 
Trbovlje. Poleg rudniških gasil
skih enot iz vseh treh področij 
je sodelovala tudi sanitetna 
ekipa TOZD-rudnik Trbovlje. 
Vaja je potekala ob tednu po
žarne varnosti. Sodelovalo je 
skupno 58 gasilcev s potrebno 
opremo. Potekala je na območ
ju TOZD rudnik Trbovlje, 
TOZD RGD in TOZD elektro- 
strojna delavnica. Vaja je v ce-

leto 1973 leto 1972 %
prodaja premoga 
v tonah 1,420.540 1,383.402 102,7

din din
— celotni dohodek 243,404.100,00 200,363,400,00 121,5
— materialni stroški 99,352.600,00 84,139.100,00 118,1
— dohodek 144,051.500,00 116,224.300,00 123.9
— obveznosti iz dohodka 19,230.100,00 14,382.800,00 133,7
— dohodek

za razdelitev 124,821.400,00 101,841.500,00 122,6
— brutto

osebni dohodki 122,322.000,00 102,698.700,00 119,1
— brutto skladi
— delitev dohodka v %:

2,499.400,00 — 857.200,00 —

brutto osebni dohodki 98,0 100,8
brutto skladi 2,0 — 0,8

Druge proizvodne dejavnosti
Te so končale desetmesečno poslovanje uspešno, saj izkazuje

jo vse pozitivni ostanek dohodka. Vse so dosegle precej višji 
celotni dohodek kot leto popreje, kar vidimo iz naslednjega pre
gleda:

Celotni dohodek 1973 din 1974 din °/°
TOZD RGD 44,452.100,00 27,366.800,00 162,4
TOZD avtopark 7,486.600,00 5,739.300,00 130,4
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TOZD GRAMAT 9,270.300,00 7,364.700,00 125,9
TOZD ESD 14,598.600,00 11,066.500,00 131,9
— toplarna 1,606.500,00 1,158.100,00 138,7
SKUPAJ 77,414.100,00 52,695.400,00 146,9

Tudi ostanek dohodka za sklade je ugodnejši:

Celotni dohodek 1973 din 1974 din %

TOZD RGD 4,230.100,00 3,063.500,00 138,1
TOZD avtopark 458.700,00 276.200,00 166,1
TOZD GRAMAT 1,138.900,00 543.500,00 209,5
TOZD ESD 15.200,00 262.700,00 5,8
— toplarna 159.100,00 179.800,00 88,9
SKUPAJ 6,002.000,00 4,325.700,00 138,8

Ostanek dohodka za sklade je v skupnem seštevku oziroma 
odstotku nekoliko nižji od porasta celotnega dohodka in to pred
vsem zaradi slabšega rezultata TOZD ESD.

TOZD RGD je izboljšala poslovanje na domačih gradbiščih; 
lani smo na teh gradbiščih izkazovali izgubo. Pač pa je nižji pri
liv iz obračunanih del na inozemskih gradbiščih. Obračuni de
viznega priliva z RUDISOM in preko njega v Narodno banko, 
tečejo silno počasi, kljub vsem mogočim naprezanjem nikakor 
ne uspemo, da bi jih pospešili. Primerjava ostanka dohodka za 
sklade izgleda takole:

1973 din 1972 din razlika din
domača gradbišča 
priliv iz

1,746.600,00 — 2,527.500,00 4,274.100,00

inozemstva 2,483.500,00 5,591.000,00 —-3,107.500,00
SKUPAJ 4,230.100,00 3,063.500,00 1,166.600,00
% od dohodka 15,9 18,2 —

TOZD avtopark je dosegel v odstotkih izraženo višji ostanek 
dohodka za sklade, kot je povečal realizacijo. Predvsem v zad
njih mesecih se je učinkovitost .prevozov izboljšala, pri tem pa 
moramo pripomniti, da obračunavamo amortizacijo po predpi
sanih minimalnih stopnjah, na primer pri tovornih avtomobilih 
po stopnji 10 %, kar predstavlja 10-letno življensko dobo. S po
večanim obsegom prevoženih kilometnov, lO-Vo odpisna stopnja 
najbrže ne zadošča in je tudi zaradi tega ostanek dohodka višji. 
Z zaključnim računom za leto 1973 bomo morali izpadli del 
amortizacije nadoknaditi iz ostanka dohodka, s prenosom ustre
znega zneska v poslovni sklad te TOZD.

GRAMAT je poslovanje na vseh treh območjih izboljšal, saj 
smo izkazovali lani v tem času pozitivni rezultat le za Trbovlje, 
dočim so imele enote v Hrastniku in v Zagorju, izgubo. Primer
java:________________________________________________________

leto
Celotni dohodek 1973 din 1972 din razlika din
— Hrastnik 1,469.600,00 638.100,00 831.500,00
— Trbovlje 6,598.600,00 5,710.500,00 888.100,00
— Zagorje 1,202.100,00 1,016.100,00 186.000,00
SKUPAJ 9,270.300,00 7,364.700,00 1,905.600,00

Ostanek dohodka:
— Hrastnik 242.000,00 — 56.000,00 298.000,00
— Trbovlje 760.000,00 649.000,00 111.000,00
— Zagorje 136.900,00 — 49.500,00 186.400,00
SKUPAJ 1,138.900,00 543.500,00 5.95.400,00
% od dohodka 25,2 15,3 —

loti uspela. Poveljnik rudniške 
gasilske čete ZPT v Trbovljah 
Tone Virant, je o poteku vaje 
predal raport starešini čete Pe
tru Schneiderju, dipl. inž. rud.

PROBLEMATIKA
KOTREDEŽA
Skupščina občine Zagorje ob 
Savi, je na svoji seji, dne 29. 
10. 1973, med drugim obravna
vala tudi vprašanje nadaljnjih 
investicij v odpiranje zmoglji
vosti obrata Kotredež TOZD 
rudnik Zagorje. Seje se je ude
ležil tudi glavni direktor ZPT, 
Albert Ivančiči, dipl. inž. rud.

SINDIKATI NA OBISKU 
V VELENJU
Dne 27. 10. 1973, so obiskali 
osnovno organizacijo sindikata 
skupnih služb pri rudniku li
gnita Velenje, nekateri pred
stavniki osnovne organizacije 
sindikata skupnih strokovnih 
služb Zasavskih premogovni
kov Trbovlje. Vodil jih je Sta
ne Bizjak, predsednik osnovne 
organizacije sindikata skupnih 
strokovnih služb. V delegaciji 
so bili še Marinka Janežič, dipl. 
pravnik, Silva Matkovič, Ivan 
Roglič, Mirko Mrva, Franc Šum 
in Jože Križnik, inž. el. S stra
ni velenjskega sindikata pa So 
bili navzoči tovariši Ivo Kad- 
liček, Bruno Trebičnik, Franci 
Žula in Tone Šeliga. Razgovor 
je potekal sproščeno, nanašal 
pa se je na najrazličnejša vpra
šanja, na organizacijo in delo 
TOZD, delo skupnih služb, sa
moupravni sporazum, prizade
vanje rudarjev za čim višjo 
proizvodnjo premoga, na proiz
vodne stroške, na odnose med 
posameznimi TOZD, na delitev 
dohodka in osebnih dohodkov, 
delo organov samoupravljanja, 
delo delovnih skupin, delo 
družbeno-političnih organizacij, 
delavsko kontrolo, odnose med 
termoelektrarno Šoštanj in 
rudnikom lignita Velenje in 
problematiko združevanja 
RLV, TEŠ in RŠC. Ob tej pri
liki je bila izražena obojestran
ska želja, da bi se predstavniki 
obeh kolektivov pogosteje sre
čevali in si izmenjavali izkuš
nje. Kakor so povedali pred
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stavniki osnovne organizacije 
sindikata na upravi ZPT, je bi
lo srečanje z Velenjčani zelo 
prisrčno in koristno.

NOV RUDARSKI 
INŠPEKTOR
S 1. novembrom 1973 je nasto
pil delo nov rudarski inšpektor 
v republiškem rudarskem in
špektoratu v Ljubljani, in sicer 
Janez Grašič, dipl. inž. rud. To
variš Grašič je bil pred tem za
poslen v rudniku lignita Vele
nje.

IZVRŠNI BIRO 
PREDSEDSTVA ZKJ 
O ENERGETSKEM 
POLOŽAJU V SFRJ

Izvršni biro predsedstva ZKJ 
je na svoji seji, 12. novembra 
1973, obravnaval energetski po
ložaj v državi. Ugotovil je, da 
je problem energije pri nas po
stal zelo pereč, kakor tudi na 
svetu sploh. Sklenil je, da mo
ramo temu vprašanju posveti
ti zdaj in tudi nadalje posebno 
skrb, saj sta naš celotni gospo
darski razvoj in izboljšanje 
življenjskega standarda, odvis
na od tega, da zagotovimo po
trebne količine in vrste ener
gije.

Izvršni biro opozarja, da se 
morajo odgovorni družbeni in 
državni organi v federaciji, re
publikah in pokrajinah ter sa
moupravne organizacije združe
nega dela, lotiti odločnih akčij 
in potrebnih ukrepov, da bi 
čimpreje dosegli sporazume in 
dogovore ter začrtali konkret
ne in usklajene programe raz
voja vseh vrst energije — hi
dro in termoenergije, premoga, 
plina, nafte in naftnih deriva
tov, posebno še zato, ker ima
mo naravno bogastvo in druge 
možnosti, da večino potreb po 
energiji krijemo iz lastnih vi
rov.

POSVETOVANJ O TEMELJ
NIH ORGANIZACIJAH 
ZDRUŽENEGA DELA
V dneh od 21. do 23. novembra 
1973, je potekalo v Portorožu 
posvetovanje o TOZD. Navzoči 
so obravnavali vprašanje čim

TOZD ESD in toplarna pa izpazujeta nekoliko slabše rezultate 
kot v preteklem letu. Glavni razlog je zaradi nekoliko prepozno 
spremenjenih cen njunih storitev. Vpliv jamskega dodatka za 
ESD in premog, je nastopil za ESD in toplarno preje, kot je 
bilo to upoštevano v njunih novih prodajnih cenah.

Skupaj so vse proizvodne dejavnosti dosegle in razdelile ce-
lotni dohodek takole:

doseženo din % nap ram

— celotni dohodek 320,818.200,00
1972

126,8
— materialni stroški 132,205.600,00 124,6
— dohodek 188,612.600,00 128,3
— obveznosti iz dohodka 23,714.000,00 137,1
— dohodek za razdelitev 164,898.600,00 127,2
— brutto osebni dohodki 156,397.200,00 123,9
— brutto skladi 8,501.400,00 245,1
— delitev dohodka v °/°: 

brutto osebni dohodki 94,8 97,3
brutto skladi 5,2 2,7

Materialni stroški in osebni dohodki so v okviru preseženega 
celotnega dohodka, kar je ugodno vplivalo na višino ostanka 
dohodka za sklade. Neprimerno visoko pa so narasle pogodbene 
in zakonske obveznosti, ki se krijejo iz dohodka. Že zadnjič smo 
omenili, da gre tu predvsem za povečanje stanovanjskega pri
spevka od 4 na 6 % od brutto osebnega dohodka, nadalje na 
več kot dvakratno zvišanje republiškega vodnega prispevka, na 
dodatne prispevke za socialno zavarovanje in podobno.

Izdelovanje korit za verižne transporterje v delavnici TOZD ESD
(Foto inž. T. Bregant)

Neproizvodne dejavnosti
Te so poslovale kar uspešno, saj so vse pokrile izdatke z do

seženimi dohodki in dosegle še nekaj ostanka dohodka. Izidi so 
naslednji:

Celotni dohodek_______ 1973 din_______ 1972 din razlika din
— TOZD RŠC 6,647.000,00 4,811.700,00 1,835.300,00
Menze:
— Hrastnik 1,283.700,00 1,006.900,00 276.800,00
— Trbovlje 1,396.700,00 1,023.700,00 373.000,00
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—- Zagorje 1,715.000,00 1,304.100,00 410.900,00
Skupaj 4,395.400,00 3,334.700,00 1,060.700,00
Počitniški domovi:
— Rab 1,583.700,00 1,294.900,00 288.800,00
— Crikvenica 311.700,00 254.900,00 56.800,00
— Partizanski vrh 152.700,00 63.000,00 89.700,00
Skupaj 2,048.100,00 1,612.800,00 435.300,00
CELOKUPNO 13,090.500,00 9,759.200,00 3,331.300,00

V skupnem znesku so neproizvodne dejavnosti ostanek dohod
ka za sklade izboljšale. To velja za TOZD RŠC, ki je izkazovala 
koncem lanskega leta izgubo. Menze in počitniški domovi so pa 
nekoliko slabši.

Ostanek dohodka 1973 din 1972 din razlika din

TOZD RŠC 410.400,00 — 396.200,00 806.600,00

Menze:
— Hrastnik 3.500,00 22.500,00 — 19.000,00
— Trbovlje — 45.300,00 — 24.500,00 — 20.800,00
— Zagorje 80.600,00 59.700,00 20.900,00
Skupaj 38.800,00 57.700,00 — 18.900,00

Počitniški domovi:
— Rab 153.300,00 198.900,00 — 45.600,00
— Crikvenica 27.600,00 22.800,00 4.800,00
— Partizanski vrh — 39.200,00 — 25.400,00 — 13.800,00
Skupaj 141.700,00 196.300,00 — 54.600,00
CELOKUPNO 590.900,00 — 142.200,00 — 733.100,00
°/o od dohodka 11,2 -4,6 —

Uspeh TOZD RŠC je pripisati povečani proizvodnji premoga na 
šolskem revirju in višjim prodajnim cenam premoga. Menzi v 
Hrastniku in Zagorju zaenkrat izhajata s svojimi dohodki, do- 
čim ima trboveljska izgubo. Pri počitniških domovih je slika ista 
kot že nekoliko let nazaj, Rab in Crikvenica poslujeta uspešno, 
Partizanski vrh pa ne.

Zaključek
Iz predloženega obračuna za razdobje januar—oktober 1973 

je razvidno, da so vse dejavnosti, za katere vodimo samostojne 
obračune, sklenile poslovanje uspešno. Znotraj posameznih de
javnosti izkazujejo nekatere enote izgube, ki pa se pokrivajo s 
presežki drugih enot v isti dejavnosti.

Celotni dohodek delovne organizacije je po tem začasnem ob- 
računu za dobo januar—oktober 1973, razdeljen takole:

leto
1973 din 1972 din %

celotni dohodek 333,908.700,00 262,818.000,00 127,0
materialni stroški 139,642.200,00 112,458.200,00 124,2
dohodek • 194,266.500,00 150,359.800,00 129,2
obveznosti iz dohodka 24,104.600,00 17,612.000,00 136,9
dohodek za razdelitev 170,161.900,00 132,747.800,00 128,2
brutto osebni dohodki 161,069.600,00 129,421.500,00 124,5
brutto skladi 9,092.300,00 3,326.300,00 273,3
delitev dohodka v °/o: 
brutto osebni dohodki 94,7 97,5
brutto skladi 5,3 2,5

uspešnejše organizacije vode
nja in upravljanja v temeljnih 
organizacijah združenega dela. 
Posvetovanje je organizirala vi
soka ekonomsko-komercialna 
šola Maribor, udeležili pa so se 
ga tudi trije predstavniki ZPT.

RADIOFOTOGRAFIRANJE 
ČLANOV KOLEKTIVA
V času od 21. do 23. novembra 
1973, je bilo izvedeno v vseh 
TOZD in skupnih strokovnih 
službah ZPT, radiofotografira- 
nje članov kolektiva. Za to ak
cijo se je odločil odbor za var
stvo pri delu in socialno-zdrav- 
stveno varstvo ZPT, sredstva v 
višini 40.000,00 din pa je odo
bril, za izvedbo te zdravstvene 
akcije, odbor za ekonomsko- 
tehnične zadeve. Radiofotogra- 
firanje (fluorografiranje) je iz
peljal Institut za pljučne bolez
ni in tuberkulozo iz Golnika. 
Obsegal je slikanje pljuč in sr
ca. Z naše strani je akcijo vo
dila služba varstva pri delu.

ZDRUŽITEV DVEH 
SINDIKALNIH ORGANIZACIJ
Dne 24. 11. 1973 je potekal v 
predavalnici delavskega doma 
v Trbovljah, občni zbor osnov
ne organizacije sindikata na
bavnega oddelka (skladišča) in 
osnovne organizacije uprave 
ZPT. Na tem občnem zboru je 
bil sprejet sklep, da se ti dve 
osnovni organizaciji združita 
zaradi organizacijskih spre
memb. Tako imamo odslej 
enotno osnovno organizacijo 
sindikata v skupnih strokovnih 
službah. Izvoljen je bil nov u- 
pravni odbor, ki ga vodi pred
sednik Robert Štern.

RAZVITJE SINDIKALNEGA 
PRAPORA
Dne 1. 12. 1973 je bila ob 12. 
uri na upravi TOZD RGD, seja 
delavskega sveta. Isti dan ob 
15. uri pa je osnovna organiza
cija sindikata TOZD RGD, v 
prostorih Svobode II v Trbov
ljah, po 20 letih odkar obstoja, 
razvila svoj sindikalni prapor, 
ob navzočnosti večjega števila 
njenih članov.
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PROBLEMATIKA
TOZD RUDNIKA ZAGORJE
Dne 5. 12. 1973 je bila v Ljub
ljani seja sveta za energetiko 
pri republiškem odboru sindi
kata industrije in rudarstva. 
Seje so se udeležili tudi štirje 
predstavniki ZPT. Razpravljali 
so o problematiki TOZD rud
nik Zagorje, pa tudi o proble
matiki slovenskega premogov
ništva nasploh. Sprejeli so sta
lišče, da je treba vnovič obrav
navati nadaljnjo eksploatacijo 
premoga tudi v tistih premo
govnikih, ki so svojo proizvod
njo v zadnjih letih zmanjšali 
ali celo ukinili (Kočevje, Laško, 
itd.).

PREMOG
ZA TERMOELEKTRARNO — 
RAZGOVORI
Dne 5. decembra 1973, so se se
stali na upravi ZPT v Trbov
ljah, predstavniki Poslovnega 
združenja energetike SRS, 
Elektrgospodarstva Slovenije, 
Termoelektrarne Trbovlje in 
Zasavskih premogovnikov. Na 
razgovoru so obravnavali vpra
šanje dolgoročne oskrbe termo
elektrarne s premogom v zvezi 
z gradnjo nadaljnjih zmogljivo
sti, posebej pa so obravnavali 
tudi vprašanje sanacije dimo- 
vodnih naprav v TET II. Ugo
tovili so, da je smotrno dimen
zionirati dimovodne naprave 
že tudi za nove zmogljivosti.

ZAPORA ZA TUJE DELAVCE
Ministrstvo za delo ZR Nemči
je, je izdalo nalog svojemu 
zveznemu uradu za zaposlova
nja, naj prenehajo najemati de
lavce iz držav nečlanic EGS. Ta 
prepoved velja tudi za delavce 
iz Jugoslavije, minister za delo 
pa je izjavil, da so se za ta u- 
krep odločili zaradi energetske 
krize. Ta sklep velja tudi za 
našo temeljno organizacijo 
združenega dela (TOZD) RGD, 
ki ima svoje sodelavce zaposle
ne pri pogodbenem izvajanju 
raznih rudarskih objektov v 
ZR Nemčiji.

Povečanje celotnega dohodka in ostanka za sklade, se nanaša 
predvsem na višje prodajne cene premoga, povečan obseg in iz
boljšanje rezultatov poslovanja TOZD RGD, TOZD avtopark, 
GRAMAT in TOZD RŠC. Obračun je seveda začasen in bo treba 
na dokončne rezultate počakati do sestave zaključnega računa 
in bilance za leto 1973.

Osebni dohodki
Povprečni mesečni dohodki na zaposlenega so se v primerjavi 

s preteklim letom dvigali, in sicer:

TOZD, enote leto 1972 leto 1973 Indeks
din brez jamske

ga dodatka
z jamskim 3:2 
dodatkom

4:2

rudnik Hrastnik 2.066,94 2.439,71 2.682,54 118,0 129,8
rudnik Trbovlje 2.061,82 2.471,02 2.722,93 120,0 132,1
rudnik Zagorje 1.955,34 2.161,68 2.404,60 110,5 123,0
skupni prevoz 1.846,76 2.183,27 2.433,26 118,2 131,8
separacija Trbovlje 1.725,83 2.039,63 2.105,83 118,2 122,0
separacija Zagorje 1.586,96 
nabavni oddelek

1.767,31 1.767,31 111,4 111,4

(skladišča) 1.700,67 1.959,28 1.959,28 115,2 115,2
uprava ZPT 2.178,08 2.532,11 2.549,17 116,3 117,0
ESD (str. del.) 1.708,36 2.108,35 2.130,16 123,4 124,7
ESD (el. del.) 1.770,10 2.117,83 2.162,86 119,6 122,2
RGD 2.418,31 2.855,14 3.073,89 118,1 127,1
avtopark 2.059,95 2.414,56 2,414,56 117,2 117,2
GRAMAT 1.667,12 2.095,55 2.095,55 125,7 125,7
toplarna 2.046,67 2.389,91 2.389,91 116,8 116,8

ZPT 2.002,17 2.350,73 2.541,13 117,4 126,9

Če pa si ogledamo doseženi povprečni mesečni osebni dohodek 
samo za oktober, pa dobimo naslednjo primerjavo:

TOZD, enote leto 1972 leto 1973 Indeks
din brez jamske

ga dodatka
z jamskim 3:2 
dodatkom

4:2

rudnik Hrastnik 2.299,00 2.935,71 3.339,90 127,7 145,3
rudnik Trbovlje 2.285,00 3.015,63 3.436,29 132,0 150,4
rudnik Zagorje 2.114.25 2.439,58 2.832,44 115,4 134,0
skupni prevoz 2.021,25 2.643,03 3.056,40 130,8 151,2
separacija Trbovlje 1.860,00 2.416,77 2.534,22 129,9 136,2
separacija Zagorje 1.643,00 
nabavni oddelek

2.008,24 2.008,24 122,2 122,2

(skladišča) 1.879,00 2.290,60 2.290,60 121,9 121,9
uprava ZPT 2.414,25 2.921,62 2.954,90 121,0 122,4
ESD (str. del.) 1.848,75 2.384,46 2.433,86 129,0 131,6
ESD (el. del.) 1.820,25 2.474,16 2.535,52 135,9 139,3
RGD 2.711,00 3.286,66 3.637,92 121,2 134,2
avtopark 2.304,50 2.934,10 2,934,10 127,3 127,3
Gramat 1.880,25 2.358,46 2.358,46 125,4 125,4
toplarna 2.191,50 2.633,54 2.633,54 120,2 120,2

ZPT . 2.209,75 2.770,05 3.081,42 125,4 139,4

Primerjava ni povsem realna, ker je bilo lani v oktobru 25 de
lavnikov, letos pa 27 oziroma 26.

Roman Turnšek
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Smrtna nesreča pri skupnem prevozu
Dne 17. novembra 1973, se je 
pri ranžiranju jalovine na tri
kotu Savskega obzorja Zgornje 
VII. polje — separacija Hrast
nik, smrtno ponesrečil strojnik 
troley lokomotive, tovariš Mi
lan Gradišnik.

Sodelavci so ga nekaj trenut
kov po nesrečnem dogodku na
šli zagozdenega med steno pro
ge in lokomotivo na križišču 
oblomne proge pri kretnici št. 
37. Ker je ponesrečeni še dajal 
znake življenja, so lokomotivo 
nagnili in ponesrečenca izvle
kli, vendar je zaradi težkih po
škodb na poti v bolnišnico, 
umrl.

Očividcev nesrečnega dogod
ka ni bilo, okoliščine, v katerih 
je teklo delo ter stanje, v kakr
šnem smo našli ponesrečenca 
pa omogočajo predstavo načina 
dela in logično sklepanje o 
vzroku, ki je imel za posledico 
težko poškodbo.

Motorist Milan Gradišnik, je 
ob 11. uri tega dne, potiskal 
'manjši vlak jalovine od polni- 
šča Zgornjega VIL polja (12 
vozičkov) proti križišču 7. Po
tiskanje vlaka v ta odsek pro
ge, ki se priključuje na sipal- 
nik VIL polja z blago krivino,

je tovariš Gradišnik opravljal 
skladno s predpisi in navodili 
ter je v ta namen za potrebe 
varovanja in signalizacije ob 
krivini skrbel kopač Avgust Sa
hari. S prevozom vlaka preko 
kretnic 87a in 37, je vlak zavo
zil na ravni del proge, s tem 
pa se je edina mogoča priča 
(Sabari) od tega mesta kot ne
potrebna, odstranila. Vse na
prej lahko samo sklepamo. Pri
bližno 7 m južno od kretnice 
37 tvori oblom z glavno progo 
(dvotirom) proti šahtu III, blag 
zavoj in zaradi tega precej dol
go križišče (7 m), iz katerega 
je vstop v dvotir proti jugu v 
normalnem profilu, ki jih je u- 
porabljal rudnik Trbovlje. Pre
hod za pešce je na tem odseku 
proge urejen med tiroma v sre
dini profila tako, da ostaja med 
lokomotivo in vhodnim blokom 
proge, neposredno na križišču 
s kretnico št. 37, le okrog 20 cm 
prostora. Ponesrečeni je na 
prostoru od križišča do kretni
ce moral opraviti neko delo, pri 
čemer je izstopil iz lokomotive 
in nato na tem 7-metrskem od
seku poskušal, da bi ponovno 
vstopil v premikajočo se loko
motivo. To mu v kratkem času

ni uspelo in lokomotiva ga je 
potegnila med steno proge, kjer 
je dobil hude poškodbe na gla
vi in prsih. Spričo dejstva, da 
je tovariš Gradišek potiskal vo
zičke z lokomotivo (priča Sa
bari), po nesreči pa je bila lo
komotiva odpeta 7 m za vozič
ki, sklepamo, da je motorist 
pri kretnici 37 izstopil iz giba
joče se lokomotive, jo odpel in 
skušal ponovno vstopiti, kar je 
bilo usodno.

To je sicer v zadnjih letih pr
va smrtna in tretja težka ne
sreča, ki je bila povzročena z 
izstopanjem in vstopanjem v 
gibajočo se lokomotivo. Vsi ve
mo, da je to nevarno in tudi 
prepovedano. Vendar ima to 
ravnanje glob ji vzrok, ki ne ti
či v nepoučenosti, v slabih ne
primernih delovnih pogojih ali 
kakršnihkoli osebnih tendencah 
za koristmi, ki bi zaposlene 
navajale v take odklone. Ne
zgodni primeri se dogajajo tudi 
zunaj in pri takem tempu živ
ljenja bomo morali ostreje po
seči vsaj po tistem delu člove
kove samostojnosti, ki v druž
benem življenju zagotavlja nje
govo varnost.

Emil Kohne, dipl. inž. rud.

O varstvu naj odločajo samoupravljale!

Kaj povedo podatki?
Statistični podatki Skupno

sti pokojninskega in invadilske- 
ga zavarovanja Slovenije pove
do o nesrečah pri delu nasled
nje:

1. Leta 1971 je bilo pri pov
prečnem številu zavarovancev 
643.548 — 49.947 nesreč pri de
lu, od tega 89 smrtnih poškodb.

Leta 1972 pa je bilo pri pov
prečnem številu 667.779 zava
rovanih oseb — 48.818 nesreč, 
od tega je 75 delavcev izgubilo 
življenje.

Indeks 97,7 (1972 : 1971) po
ve, da je število nesreč lani ne
koliko padlo v odnosu na leto 
1971.

2. Ugotovljeno je, da so naj
pogostejši vzroki nesreč za vsa 
zadnja leta:

— nepoznavanje nevarnosti 
določenega dela;

— nepoučenost o ogroženo
sti dela in delovnega mesta;

— naglica pri delu zaradi 
večjega osebnega dohodka;

— podcenjevanje nevarnosti;

— neupoštevanje varnostnih 
navodil in predpisov o varstvu 
pri delu.

3. Tudi resnost nesreč (po
škodb) pri delu se je povečala.

Leta 1971 je bilo na 1 nesre
čo pri delu 18,6 izgubljenih de
lovnih dni; leta 1972 pa 19,3 iz
gubljenih delovnih dni. To po
meni 0,7-% povečanje!

DOPISUJTE V SREČNO!
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AKTIVNOST SAMOUPRAVNIH ORGANOV
Osrednji delavski svet in ko
lektivni izvršilni organi-odbori 
ZPT, so imeli v času od 16. ok
tobra pa do 15. decembra 1973, 
več sej oziroma zasedanj, na 
katerih so razpravljali in skle
pali o naslednjih zadevah:

1. Na 12. seji odbora za druž
beni standard, dne 19. 10. 1973:

— obravnaval je poročilo ko
misije rudniškega odbora sin
dikata rudarjev za pregled po
čitniških domov ZPT, v kateri 
je sodeloval tudi predstavnik 
tega odbora; komisija je ugo
tovila nekaj nepravilnosti in 
predlagala, da bi jih odpravili; 
odbor je sklenil, da se ROŠU 
predloži pismeno obrazložitev, 
katere nepravilnosti je možno 
odpraviti, katerih pa iz objek
tivnih razlogov ni mogoče;

— obširno je razpravljal o 
tehničnem in finančnem poro
čilu o opravljenih delih pri ob
novi počitniškega doma ZPT na 
Partizanskem vrhu. Na razpo
lago je bilo po sklepu osrednje
ga delavskega sveta 180.000.00 
din, dejanski stroški pa so zna
šali 318.457,65 din. Odbor je 
pripravil predlog za razpravo 
in sklepanje na zasedanju ODS, 
da bi naknadno odobril dodat
na sredstva, kjer bo treba to 
razliko opravičiti z dodatno 
opravljenimi deli;

— sklenil je, da se poleg čol
na Lahor, ki je bil prodan na 
licitaciji na Rabu, odproda po 
knjižni vrednosti še oprema, 
ki pripada temu čolnu;

— predlog Vinka Spanj ola iz 
Raba, da bi mu dodelili poso
jilo, s katerim bi lahko dokon
čal gradnjo stanovanjske hiše, 
odbor zaenkrat ni osvojil, ker 
niso znani pogoji, pod katerimi 
bi lahko ZPT koristili razpolož
ljive prostore v času letovanja 
v tej zgradbi;

— medobčinska inšpekcija 
pri skupščini občine Trbovlje, 
je prepovedala v vseh rudni
ških menzah prodajo piva, ker 
se smatra ta pijača za alkohol

no pijačo. Odbor bo posredo
val pri teh inšpekcijskih orga
nih za odpravo tega sklepa ozi
roma naloga potem, ko bo pre
jel pismeno sporočilo, s strani 
inšpekcijske službe;

— na znanje je sprejel obve
stilo, da bodo v skupščini soli
darnostnega stanovanjskega 
sklada občine Trbovlje, sodelo
vali delegati Kralj Martin iz 
TOZD rudnik Trbovlje, Filač 
Franc iz TOZD separacija in 
Dolinar Miloš iz skupnih stro
kovnih služb;

— prošenj za odobritev po
sojila za individualno stano
vanjsko izgradnjo, odbor na tej 
seji ni reševal, ker so vsa raz
položljiva sredstva že izčrpana. 
Sicer pa je obravnaval še nekaj 
vlog, od katerih jih je rešil ne
kaj ugodno, nekaj pa jih je za
vrnil.

2. Na 5. seji odbora za varstvo 
pri delu in socialno-zdravstve- 
no varstvo, dne 19. 10. 1973:

— pripravil je predlog na te
melju zahteve republiškega ru
darskega inšpektorata, za raz
pravo in sklepanje na ODS o 
dopolnitvi pravilnika o varstvu 
pri delu s tem, da je treba en
krat letno zdravniško pregleda
ti vse ženske, ki so zaposlene 
v treh izmenah ter vsi, ki so za
posleni v drobilnici na separa
ciji, neglede na spol;

— podrobno je razpravljal o 
številu delovnih nezgod. Ugoto
vil je, da je teh največ na grad
biščih TOZD RGD pa tudi pri 
učencih v gospodarstvu;

— obravnaval je vprašanje 
prehrane in praktičnega dela 
učencev v gospodarstvu, kar so 
sprožili na mladinski konferen
ci v RŠC v Zagorju; s tem v 
zvezi je sprejel ustrezne sklepe;

— pripravil je predlog za 
odobritev sredstev za izvedbo 
radifotografiranja (fluorografi- 
ranja) članov delovne skupno
sti. Akcijo izvede institut za 
pljučne bolezni in tuberkulozo 
iz Golnika;

— pripravil je predlog za do
polnitev oziroma, spremembo 
pravilnika o uporabi zaščitnih 
sredstev za delavce na lesnem 
skladišču. Enako je ta pravil
nik dopolniti tudi z uvedbo za
ščitnih sredstev za šoferje;

— pri obravnavanju vlog, ki 
so se v glavnem nanašale na 
naknadno priznavanje nezgod, 
je nekaj vlog rešil ugodno, ne
kaj pa jih je zavrnil;

— na temelju pravilnika o 
dolžnostih podjetja v primerih 
smrti članov delovne skupno
sti, je odobril izplačilo enkrat
ne denarne pomoči družini pok. 
Karla Zupana L, iz TOZD rud
nik Zagorje, v enkratnem zne
sku 3.000,00 din;

— obravnaval je še vpraša
nje načina obračunavanja na
domestila osebnih dohodkov za 
čas trajanja bolezni. Predlog je 
posredoval v obravnavanje 
osrednjemu delavskemu svetu.

3. Na 19. seji odbora za eko- 
nomsko-tehnične zadeve, dne 
26. 10. 1973:

— odobril je plačilo stroškov 
v višini 1.800,00 din, za udelež
bo nekaterih članov industrij
ske gasilske čete ZPT na pod
ročju Trbovelj, v tečaju za pod
častnike;

— odobril je na podlagi po
sebnega pravilnika nove cene 
gramoza in peska za kamnolo
me pri ZPT, ki so stopile v ve
ljavo 3. 12. 1973;

— odobril je na predlog od
bora za varstvo pri delu in so
cialno zdravstveno varstvo 
40.000,00 din, za izvedbo radio- 
f otografiranj a-slikanj a pljuč
in srca članov kolektiva ZPT;

— odobril je na predlog ko
misije za promet z osnovnimi 
sredstvi, odpis nekaterih dotra
janih osnovnih sredstev na 
gradbiščih TOZD RGD;

— pri reševanju ostalih vlog 
je tri rešil ugodno, dve pa za
vrnil;



Št. 6 — december 1973 »SREČNO« STRAN 21

— potrdil je poročilo o pred
videvanjih glede bodoče ek
sploatacije premoga v jami Ki
sovec ter ekonomski izračun o 
rentabilnosti nadaljnje eksplo
atacije premoga v tej jami. 
Problematiko jame Kisovec je 
treba posredovati pristojnim 
republiškim organom, enako 
kot za jamo Kotredež;

— soglašal je s finančnim ob
računom in delitvijo dohodka 
za čas od 1.1. do 30. 9. 1973, za 
vse dejavnosti; sklenil je, da bo 
podjetje posredovalo pri pri
stojnih republiških organih za 
kritje negativne razlike TOZD 
rudnik Zagorje, za leto 1973. 
Prav tako je sklenil, da je tre
ba posredovati pri skupščini 
občine Zagorje ob Savi, za zni
žanje 6-0/° stanovanjskega pri
spevka za področje TOZD rud
nik Zagorje;

— analitski oddelek je dobil 
nalogo, da izdela analizo sobot
nega, nedeljskega in nadurne
ga dela za zadnje razdobje;

— strinjal se je s predlaga
nim poročilom oziroma izvleč
kom iz investicijskega progra
ma za gradnjo nove tovarne 
plinastega betona v Zagorju. 
Sklenil je predlagati ODS, da 
ta investicijski program potr
di, hkrati pa da naj bi ZPT pri
stopili v konzorcij za zgraditev 
te tovarne, z deležem v vred
nosti potrebnega zemljišča;

— na znanje je sprejel infor
macijo o zahtevi gospodarske
ga zbora republiške skupščine, 
glede nadaljnjega razvoja pod
jetja na področju poglabljanja 
odnosov s termoelektrarno. Po
oblastil je vodstvo ZPT, da 
imenuje komisijo, ki bo skup
no s komisijo termoelektrarne 
Trbovlje pripravila osnove za 
poslovno-tehnično sodelovanje 
obeh podjetij. Te osnove naj bi 
omogočile družbeno-političnim 
organizacijam osvojitev skup
nega sodelovanja ZPT in TET.

4. Na 13. seji odbora za druž
beni standard, dne 29. 10. 1973:

— potrdil je poročilo o po
teku letovanja v počitniških 
domovih ZPT v letošnjem letu. 
K temu pa je dodal zahtevo,

da se dohodek, ki je bil ustvar
jen v počitniškem domu na 
Rabu, prikaže ločeno na doho
dek od domačih letovalcev in 
dohodek tujih gostov;

— glede na manjše število 
zaposlenih v kuhinji v počitni
škem domu ZPT na Rabu, je 
odbor ' priznal vsemu osebju 
skupno nagrado v višini
2.400.00 din za razdelitev, na
mesto manjkajoče kuhinjske 
sodelavke;

— na temelju posebne vloge 
in predhodni proučitvi proble
matike oskrbovanja počitniške
ga doma ZPT na Partizanskem 
vrhu, je odbor odločil z veljav
nostjo od 1. 11. 1973 dalje, 
oskrbnici tega doma mesečne 
osebne dohodke v višini
1.800.00 din, njenemu možu za 
pomoč pa 700,00 din; kuhinja 
ostane oskrbnici še nadalje v 
lastni režiji; k temu pa je bila 
odobrena še dodatna pomoč za 
razne oblike večjega prometa v 
domu;

— pri reševanju vlog je dve 
zavrnil.

5. Na 22. zasedanju osrednjega 
delavskega sveta, dne 2. 11. 
1973:

— potrdil je finančni obra
čun ter doseganje in delitev 
dohodka za razdobje januar— 
september 1973;

— sklenil je, da bodo ZPT 
posredovali pri republiških or
ganih za kritje negativne razli
ke za leto 1973, z odbitkom ne
izkoriščene amortizacije, za 
TOZD rudnik Zagorje; hkrati 
pa posreduje pri občinski 
skupščini Zagorje za znižanje 
6-0/o stanovanjskega prispevka, 
ki bremeni TOZD rudnik Za
gorje;

— potrdil je poročilo o pred
videvanjih za nadaljnjo eksplo
atacijo premoga v jami Kiso
vec ter ekonomski izračun o 
rentabilnosti bodočega odkopa
vanja; osvojil je možnost na
daljnjega proizvajanja premo
ga po 650 ton/dan v jami Kiso
vec, in sicer od novembra 1973 
do marca 1974, medtem ko bo 
od marca 1974 dalje lahko zna
šala proizvodnja le še po 500

ton/dan in to nadaljnji dve le
ti; na temelju teh ugotovitev 
je bila celotna problematika 
jame Kisovec posredovana pri
stojnim republiškim organom 
z namenom, da bi negativno 
razliko subvencionirala repub
lika;

— potrdil je elaborat o pre
usmeritvi delavcev obrata Ki
sovec TOZD rudnik Zagorje v 
tovarno za proizvodnjo plina
stega betona-siporex v Kisov
cu;

— sklenil je, da ZPT in 
TOZD rudnik Zagorje, pristo
pita v konzorcij za zgraditev 
plinastega betona v Kisovcu - 
Zagorje, z višino dveh deležev 
a 500.000,00 din, ki predstavlja
ta vrednost potrebnih zemljišč 
za postavitev tovarniških ob
jektov;

— soglašal je s tem, da pod
pišeta ZPT in TOZD rudnik Za
gorje, pogodbo o ureditvi med
sebojnih odnosov med ustano
vitelji tovarne plinastega beto
na v Kisovcu, z nekaterimi 
osvojenimi dopolnitvami ozi
roma spremembami;

— strinjal se je s podano in
formacijo o pripravah za izde
lavo samoupravnega sporazu
ma o združitvi TOZD in skup
nih strokovnih služb v enotno 
delovno organizacijo ZPT; so
glašal je tudi s tem, da pripra
vi komisija osnutek samo
upravnega sporazuma za raz
pravo na zborih delavcev ter 
da komisija izvede usklajeval
ni postopek na temelju zbranih 
pripomb in predlogov. Spora
zum naj bi podpisali v času od 
20. do 25. decembra 1973;

— strokovni delavec sektor
ja za tehnično pripravo, ki je 
izdelal predračun za adaptacijo 
počitniškega doma ZPT na Par
tizanskem vrhu, je moral na
knadno posredovati ODS po
drobne podatke oziroma obraz
ložitev zaradi občutne preko
račitve odobrenih sredstev. Si
cer pa na tem zasedanju ni 
osvojil predloga za naknadno 
odobritev potrebnih sredstev 
za kritje vseh stroškov za iz
vedbo adaptacije;
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— zavrnil je pritožbo Pavla 
Volčanška iz TOZD RGD, zoper 
odločbo stanovanjske komisije 
v Trbovljah;

— odobril je dopolnitev pra
vilnika o varstvu pri delu z do
ločilom, da je treba enkrat let
no zdravniško pregledati vse 
ženske, ki so zaposlene na treh 
izmenah ter vse ostale, ki so 
zaposleni v drobilnici na sepa
raciji. Vsako drugo leto pa je 
treba zdravniško pregledati vse 
zaposlene pri transportnih tra
kovih na separaciji, kjer se 
transportira rovni (suh) pre
mog;

— spremenil je svoj sklep z 
dne 28. 11. 1972 glede sofinan

ciranja izdelave filma Slike iz 
življenja udarnikov; namesto 
sprva odobrenih 54.000,00 din, 
je odobril plačilo le v znesku 
20.000,00 din;

— z veljavnostjo od 1. 10. 
1973 dalje, je sprejel novo viši
no nagrad članom reševalnih, 
gasilskih in sanitetnih ekip 
ZPT; prav tako je sprejel z 
veljavnostjo od 1. 10. 1973 tudi 
spremembo pravilnika o dežur
ni službi članov jamskih reše
valnih čet pri ZPT;

— s takojšnjo veljavnostjo 
je sprejel sklep o dopolnitvi 
pravilnika o razdeljevanju 
osebnih varstvenih sredstev za 
usnjeno obutev delavcem na

Varjenje oboda za zavoj no drčo. Delavnica TOZD BSD v Trbovljah
(Foto inž. T. Bregant)

letnem skladišču (doba se je 
skrajšala od 2 na 1 leto), šofer
ji vseh kategorij pa dobe usnje
ne površnike za dobo 5 let;

— sprejel je sklep, da ODS 
posreduje pri pristojnih repub
liških organih predlog za spre
membo načina obračunavanja 
nadomestila osebnega dohodka 
za čas trajanja bolezni zaposle
nih do in nad 30 dni;

— odobril je načelno sodelo
vanje ZPT pri razgovorih o or
ganiziranju samoupravne inte
resne skupnosti s področja 
transporta, ki jo pripravlja že
lezniško gospodarstvo Ljublja
na;

— pooblastil je vodstvo pod
jetja, da imenuje komisijo za 
pripravo predloga in stališč za 
razgovore s predstavniki ter
moelektrarne Trbovlje, o tes
nejšem sodelovanju na poslov
it o-tehničnem področju, na
področju samoupravljanja in 
na področju dela družbeno-po- 
litičnih organizacij.

6. Na 11. seji odbora za zapo
slovanje in izobraževanje, dne 
12. 11. 1973:

— potrdil je poročilo direk
torja finančnega sektorja, o do
slej porabljenih sredstvih za 
usposobitev normalnega delo
vanja oddelka za avtomatsko 
obdelavo podatkov; celokupni 
stroški so doslej znašali 
981.963,95 din, in sicer za naba
vo osnovnih sredstev, preure
ditev elektroinstalacij, za uva
janje kadrov, ipd; ta oddelek 
bo treba kadrovsko okrepiti, 
da bi lahko odrejene naloge 
sproti odpravljal;

— potrdil je program izobra
ževanja zaposlenih v sezoni 
1973/74. Po podatkih oddelka 
za izobraževanje odraslih 
TOZD RŠC, naj bi bilo v tej 
sezoni organiziranih 8 tečajev 
(za kopače, kopaške pomočni
ke, strelce, itd.), 5 seminarjev 
(za samoupravne organe, člane 
družbeno-političnih organizacij, 
civilno zaščito, itd), uvajalne 
seminarje (za pripravnike) ter 
predavanja po potrebi; odbor 
je bil mnenja, da je treba orga
nizirati tečaje oziroma semi
narje tudi za nekatere druge
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kategorije zaposlenih, ki v 
predlogu programa niso zajeti;

— pripravil je predlog za raz
pravo in sklepanje na zaseda
nju ODS, zaradi sistemizacije 
delovnih mest v toplarni;

— pri reševanju vlog je neka
tere vloge rešil ugodno, neka
tere je zavrnil, nekatere pa bo 
obravnaval naknadno. To so 
vloge za prerazporeditve na de
lovnih mestih, odpovedi delov
nih razmerij, oprostitev vrnit
ve plačila študijske pomoči, 
razpis prostih delovnih mest, 
novo ovrednotenje nekaterih 
delovnih mest, podelitev šti
pendij, določitev honorarjev za 
predavatelje na tečajih in se
minarjih, ki jih organizira od
delek za izobraževanje zaposle
nih pri TOZD RŠC, itd.;

— sklenil je, da mora ka
drovski sektor takoj obvestiti 
republiški sekretariat za delo, 
o aktualnosti priznavanja be
neficirane delovne dobe delav
cem TOZD RGD, ki so bili ozi
roma so še začasno razporejeni 
na delo v tujini.

7. Na 6. seji odbora za varstvo 
pri delu in socialno-zdravstve- 
no varstvo, dne 20. 11. 197.3:

— sklenil je, da se na teme
lju odobrenih sredstev s stra
ni odbora za ekonomsko-teh- 
nične zadeve ZPT, izvede v 
vseh TOZD in skupnih strokov
nih službah ZPT, radiofotogra- 
firanje v dneh od 21. do 23. 11. 
1973; organizacijo je imela na 
skrbi služba varstva pri delu 
ZPT, skupno z ostalimi stro
kovnimi službami v ZPT in 
TOZD;

— sprejel je stališče, da in
validska komisija v primerih, 
ko gre za delovne invalide, v 
bodoče ne bi navajala v odloč
bah delovne pogoje, v katerih 
delovni invalid sme oziroma ne 
sme delati, medtem, ko bi de
lovna mesta invalidom določile 
bodoče posebne komisije v 
TOZD;

— sprejel je še stališče do 
nabave posebnega mila za či
ščenje rok zaposlenih pri me
hanizaciji;

— služba varstva pri delu 
ZPT je dobila nalogo, da se 
prične dogovarjati z zdravstve
nim domom Zasavje, za popra
vilo zob članom jamskih reše
valnih moštev v letu 1974;

— služba varstva pri delu 
ZPT je dobila nalogo, da izdela 
do konca januarja 1974, pre
čiščeno besedilo novega pravil
nika o varstvu pri delu ter pra
vilnika o razdeljevanju osebnih 
zaščitnih sredstev ter ju uskla
di s samoupravnim sporazu
mom o združevanju TOZD v 
delovno organizacijo z zakon
skimi predpisi in drugimi 
splošnimi akti;

— pri reševanju vlog je eno 
zavrnil.

8. Na 20. seji odbora za eko- 
nomsko-tehnične zadeve, dne 
3. 12. 1973:

— na znanje je sprejel poro
čilo TOZD avtopark o obliko
vanju in porabi amortizacije 
ter poročilo oziroma analizo 
analitskega oddelka o sobot
nem, nedeljskem in nadurnem 
delu za delo nadzornikov vseh 
treh rudnikov, za obdobje 
maj—oktober 1973;

— odločil je način poslovit
ve in izplačilo denarne nagra
de za tiste člane delovne skup
nosti, ki gredo v pokoj do kon
ca leta 1973;

— zvezi društev telesnih in
validov SRS - sekciji paraplegi
kov in tetraplegikov, je odobril 
enkratno denarno pomoč v vi
šini 1.500,00 din;

— odobril je nekaj službenih 
potovanj v inozemstvo na grad
bišče TOZD RGD v ZR Nem
čijo;

— z veljavnostjo od 1. 11. 
1973 dalje je odobril nove cene 
za prevoz delavcev na delo in 
z dela, z avtobusi SAP, na pod
ročju TOZD rudnik Zagorje;

— odobril je, da lahko člani 
delovne skupnosti s takojšnjo 
veljavnostjo odkupijo pri ZPT 
letno do 2 toni premoga po ma
loprodajni ceni, v primerih, če 
jim zmanjka deputatnega pre
moga;

— pripravil je predlog za 
imenovanje inventurnih komi

sij s strani osrednjega delav
skega sveta;

— pri reševanju vlog, jih je 
nekaj rešil ugodno;

— soglašal je s predloženim 
finančnim obračunom ter dose
ganjem in delitvijo dohodka na 
osebne dohodke in sklade za 
razdobje januar—oktober 1973;

— sklenil je, da v letošnjem 
letu ne bo mogoče izdvojiti ka
kršnihkoli sredstev za izplači
lo ob koncu poslovnega leta, 
ker so bila sredstva za regresi
ranje prevozov na letovanje že 
v začetku leta povečana;

— analitski oddelek bo v bo
doče izdeloval analize gibanja 
osebnih dohodkov zaposlenih, 
na temelju 42-urnega delovne
ga tedna in posebej z upošte
vanjem jamskega dodatka;

— potrdil je poročilo o kori
ščenju sredstev za reklamo, 
propagando in reprezentanco;

— sprejel je stališče, da naj 
finančni sektor v gospodar
ske načrtu za leto 1974 predvi
di okvirna sredstva, s katerimi 
bodo razpolagale TOZD in 
skupne strokovne službe za re
klamo in reprezentanco;

— potrdil je poročilo o pote
ku proizvodnje in doseženih 
proizvodnih rezultatih v raz
dobju januar—november 1973. 
Delavski sveti TOZD morajo 
predhodno razpravljati in skle
pati o načrtu svojega dela za 
leto 1974, šele nato pa bo o tem 
razpravljal in sklepal ODS;

— sklenil je, da je treba ODS 
posredovati informacijo s pred
logom za določitev glede na
daljnjega sodelovanja socialne
ga delavca TOZD rudnik Zagor
je, ki je povezano z dodelitvijo 
ustreznega stanovanja.

9. Na 23. zasedanju osrednjega 
delavskega sveta, dne 13. 12. 
1973:

— na znanje je sprejel in po
trdil poročilo o izvajanju skle
pov, ki so bili sprejeti na zad
njem zasedanju; strinjal se je 
z obrazložitvijo glede sprejetja 
določenih sprememb v pogodbi 
o ustanovitvi konzorcija za 
zgraditev tovarne plinastega be- 
tona-siporex v Kisovcu;
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— na znanje je sprejel poro
čilo finančnega sektorja, o ob
računavanju amortizacije za 
obrat Kisovec TOZD rudnik 
Zagorje;

— strinjal se je s pojasnilom, 
ki je bilo podano v zvezi z do
ločitvijo nove višine osebnih 
dohodkov za oskrbovanje po
čitniškega doma ZPT na Parti
zanskem vrhu;

— potrdil je poročilo glavne
ga direktorja, o rezultatih pr
vega sestanka komisij ZPT in 
TET, ki imata nalogo pripraviti 
osnove za tesnejše sodelovanje 
obeh delovnih organizacij;

— na znanje je sprejel obraz
ložitev analitskega oddelka gle
de vrednosti izgubljene proiz
vodnje zaradi nepravočasnega 
dostavljanja vozičkov na od- 
kopna delovišča v Hrastniku in 
v Trbovljah;

— sprejel je obširno poroči
lo glavnega direktorja, o izho
diščih za gospodarsko politiko 
SRS in ZPT v letu 1974, pri če
mer se je v tem okviru osred
nji samoupravni organ obvezal, 
da je treba zagotoviti za leto 
1974 večje količine premoga in 
da bi bilo potrebno zavoljo te
ga obratovati tudi ob dela pro
stih sobotah;

— samoupravni organi in 
vodstvo delovne organizacije, 
se bodo morali prizadevati, da 
bi bilo zavoljo tega ugodno re
šeno vprašanje neupoštevanja 
doseženih osebnih dohodkov za 
delo ob dela prostih sobotah, 
pri določanju osnov za izplači
lo otroških dodatkov in dolo
čanju osnov za plačilo davka 
na osebne dohodke;

— predvideti je enako rast 
osebnih dohodkov pri ZPT kot 
jih določa načrt družbeno-eko- 
nomskega razvoja Slovenije za 
leto 1974; hkrati s tem je treba 
tudi pričeti nujno urejevati 
vprašanje cen premoga in spre
jeti ukrepe za varčevanje na 
vseh ravneh, v TOZD in skup
nih službah: v ta namen je tre
ba izdelati načrt proizvodnje, 
posebej pa še načrt varčevanja;

— potrdil je poročilo glavne
ga varnostnega inženirja Emila 
Kohneta, dipl. inž. rud., o ugo

tovitvah republiškega rudar
skega inšpektorata, ob zadnjem 
inšpekcijskem pregledu;

— sprejel je dva sklepa, s ka
terima se dopolnjuje pravilnik 
o varstvu pri delu ZPT. Po teh 
dveh sklepih se dopolni čl. 335, 
po katerem se glasi dopolnitev 
takole: »če se pri lokomotiv- 
skem prevozu ne pridržuje 
predpisov in navodil in s tem 
ogroža svoje in življenje dru
gih«. Člen 345 pa se odslej gla
si: »Vsa denarna sredstva od 
izrečenih mandatnih kazni, se 
odvedejo v sklad za pomoč dru
žinam smrtno ponesrečenih čla
nov kolektiva«;

— odobril je za toplarno Tr
bovlje, črtanje enega delovne
ga mesta in uvedbo dveh no
vih;

— soglašal je s pričetkom 
investicijskih del in potrdil 
predračunsko vrednost za 
zgraditev 4 garaž pri avtopar- 
ku;

— naknadno je odobril pla
čilo razlike od plačane in pr
votno odobrenega zneska za 
film »Slike iz življenja udarni
kov«, in sicer v razmerju, v 
kakršnem bo ta znesek porav
nal tudi rudnik Velenje;

— potrdil je predlog RŠC za 
določitev zneskov za predava
teljske ure;

— sprejel je spremembo sa
moupravnega sporazuma o de
litvi dohodka in osebnih do
hodkov slovenskih rudnikov s 
tem, da bi veljala od 1. no
vembra 1973 dalje, odškodnina 
za uporabo lastnega vozila v 
primerih potreb, po 1,30 din na 
km; sklep stopi v veljavo po
tem, ko bo ta popravek regi
striran pri pristojnih repub
liških organih;

— potrdil je, da se z občino 
Trbovlje podpiše pogodba za 
zamenjavo enega stanovanja v 
stolpnicah, hkrati s tem pa je 
rešil tudi vprašanje zasedbe te
ga stanovanja;

— soglašal je s sklepom od
bora za ekonomsko-tehnične 
zadeve, da koncem leta 1973 
članom kolektiva ne bo možno 
izplačati novoletne denarne na

grade, ker ni na razpolago 
ustreznih denarnih sredstev oz. 
ker so bila sredstva, namenje
na za regrese v letošnjem letu, 
že med letom v celoti izčrpana;

— izvolil je Miloša Dolinarja, 
vodjo revizijskega oddelka 
ZPT, za delegata na zboru po
družnice Ljubljanske banke, 
za stanovanjsko in komunalno 
izgradnjo;

— odobril je sredstva za no
voletno obdaritev otrok od 
2. do 14. leta starosti članov ko
lektiva, in sicer v enotni vred
nosti po 40,00 din na otroka; 
potek obdaritve naj poteka ena
ko kot v preteklem letu.

Trne Lenarčič

Nova šola v Hrastniku
Za dan republike, 29. novembra 
1973, so odprli v Hrastniku 
drugi del nove osnovne šole na 
Logu. Ta del obsega 14 učilnic 
in razne druge prostore. Šolo 
so zgradili s samoprispevki ob
čanov in delovnih organizacij, 
gradilo pa jo je SGP Hrastnik. 
Ta del šole stoji v neposrednem 
podaljšku sedanje osnovne šole 
na Logu. Ob otvoritvi je bila 
večja slovesnost.

Stiki s Termoelektrarno 
Trbovlje
V četrtek, 13. decembra 1973, 
so se sestali v sejni sobi uprave 
ZPT, člani komisije ZPT in čla
ni komisije termoelektrarne Tr
bovlje, na svojo 1. sejo. Obe ko
misiji sta imenovala najvišja 
samoupravna organa obeh de
lovnih organizacij, z namenom, 
da ugotavljata možnosti in pri
pravita podlago za nadaljnje 
tesnejše sodelovanje med obe
ma kolektivoma na poslovno- 
tehničnem področju, na pod
ročju samoupravljanja, dela 
družbeno-političnih organizacij 
ipd. Na seji so sprejeli vrsto 
zadolžitev, ki jih bodo člani 
obeh komisij pripravili do na
slednje seje. Sicer pa bomo o 
delu skupne komisije še poro
čali v naslednjih številkah na
šega glasila.
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Obisk poljskih sindikatov
Dne 15. novembra 1973, so bili 
v gosteh pri Zasavskih premo
govnikih v Trbovljah, trije 
predstavniki sindikata Poljske.
V delegaciji so bili Josef Siwi- 
ec, predsednik centralnega od
bora sindikata rudarjev Polj
ske in član CK Poljske, Tadeuš 
Urbančik, član predsedstva cen
tralnega odbora in predsednik 
rudniškega odbora sindikata v 
kombinatu rudnikov Boleslav 
in Antoni Jazvinski, inštruktor 
v kombinatu Boleslav. Delegaci
jo sta spremljala Miomir Do
ric, član zveznega odbora sindi
katov Jugoslavije in prevajalec.

V zvezi z njihovim bivanjem 
v Trbovljah, je bil izdelan po
drobnejši program, ki je zaje
mal ogled jame TOZD Hrast
nik, razgovor s predstavniki sa
moupravnih organov, vodstva 
podjetja in družbeno-političnih 
organizacij, ki delujejo v okvi
ru ZPT, posebej pa še razgovor 
s predstavniki družbeno-poli
tičnih organizacij in kulturnih 
društev s področja občine Tr
bovlje.

Glede na to, da se je njihov 
prihod nekoliko zakasnil, si go
stje jame niso ogledali, pač pa 
je stekel pogovor takoj po pri
hodu, ob 11. uri. Trajal je do 
13.15. Udeležili so se ga tovari
ši iz ZPT. Bilo jih je skupno 12.
V razgovoru so se poljski gost
je zanimali za razvoj samo
upravljanja in dosežene uspehe 
na tem področju, za delo sindi
kalne organizacije v delovni or
ganizaciji, s posebnim ozirom

na samoupravne organe, za de
lo družbeno-političnih organi
zacij na nivoju delovne organi
zacije ter o družbenem standar
du. Poljski gostje so ugotovili, 
da smo na področju samo
upravljanja daleč pred njimi. 
Iz razgovora pa smo lahko pov
zeli, da se intenzivno priprav
ljajo na širše uvajanje samo
upravnih pravic v delovnih or
ganizacijah na Poljskem.

V popoldanskih urah so si 
ogledali prostore delavskega 
doma Trbovlje, nato pa so se 
razgovarjali s predstavniki 
družbeno-političnih organizacij

ter predstavniki kulturnih or
ganizacij in društev, o delavski 
kulturi pri nas. Gostje se niso 
mogli načuditi, da v kulturnih 
društvih delo poteka izključno 
na amaterski podlagi. Pri njih 
je namreč v tem pogledu mar
sikaj drugače. Kulturna dejav
nost na Poljskem v dobršni me
ri poteka preko in med delov- 
himi organizacijami.

Lahko ugotovimo, da so bili 
gostje z obiskom pri nas zado
voljni in da so prejeli odgovo
re na vsa stavljena vprašanja. 
Nato so v večernih urah odpo
tovali v Velenje.

Dne 15. novembra 1973 je bila na obisku pri Zasavskih premogovnikih, 
3-članska delegacija centralnega odbora sindikatov Poljske. Razgovori z 
našimi predstavniki so potekali v sejni sobi uprave ZPT

_ (Foto inž. T. Bregant)

Konferenca sindikatov rudarske panoge

Dne 13. junija 1973, je potekala 
v Beogradu I. konferenca sin
dikatov rudarske panoge. Orga
niziral jo je sindikat delavcev 
industrije in rudarstva Jugo
slavije — zvezni odbor. Udele
žili so se je tudi nekateri pred

stavniki sindikalne organizaci
je Zasavskih premogovnikov, o 
čemer smo v tem listu že na 
kratko poročali.

Čeravno je minilo že nekaj 
mesecev od te konference, pa

so sklepi, ki jih je sprejela ta 
konferenca, še vedno aktualni. 
Posamezne organizacije, tako 
zvezni odbor sindikata, repub
liški odbor, občinski sindikal
ni sveti in osnovne sindikalne 
organizacije, so dolžne sp rej e
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te sklepe tudi uresničiti. Zavo
ljo tega smo se odločili, da po
membnejše sklepe, ki so bili 
sprejeti na tej I. konferenci 
sindikatov rudarske panoge, 
objavimo v našem glasilu.

V organizacijah združenega 
dela in njihovih skupnostih, so 
dolžni sprejeti in izvesti nasled
nje smernice in sklepe, ki jih 
navajamo v povzetku:

— pripravljanje, utrjevanje, 
sprejemanje in izvajanje pro
grama razvoja rudnikov in 
jam, na podlagi katerih bi bila 
podana garancija za izboljšanje 
družbeno-ekonomskega položa
ja rudarjev in rudnikov. V tej 
smeri je treba v delovnih orga
nizacijah neobhodno izvesti 
mobilizacijo vseh naprednih 
sil, v zvezi z uresničitvijo pro
grama razvoja in odpravljanja 
kritik oziroma nasprotij kon
servativnih in protisamouprav- 
nih struktur, ki so se pojavile 
v procesu selekcije, rekonstruk
cije in modernizacije perspek
tivnih rudnikov;

racionalno delo in raci
onalno koriščenje razpoložlji
vih delovnih sredstev. Sem šte
jemo izboljšanje delovne disci
pline, povečanje storilnosti, 
zmanjšanje poslovnih stroškov 
in zadrževanje splošne porabe 
v okviru razpoložljivega dohod
ka, zmanjšanje števila neproiz
vodnih delovnih moči, uvajanje 
sodobne organizacije dela, ipd.;

— izločanje večjih sredstev 
za nadaljnja raziskovanja rud
nega bogastva;

— dosledno izvajanje ustav
nih dopolnil, v pogledu spre
memb družbeno-ekonomskega 
odnosa v združenem delu;

— racionalen in gospodarski 
odnos pri eksploataciji rezerv 
rudnega bogastva;

— uvesti takšen sistem nepo
srednega odločanja v temeljnih 
organizacijah združenega dela, 
v katerem bo delavec postal 
glavni nosilec pri oblikovanju 
in vodenju poslovne politike, 
na vseh ravneh združenega de
la in sredstev;

— dosledna uporaba načela 
delitve po rezultatih in pogojih

dela (kar se mora posebej od
raziti na zviševanju osebnih 
dohodkov rudarjev pri podze
meljski eksploataciji);

— rešitve najpovoljnejših ob
lik delitve osebnih dohodkov 
na temelju minulega dela;

— takšen sistem družbeno
ekonomskih odnosov na vseh 
ravneh združevanja dela, ki bo 
zasnovan na načelih solidarno
sti in vzajemne pomoči ob pol
nem spoštovanju ekonomskih 
zakonitosti;

— razvijanje poslovno-teh- 
ničnega sodelovanja, integracij
skega povezovanja, družbenega 
dogovarjanja in samoupravne
ga sporazumevanja med rudni
ki in delovnimi skupnostmi s 
področja predelave surovin, tr
govine in tesnejše povezovanje 
z znanostjo. Na ta način je tre
ba ustvariti popolnejšo izme
njavo izkušenj v uporabi so
dobnih metod eksploatacije 
rudnega bogastva, boljše izko
riščanje delovnih sredstev, u- 
stvarjanje pogojev, da se na sa
moupravnih osnovah zagotovi 
večja udeležba predelovalcev, v 
financiranju raziskovanja su
rovinske baze in s tem dolgo
ročnega reševanje problema 
oskrbovanja z domačimi suro
vinami v tržno-planskih okvi
rih;

— povečanje izločanja sred
stev iz dohodka s ciljem, da se 
ustvarijo pogoji za povečanje 
osebnega in družbenega stan
darda rudarjev. Sem šteje po
večana stanovanjska izgradnja, 
boljša organizacija družbene 
prehrane, ugodnejši pogoji za 
koriščenje letnega dopusta in 
rekreacija, preventivna-zdrav- 
stvena zaščita na višji ravni, 
večja stopnja družbeno-eko
nomskega izobraževanja rudar
jev, višja raven kulturno-zabav- 
nega življenja rudarjev, ipd.;

— izločanje večjih sredstev 
za nabavo opreme za osebno in 
kolektivno zaščito pri delu;

— zagotavljanje pogojev za 
izvedbo inciative v smeri 
ustvarjanja skupnosti proizva
jalcev boksita, aluminija in pre
delovalcev na osnovi aluminija;

— izobraževanje in kultura v 
rudarskih delovnih skupnostih 
morata postati sestavni del de
lovnega procesa. Procesi, ki na
stajajo v organizacijah združe
nega dela, s katerimi se sooča 
vsak samoupravi)alec, terjajo 
vse večjo izobrazbo, širšo kul
turno zgrajenost in polno infor
miranje. S tem v zvezi so dolž
ne osnovne organizacije sindi
kata programirati in ustvarjati 
akcije za obogatitev rudarjev 
s kulturnimi vrednostmi, kar 
bo omogočilo posodobljenje 
procesa proizvodnje in humani
zacije dela.

Konferenca je posebno po
udarila, da je zagotovitev po
trebnega števila kvalificiranih 
kadrov v rudnikih, prioritetna 
naloga organizacij združenega 
dela, posebno pa še osnovnih 
organizacij sindikata in ostalih 
subjektivnih sil v kolektivu. V 
tej smeri je v razvojnih progra
mih temu problemu neobhod
no posvetiti posebno pozor
nost. V razvojni politiki je nuj
no izdelati akcijski program, ki 
naj vsebuje konkretne ukrepe 
za reševanje kadrovskih pro
blemov v rudnikih, pri čemer 
je treba vključiti tudi boj pro
ti raznim pojavom odpora pro
ti ukrepom za izboljšanje kva
lifikacijske strukture v rudni
kih. Posebno pozornost pa je 
treba v teh programih posvetiti 
izobraževanju rudarskega na
raščaja.

ANTON CESAR - DRŽAVNI PRVAK
V dneh 15. in 16. decembra 
1973, je potekalo v Zagrebu dr
žavno prvenstvo v ocenjevanju 
ptic-pevk, papig in eksotičnih 
ptic. Tega ocenjevanja so se u- 
deležili tudi nekateri člani dru
štva za varstvo in vzgojo ptic 
iz Trbovelj. Član naše delovne 
skupnosti Anton Cesar, varilec 
v TOZD el. strojne delavnice, 
je na tem prvenstvu dosegel v 
kolekciji »melanin«, I. mesto in 
s tem postal v tej skupini, s 
svojo ptico državni prvak. Član 
tega društva Jože Groblar, pa 
je dosegel v skupini papig - po
samezno III. mesto.

Obema naše tople čestitke!



Št. 6 — december 1973 SREČNO« STRAN 27

Občni zbor Rudniškega odbora sindikata rudarjev
V soboto, dne 8. decembra 
1973, je bil v poznih popoldan
skih in večernih urah, občni 
zbor rudniškega odbora sindi
kata rudarjev ROS pri ZPT. Po
tekal je v predavalnici delav
skega doma v Trbovljah, ob na
vzočnosti okrog 130 delegatov, 
ter dveh predstavnikov repub
liškega sindikata industrije in 
rudarstva (tovarišev Mlinariča 
in Žnidarja), predstavnikov

ZPT in občinskega sindikalnega 
sveta Trbovlje.

Glavno poročilo o delu te or
ganizacije v pretekli mandatni 
dobi je podal Rado Kantužar, 
predsednik ROS. Navzoči so 
poslušali še poročilo blagajnika 
Ivana Škrinjarja, o dohodkih 
in izdatkih ter poročilo Izidor
ja Dolarja, predsednika nad
zornega odbora.

V razpravi je sodelovalo več
je število delegatov. Ti so raz
pravljali o najrazličnejših pro
blemih, ki se nanašajo na delo 
sindikalne organizacije. Po kon
čanem občnem zboru, na kate
rem so izvolili tudi novo vod
stvo, je v prijetnem vzdušju po
tekal tovariški razgovor.

Podrobnejše poročilo o pote
ku občnega zbora ROS bomo 
objavili v naslednji številki gla
sila Srečno.

Razvitje prapora

V soboto 1. decembra 1973, je 
osnovna organizacija sindikata 
temeljne organizacije združene
ga dela — rudarska gradbena 
dejavnost ZPT v Trbovljah, or
ganizirala tovariško srečanje 
vseh svojih članov. Potekalo je 
v klubskih prostorih Svobode 
II v Trbovljah. Na tem srečanju 
je poročal o delu osnovne or
ganizacije sindikata njen pred
sednik Jože Juvan, obširno po
ročilo pa je podal tehniški di
rektor TOZD RGD Drago Bo- 
rišek, dipl. inž. rud. Navzoče je

V soboto, 1. 12. 1973 je organizira
la sindikalna organizacija TOZD 
RGD tovariško srečanje v klubu 
Svobode II. Ob tej priliki so raz

seznanil z 20-letno dejavnostjo 
rudarske gradbene dejavnosti 
pri ZPT, pa tudi o sedanjem po
teku del na številnih deloviščih 
in gradbiščih, širom po domo
vini in po svetu.

Tovariško srečanje so izko
ristili tudi za zelo pomemben 
dogodek. Razvili so namreč 
svoj prapor osnovne organiza
cije sindikata TOZD RGD. Kot 
pokrovitelj je nastopal delav
ski svet TOZD RGD. Razvil ga 
je predsednik delavskega sveta 
Martin Ivšek in ga je potem

predal zastavonoši Jožetu Ko
smaču. Tovariško srečanje se je 
nadaljevalo v prijetnem vzduš
ju.

Kljub temu, da je osnovna 
organizacija sindikata oziroma 
še preje sindikalna podružnica, 
delovala 20 let v okviru svoje 
enote RGO, OSRD in sedaj 
RGD, vse doslej ni imela svoje
ga sindikalnega prapora. Zato 
so lahko člani te osnovne orga
nizacije toliko bolj ponosni na 
razviti prapor.
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Kaj je Zveza komunistov?
Zveza, komunistov Jugoslavije 
je revolucionarna in enotna or
ganizacija ter vodilna idejno
politična sila delavskega razre
da in vseh delovnih ljudi v nji
hovem boju za socializem na 
osnovah samoupravljanja. Ju
goslovanski komunisti in njiho
ve zveze v socialističnih repub
likah in pokrajinah so združeni 
v Zvezo komunistov Jugoslavi
je na podlagi skupnega progra
ma boja za uresničevanje zgo
dovinskih in neposrednih inte- 

' resov ter vodilne družbene vlo
ge delavskega razreda in svo- 
doljubnih, socialističnih teženj

narodov in narodnosti Jugosla
vije.

Zgodovinska naloga in konč
ni cilj Zveze komunistov Jugo
slavije je ustvariti brezrazred
no komunistično družbo.

Socialno-razredna in idejna 
osnova enotnosti ZKJ je v so
cialistični revoluciji in neneh
nem razvijanju ter obrambi 
njenih pridobitev; v dolgoroč
nih interesih in ciljih delavske
ga razreda vseh naših narodov 
in narodnosti, uresničujejo pa 
se z bojem' za razvoj socialistič
nega samoupravljanja; v inte

resnih in opredelitvah vseh na
ših narodov in narodnosti, da 
si v jugoslovanski večnacional
ni skupnosti zagotovijo svobo
den socialistični razvoj, enako
pravnost, bratstvo in enotnost; 
v njihovem skupnem interesu 
za krepitev neodvisnosti, suve
renosti, samostojne samouprav
ne poti socialističnega razvoja, 
mednarodnega položaja in ne
uvrščene politike socialistične 
Jugoslavije ter mir v svetu.

(Splošna načela iz predloga do
polnitev in sprememb statuta 
zveze komunistov Jugoslavije)

Predsedstvo ZKJ je sprejelo sklepe

Predsedstvo ZKJ, je na svoji 
44. seji, dne 6. novembra 1973, 
obravnavalo politični položaj v 
državi, v luči izpolnjevanja na
log, vsebovanih v pismu pred
sednika ZKJ in izvršnega biro
ja PZKJ. Na podlagi ocene po
litičnega položaja v državi in 
upoštevajoč tudi sedanji polo
žaj na svetu, je predsedstvo 
ZK, sprejelo več sklepov, ki so 
vsebovani v treh poglavjih.

Iz teh poglavij povzemamo 
nekaj sklepov:

Nujno je potrebno, da se 
čimprej konstituirajo temeljne 
organizacije združenega dela in 
da sprejmejo samoupravne 
sporazume o njihovem združe
vanju v delovne organizacije; 
pri tem je treba v praksi ne
nehno izpopolnjevati oziroma 
spreminjati tiste rešitve, ki za
htevajo bistvene spremembe 
proizvodnih odnosov, kot je to 
predvideno v ustavi.

Razviti na novih temeljih šir
še povezovanje in integriranje 
organizacij združenega dela, 
medsebojno odvisnih v procesu 
proizvodnje, surovinske in pre
delovalne industrije, trgovine 
in bank.

Prilagoditi organizacijo in 
način funkcioniranja poslovnih 
in drugih združenj v gospodar
stvu kakor tudi gospodarskih 
zbornic s spremembami, ki po
tekajo v celotnem sistemu 
združenega dela.

Še bolj organizirano, odloč
neje in hitreje lotiti se spremi
njanja temeljnih odnosov v 
bankah in drugih denarnih 
ustanovah, na področju zavaro
valstva stanovanjskega gospo
darstva, v notranji in zunanji 
trgovini ter njihovem samo
upravnem povezovanju s proiz
vodnimi dejavnostmi.

Odločneje se bojevati za ko
renito spremembo v odnosih 
med proizvodnimi dejavnostmi 
in drugimi družbenimi dejav
nostmi, za njihovo neposredno 
samoupravno povezovanje in 
za vzpostavitev novih odnosov 
v organizacijah združenega de
la v dejavnostih zunaj gospo
darstva. Čimprej konstituirati 
samoupravne interesne skupno
sti na področju izobraževanja, 
znanosti, kulture, zdravstva in 
drugih družbenih dejavnosti, 
kakor tudi v določenih dejav
nostih materialne proizvodnje

(elektro gospodarstva, stano
vanjskega gospodarstva idr.).

Spodbuditi akcijo tudi pri 
konkretnem uresničevanju u- 
stavnih rešitev o samouprav
nem povezovanju kmetov na 
vasi z združenim delom in 
uresničevanju njihovega ustav
nega položaja.

Bolj intenzivno se lotiti ob
delave sistema samoupravno 
združenega dela v celoti, na 
podlagi ustavnih rešitev in te
mu prilagoditi celotno zakono
dajo in regulativo.

Nujno je čimprej določiti 
osnovne rešitve za sistem raz
širjene reprodukcije, sistem na
črtovanja, enotnega jugoslo
vanskega tržišča, sistem delitve 
dohodka, davčni sistem in dru
ga področja gospodarskega si
stema kot tudi za družbene de
javnosti, organizirane v inte
resne skupnosti. Pospešiti delo 
novoustanovljenih svetov za go
spodarska in politična vpraša
nja pri iskanju rešitev za te 
probleme. Predsedstvo ZKJ 
meni, da je nujno, da pretrese 
idejno-politično osnovo za reše
vanje teh in drugih vprašanj.

I
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Potek in naloge
za izvedbo volilnih konferenc ZKS

Od 26. novembra do 8. de
cembra 1973, so potekale pri 
ZPT na področju Trbovelj, kjer 
so komunisti organizirani v 
sedmih osnovnih organizacijah 
ZK, letne volilne konference 
ZK.

Komunisti in vodstva ZK so 
morala na teh konferencah 
pregledati svoje delo in. poro
čati o tem, kaj so naredili pri 
izvajanju nalog, ki jih nalaga
jo partijski dokumenti in kaj 
moramo še narediti za izvedbo 
teh nalog. Konference ZK pa 
so potekale v predkongresnem 
duhu, opirale pa so se na teze 
za izdelavo ocene o idejni in 
vsebinski plati dela članov 
ZKS.

Na osnovi sklepa razširjene 
seje sekretariata rudniške kon
ference ZKS Trbovlje, z dne 
22. 10. 1973 in v zvezi s pripra
vami na volilne konference v 
osnovnih organizacijah ZK, 
smatra sekretariat, da se poleg 
že sprejetih stališč sekretari
ata konference ZKS ZPT, pri
pravijo dodatne teze, po kate
rih naj bi pripravili poročila o 
delovanju komunistov v osnov
nih organizacijah ZK na pod
ročju TOZD in SSS v Trbov
ljah, po izidu pisma Izvršnega 
biroja ZKJ in tovariša Tita ter 
po 29. in 36. seji CK ZKS.

Ker osnovne organizacije še 
niso izpeljale sklepov teh sej 
CK ZKS in jih prilagodile svo
jim lastnim razmeram, je nuj
no, da se oblikujejo stališča in 
posredujejo članstvu na volil
nih konferencah, ki naj bodo 
izvedene v duhu pisma in skle
pov CK ZKS.

Teze za izdelavo ocene o idej
ni in vsebinski plati dela čla
nov ZKS in dela osnovnih or
ganizacij ZK na področju rud
niške konference Trbovlje, so 
naslednje:

1. ugotoviti je enotnost ko
munistov v osnovnih organiza

cijah ZK pri sprejemanju sta
lišč in pri izvajanju teh stališč;

2. konkretno je treba anali
zirati vzroke za neizvajanje 
sprejetih stališč v osnovnih or
ganizacijah ZK. Ali se je ZK 
do stališč obnašala le formalno 
ali je pri tem bila prisotna tu
di vsebinska stran njenega de
la?

3. osnovne organizacije mo
rajo oceniti vzroke izstopanja 
iz vrst članstva ZK. Zakaj ne 
pristopamo k idejni diferenci
aciji članstva zaradi idejnih od
klonov in nespoštovanja demo
kratičnega centralizma pri svo
jem delu?

4. kaj je bilo storjenega na 
področju organizacijske in kad
rovske ureditve ZK in na spre
membah strukture v vrstah ZK 
(sprejemanje, evidentiranje, 
itd.). Kakšen vpliv ima ZK pri 
kadrovanju od najnižjih do 
naj višjih delovnih mest v naši 
celotni delovni organizaciji?

5. podrobno je oceniti delo 
komunistov, ki delujejo v mla
dinskih organizacijah, sindika
tih, samoupravnih organih tei
na odgovornih delovnih mestih 
od najnižjega do najvišjih, v 
TOZD in OZD kot celoti.

Ugotoviti moramo kakšni so 
konkretni odnosi zgoraj nave
denih v odnosu do svoje osnov
ne organizacije ZK in do nje
nih sklepov ter stališč in ali so 
se vsi ti vključili v proces sa
moupravnega odločanja, v skla
du s programom in politiko 
ZK?

6. koliko smo uspeli ugotovi
ti in odpraviti prisotnost teh- 
nokratizma, birokratizma, ma
lomeščanstva, oportunizma, 
družbene neodgovornosti, sla
be delovne discipline, poslovne 
morale, itd. v TOZD in OZD. 
Ali smo komunisti idejno in ak
cijsko dovolj sposobni ter do
volj enotni, da odkrivamo in 
odpravljamo te pojave, ki niso

v skladu z našim samouprav
nim sistemom in našo politiko?

7. ali smo ugotavljali in od
pravljali nosilce idejno in sa
moupravno nesprejemljivih 
tendenc, ki se pojavljajo tudi 
v srednjem samoupravi j alskem 
kadru, kamor lahko prišteva
mo del uradništva, mojstrov- 
nadzornikov, poslovodij, obra- 
tovodij . . . , kateri imajo mo
čan vpliv v praksi neposrednih 
samoupravnih odnosov?

8. v čem smo pripomogli k 
razreševanju socialnih proble
mov za odpravljanje socialnih 
razlik pri nagrajevanju po de
lu: osebni dohodek, honorarji 
med delovnim časom in izven 
delovnega časa, potovalni stro
ški, opravičljivost službenih 
potovanj, kreditiranje zasebne 
stanovanjske izgradnje, razde
ljevanje stanovanj, itd.? Ali 
preprečujemo neopravičeno 
prisvajanje ustvarjenega do
hodka za neopravljeno delo?

9. kako uveljavljamo delav
sko kontrolo, s kakšnimi teža
vami se pri uveljavljanju le-te 
srečujemo, kakšni so spremni 
pojavi pri oblikovanju te kon
trole na področju posameznih 
TOZD, OZD in izven delovne 
organizacije?

Ali komunisti zagotavljajo 
uspešnost delovanja delavske 
kontrole kot posebnega organa 
delavskega razreda in ali smo 
obračunali z vsemi lažnimi di
lemami, če hočemo doseči, da 
bo ta organ resnično odigral 
svojo funkcijo v korist delav
ca?

10. oceniti moramo, kako da
leč smo z uveljavljanjem druž
benih odnosov opredeljenih v 
ustavi, predvsem pri obliko\ra- 
nju TOZD? Ali je pri tem pre
magan oportunizem in nedo
slednost oziroma zakaj ni?

Ali smo pri dosedanjem delu 
ustvarili pogoje, da bi delavci
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sami postali nosilci teh proce
sov in ali smo dopustili, da de
lavec odloča le v zadnjem deja
nju in po hitrem postopku gla
suje za ustanovitev TOZD ter 
za druge samoupravne akte? 
Ali so bili pri tem delu komu
nisti dovolj aktivni na vseh rav
neh svojega delovanja od de
lavca do glavnega direktorja 
naše delovne organizacije?

Ali je za to imenovana komi
sija opravila v določenih rokih 
kompleksno določene naloge v 
zvezi z ustanavljanjem TOZD 
in ali je dovolj prizadeven po
budnik za hitrejšo realizacijo 
celotnega postopka pri realiza
ciji TOZD?

11. kaj je opravljeno na pod
ročju stabilizacijskah ukrepov 
v TOZD in v združeni organiza
ciji: kratkoročno, srednjeročno 
in dolgoročno načrtovanje, iz
vajanje planskih nalog . . . ?

Vsebina tez je prilagojena si
tuaciji našega področja do 
22. 10. 1973, zato sekretariat 
rudniške konference ZKS Tr
bovlje, nalaga osnovnim orga
nizacijam ZKS, njihovim sekre
tariatom in sekretarjem, da 
svoja poročila in utemeljitve 
tudi časovno opredelijo.

Poročila osnovnih organiza
cij ZK po teh tezah so bila vse
binska, konkretizirana za posa
mezna področja dela in prila
gojena okolju, kjer osnovna or
ganizacija ZK deluje. S takš
nim načinom smo lahko dobili 
enotno oceno delovanja ZK za 
naše področje in smernice za 
enotnost akcije ZK.

Komunisti smo se na teh 
konferencah dogovorili o orga
niziranosti ZK v delovni orga
nizaciji in za področja, kjer 
deluje več osnovnih organiza
cij ZK. Predlog organiziranosti 
ZK, je da ima vsaka TOZD in 
SSS svojo osnovno organizaci
jo ZK, na nivoju delovne orga
nizacije pa bi koordiniral delo 
ZK, svet ZK ZPT. Svet ZK ZPT 
naj bi bil sestavljen iz delega
tov; iz vsake osnovne organiza
cije ZK po trije delegati. Svet 
ZK ZPT bi imel sekretarja in 
namestnika ter bi imel pred
vsem nalogo koordinirati akcij
sko enotnost ZK v združenem 
podjetju.

Izkoriščam priložnost, da v 
imenu komunistov ZPT s pod
ročja Trbovelj in v svojem ime
nu, zaželim članom združenega 
podjetja ZPT, srečno in v vseh 
pogledih uspešno novo leto 
1974! Prepričan sem, da se bo
mo komunisti skupno z ostali
mi progresivnimi silami v OZD, 
borili za konkretno izvajanje 
delavskih ustavnih dopolnil in 
da postane delovni človek re
snično samoupravi j alec v zdru
ženem delu.

Rajko Medvešek 
sekretar

konference ZKS za področje 
TOZD in SSS v Trbovljah

V septembru 1973 je bil v Zasavju velik naliv. Ta je povzročil precejšnjo 
škodo tudi na tistem delu potoka Kotredežca, ki je obložen z gumijastimi 
ponjavami zaradi zaščite jamskih odkopnih delovišč obrata Kotredež 
TOZD rudnik Zagorje. Ponjave so na poškodovanem delu odstranili, na
plavino očistili, nato pa so ponjave vnovič položili. Posnetek kaže vnovično 
polaganje ponjav s pomočjo dveh buldožerjev in delovne skupine

, (Foto inž. M. Hočevar)

Proslava SOletnice zloma ORJUNE
Koncem novembra 1973, je bil 
s strani republiške konference 
SZDL v Ljubljani, imenovan 
republiški odbor za izvedbo 
proslave ob 50-letnici zloma Or- 
june. Člani tega odbora so na
slednji tovariši in tovarišice: 
predsednik France Popit, člani 
pa so: Mitja Ribičič, Sergej 
Kraigher, France Kimovec,

France Klopčič, Janez Vipot
nik, Lidija Šentjurc, Miha Ma
rinko, Stane Dolanc, Franc Še
tinc, Janez Barborič, Srečko 
Mlinarič, Vinko Kovačič, Vili 
Pukmajster, Franc Kobentar, 
Janko Rudolf, Mile Klopčič, 
Maks Jakopič, Viktor Stopar, 
Leopold Caharija, Ludvik Filo, 
Milan Bratec, Jože Mastnak,

Jože Rovšnik, Silvo Štefančič, 
Ivo Miglič, Miloš Prosenc, Ot
mar Pečar, Janez Ocepek in Ja
nez Kočar.

Odbor je imel svojo prvo se
jo, dne 4. decembra 1973 v Lju
bljani, in sicer pod vodstvom 
predsednika odbora Franca Po
pita, predsednika CK ZKS.
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ORJUNA (organizacija jugo
slovanskih nacionalistov) je bi
la fašistična organizacija, z do
ločenimi cilji in nameni. Kot je 
znano, je doživela ta organiza
cija zlom 1. junija 1924 v Tr
bovljah, v spopadu z napredni
mi silami. Glede na to, da je 
bil zlom te fašistične organiza
cije izrednega pomena ne le za 
Revirje, pač pa tudi za Sloveni
jo in vso Jugoslavijo, bo ob 
50-letnici zloma, ki bo 1. junija 
1974, organizirana širša prosla
va, ki bo obsegala številne pri
reditve. Organiziranih bo več 
znanstvenih srečanj, na katerih 
bodo razpravljali o revolucio
narnih gibanjih delavskega raz
reda v tem razdobju, predvsem 
v letih 1921—1925. Vključile se

bodo tudi založbe z izdajo raz
nih publikacij na to temo, pa 
tudi številne kulturne ustano
ve. V tem okviru bodo obnovili 
muzej ljudske revolucije v Tr
bovljah oziroma njegovo mu
zejsko zbirko, postavljen bo tu
di spomenik v spomin na spo
pad z Orjuno, ki ga izdeluje naš 
rojak Stojan Batič, ak. kipar. 
Osrednja proslava ob 50-letnici 
zloma Orjune pa bo 1. junija 
1974 v Trbovljah in bo republi
škega značaja. Ta dan se bodo 
zbrali v Trbovljah številni de
lovni ljudje iz vse Slovenije.

V proslavo se bodo vključile 
tudi vse trboveljske kulturne 
institucije, predvsem pa seveda 
temeljna kulturna skupnost, z 
vsemi svojimi člani — Svobo

dami, muzejem ljudske revolu
cije, radiom Trbovlje, delav
skim domom, knjižnico, itd. 
Vključene pa bodo v proslavlja
nje tudi vse delovne organizaci
je v Trbovljah oziroma v Revir
jih, šolarji, dijaki ter vsi ostali 
delovni ljudje.

Dne 6. decembra 1973 pa si 
je odbor za pripravo in izvedbo 
proslave ob 50-letnici zloma 
Orjune, pod vodstvom svojega 
predsednika Franceta Popita, 
skupno z ak. kiparjem Stoja
nom Batičem, ogledal prostor, 
kjer bo postavljen nov spome
nik v spomin na zmagoviti boj 
progresivnih sil v boju s faši
stično Orjuno. Spomenik bo od
krit 1. junija 1974, na dan 50. 
obletnice zloma Orjune.

Izvoljeni so elani delavske kontrole

Na pobudo družbeno-političnih 
organizacij, ki delujejo na ob
močju ZPT, so potekali v letoš
njih poletnih in jesenskih me
secih, razgovori o ustanovitvi 
delavskih kontrol v delovnih e- 
notah oziroma temeljnih orga
nizacijah združenega dela ter v 
delovni organizaciji kot celoti.

Na tej podlagi je bil izdelan 
osnutek pravilnika o delavski 
kontroli ter osnutek poslovnika 
o delu delavske kontrole za vse 
TOZD in OZD ZPT. Predlagan 
je bil v predpisanem roku v 
razpravo vsem zborom delov
nih ljudi, organom upravljanja 
v TOZD in članom osrednjega 
delavskega sveta, družbeno-po- 
litičnim organizacijam ter čla
nom delovne skupnosti. Na te
melju predloženih dopolnitev 
oziroma predlogov za spre
membo posameznih določil v 
pravilniku in poslovniku, je 
osrednji delavski svet na svo
jem 20. zasedanju v tej mandat
ni dobi, dne 19. septembra 
1973, tako pravilnik kot tudi 
poslovnik sprejel, vključno z 
nekaterimi spreminjevalnimi 
predlogi. Delovni ljudje pa so 
na svojih zborih, ki so poteka
li od 19. oktobra do 13. no

vembra 1973, oba ta dva sploš
na akta sprejeli, hkrati pa so 
izvedli volitve članov delavskih 
kontrol v temeljnih organizaci
jah združenega dela in skupnih 
strokovnih službah.

Na temelju sklepov o spre
jetju pravilnika o delavski kon
troli ter poslovnika o delu de
lavske kontrole, so predsedni
ki zborov delovnih ljudi vseh 
temeljnih organizacij združe
nega dela in skupnih strokov
nih služb, skupno podpisali 
oba ta dva akta, dne 26. no
vembra 1973 na upravi ZPT. S 
tem sta pravilnik in poslovnik 
stopila v veljavo, člani izvolje
nih delavskih kontrol pa so s 
tem dobili možnost, da prično 
z delom, ki jim je s sprejetim 
pravilnikom naloženo.

Na posameznih zborih delov
ni ljudi, so bili izvoljeni 'v de
lavsko kontrolo naslednji člani1 
delovne skupnosti:

1. v TOZD rudnik Hrastnik, 
dne 19. 10. 1973:

Janc Alojz II., Lakner Alojz, 
Orač Jurij, Najdenič Rafael, 
Povše Alojz, Mastnak Mirko, 
Šantej Edi, Zupan Pavel, Poto
čan Mirko.

Skupno šteje delavska kon
trola 9 članov.

2. v TOZD rudnik Trbovlje, 
dne 26. 10. 1973:

Božič Alojz, Hren Anton, Lebič 
Alojz, Medvešek Stanko, Rep 
Jože, Špilar Marjan, Vene Lud
vik, Žagar Rok, Žibret Ivan II.

Skupno šteje delavska kon
trola 9 članov.

3. v TOZD rudnik Zagorje, 
dne 26. 10. 1973:

Ključevšek Miha, Žibret Jože, 
Vresk Ivan, Završnik Drago, 
Lukman Maks, Pikelj Ivan IV., 
Regancin Marjan, Kolenc Ivan.

Skupno šteje delavska kon
trola 8 članov.

4. v TOZD separacija, 
dne 7. 11. 1973:

Žibert Ivan, Hribar Anton, 
Blatnik Viktor, Hlastan Bojan, 
Pogačar Janez, Teržan Jože, Ze- 
lenšek Viktor, Zakonjšek 
Franc, Crnomarkovič Dušan.

Skupno šteje delavska kon
trola 9 članov.

5. v TOZD rudarska gradbe
na dejavnost (RGD),
dne 13. 11. 1973:

a) gradbišče Podsused:
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Pungaršek Jože, Klepec Stane, 
Omanovič Ibro;

b) gradbišče ceste Hoče—Le
vec: Draksler Srečko, Vozelj 
Alojz;

c) gradbišče Velenje: Zupan
čič Marjan, Omerčič Hamid;

č) gradbišče Resavica: Per- 
ner Mile, Smailovič Avdija;

d) gradbišče Nikšič: Gudic 
Stipe, Mičanovič Jova, Ačimo
vič Ratko;

e) gradbišče Hrastnik-rudnik: 
Gole Jože, Blagotinšek Izidor;

f) gradbišče Trbovlje-rudnik: 
Lakner Anton, Čož Anton;

g) gradbišče Zagorje-rudnik: 
Drnovšek Ivan, Kramar Blaž;

h) delavnica: Bivic Mirko, 
Prašnikar Rudi L;

i) uprava RGD: Stradar Bo
jan, Baloh Ida.

Skupno šteje delavska kon
trola 22 članov.

6. v TOZD elektrostrojna de
lavnica (BSD),
dne 8. 11. 1973:

Tomšič Rado, Rancinger Mir
ko, Fridl Franc.

Skupno šteje delavska kon
trola 3 člane.

7. v TOZD proizvodnja grad
benega materiala (GRA- 
MAT), dne 30. 10. 1973:

Lenarčič Ivan, Vajdič Marjan, 
Hrušovar Jože.

Skupno šteje delavska kon
trola 3 člane.

8. v TOZD avtopark, 
dne 22. 10. 1973:

Opresnik Leopold, Franc Alojz, 
Razpotnik Viktor.

Skupno šteje delavska kon
trola 3 člane.

9. v TOZD rudarski šolski 
center (RŠC),
dne 5. 11. 1973:

Košalin Jože, Mandeljc Franc, 
Dornik Ivan.

Skupno šteje delavska kon
trola 3 člane.

Številčni pregled kandidatov in 
izvoljenih članov delavskih 
kontrol:

TOZD in SSS Št.
kand.

Št.
izvol.
član.

rudnik LIrastnik 15 9
rudnik Trbovlje 9 9
rudnik Zagorje 16 8
separacija 18 9
RGD 22 22
BSD 6 3
GRAMAT 3 3
avtopark 4 3
RŠC 4 3
skup. str. službe 8 5

SKUPAJ 105 74

Dne 26. novembra 1973 so podpisali predsedniki zborov delovnih ljudi 
vseh TOZD in skupnih strokovnih služb pri ZPT, in predsednik osrednjega 
delavskega sveta ZPT, enoten pravilnik o delavski kontroli ter poslovnik 
o delu delavske kontrole (Foto inž. T. Bregant)

10. v skupnih strokovnih 
službah, dne 30. 10. 1973: 

Erman Silvin, inž. ek, Cestnik 
Gvido, Božjak Zora, Roštohar 
Majda, Tržan Zvone.

Skupno šteje delavska kon
trola 5 članov.

Delavsko kontrolo za celotno 
organizacijo združenega dela 
Zasavskih premogovnikov Tr
bovlje sestavljajo predsedniki 
delavskih kontrol vseh temelj
nih organizacij združenega de
la in skupnih strokovnih služb. 
Predsednika delavske kontrole 
izvolijo člani iz svoje sredine.

Mandatna doba članov delav
ske kontrole traja dve leti, ta
ko kot določa sprejeti pravil
nik. Pravilnik podrobno tudi 
določa, kakšne so dolžnosti, 
obveznosti in tudi pravice de
lavskih kontrol tako v temelj
nih organizacijah združenega 
dela, kakor tudi v organizaciji 
združenega dela pri ZPT. Ob 
tej priliki moramo poudariti, 
da je delavska kontrola organ 
delovne skupnosti temeljne or
ganizacije združenega dela ozi
roma organizacije združenega 
dela ZPT in ni organ delavske
ga sveta ali osrednjega delav
skega sveta. Sicer pa so vse 
službe v TOZD in OZD ZPT 
dolžne dajati delavskim kon
trolam vso potrebno strokovno 
pomoč, če jo te zahtevajo.

T. L.

SPREJET JE ZAKON 
O ELEKTROGOSPODARSTVU
Republiški in gospodarski zbor 
skupščine SRS sta sprejela več 
zakonov, med njimi tudi zakon 
o elektrogospodarstvu. Ker je 
elektrogospodarstvo dejavnost 
posebnega družbenega pomena, 
novi zakon vztraja pri uveljav
ljanju družbenega vpliva na 
tem področju in predvideva u- 
stanavljanje republiške samo
upravne interesne skupnosti in 
temeljnih samoupravnih inte
resnih skupnosti. Zakon po
stavlja tudi izhodišča za orga
nizacijo tega področja; omogo
ča neposredno povezovanje or
ganizacij združenega dela pri
marne energije (rudniki) v 
OZD proizvodnje in prenosa 
električne energije.
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O UGOTAVLJANJU PREMOŽENJA

V letošnjem letu je skupščina 
občine Hrastnik, na osnovi za
kona o davkih občanov, imeno
vala komisijo za ugotavljanje 
izvora premoženja.

Z uveljavljeno spremembo 
zakona o davkih občanov, so bi
le dane komisiji v pristojnost:

— da ugotavlja, spremlja in 
proučuje pojave nesorazmerne
ga pridobivanja premoženja in 
trošenja sredstev nad dohodki 
občana;

— da opozarja pristojne or
gane na pojave, kjer so znaki, 
da je bilo premoženje pridob
ljeno z utajo davkov, kršitvami 
predpisov, skratka, da pridobi
vanje dohodka in pridobljeno 
premoženje ne izvira iz dela in 
je v nasprotju s socialistično 
moralo.

Pristojnost ugotavljanja izvo
ra premoženja in trošenja sred
stev nad dohodkom, ki občanu 
ostane po plačilu davščin, je bi
la uveljavljena že v prejšnjih 
letih in so to nalogo opravljale 
davčne uprave. Rezultati, ki so 
jih ugotovile davčne uprave, so 
bili v slovenskem merilu dokaj 
skromni. Vzrok temu so bili ne
ustrezni strokovni kadri, nedo
delani predpisi, neugodna poli
tična klima in miselnost orga
nov in organizacij, da je boga
tenje, ki ne izvira iz dela ne
škodljivo oziroma, da ga sploh 
ni.

Tej miselnosti in tolerantno
sti je naredila konec III. konfe
renca ZKS, ko je razpravljala o 
socialnih razlikah, njenih vzro
kih in posledicah. Med zaključ
ki III. konference ZKS je bilo 
poudarjeno, da je z vsemi ukre
pi in sredstvi preprečiti pojave 
pridobivanja dohodka in pre
moženja mimo dela, okorišča
nja na račun družbene ali de
lovne skupnosti in soobčanov. 
Iz razprave je bilo razvidno, da 
pojavi socialnih razlik in ne
upravičenega bogatenja ne izvi
rajo le iz davčnih utaj, temveč 
predvsem z izigravanjem pred
pisov, samoupravnih aktov, kr
šenjem poslovnih običajev, u

veljavljanjem previlegijev in 
tudi iz poneverb, tatvin in dru
go.

Že iz teh primerov je razvid
no, da je za odpravo teh poja
vov potrebno zainteresirati šir
ši krog organov in organizacij 
in ne le davčnih uprav.

V uvodu sem namenom govo
ril o vzrokih, ki so vplivali na 
izdajo dopolnjenega zakona o 
davkih občanov in imenovanju 
novega družbenega organa, to 
je komisij za ugotavljanje izvo
ra premoženja.

Sedaj pa še nekaj o delu in 
rezultatih dela naše komisije. 
Komisija za ugotavljanje izvo
ra premoženja pri skupščini 
občine Hrastnik, je od njene 
ustanovitve pa do danes, imela 
pet sej. Osnova za delo komisi
je so bile prijave občanov o 
premoženjskem stanju, ki so 
jih bili občani dolžni predloži
ti komisiji na poziv občinskega 
komiteja ZK in družbenega do
govora slovenskih občin, ki ob
ravnava pogoje in merila na 
osnovi katerih so občani dolž
ni na javni poziv predložiti ko
misiji podatke o svojem premo
ženju in načinu, kako so si ga 
pridobili.

Na podlagi tega družbenega 
dogovora in javnega poziva, so 
morale v času od 1. do 30. ju
nija 1973, predložiti komisijam 
obvestila naslednje kategorije 
občanov:

— katerih premoženje prese
ga 500.000,00 din, ne glede na 
čas njegove pridobitve;

— ki so v zadnjih desetih le
tih pridobili premoženje, kate
rega vrednost prekoračuje 
300.000,00 din;

— ki so svojim družinskim 
članom nabavili ali prispevali 
k nabavi premoženja v vredno
sti nad 100.000,00 din, v zad
njih desetih letih;

— ki so v zadnjem letu pri
dobili premoženje, katerega 
vrednost presega 50 0/°. nad 
ustvarjenimi dohodki iz vseh 
virov;

— ki so zaposleni na vodilnih 
delovnih mestih v organizaci
jah združenega dela ali javni 
upravi, opravljajo vodilne 
funkcije in delavci na delovnih 
mestih inšpektorjev v vseh or
ganih in organizacijah.

V predpisanem roku je komi
sija prejela prijave od 58 obča
nov. Komisija pa je na lastno 
pobudo pozvala še 22 občanov, 
da izvedejo prijavo tako, da je 
komisija prejela skupno 80 
prijav. Do danes je bilo anali
ziranih in dokončanih pregle
dov za 78 občanov, za dva ob
čana pa komisija še zbira do
datne podatke.

Pri analiziranju obvestil o 
premoženjskem stanju je komi
sija imela težave zaradi po
manjkljivih podatkov, po
manjkljive in nedodelane davč
ne politike, neurejenih zemlji
ških stanj, nepopolnih podat
kov o nedovoljeni obrti, obdav
čenjem zasebne dejavnosti po 
pavšalnih osnovah in zneskih.

Komisija pri obravnavanih 
in zaključenih primerih ni ugo
tovila nesorazmerij med zako
nito ustvarjenim dohodkom in 
premoženjem, ki ga občan po
seduje. Večje premoženje, ki ga 
občani posedujejo, izvira v ob
ravnavanih primerih iz dohod
kov dveh ali več družinskih čla
nov, najetih kreditov, ki ne pre
segajo dopustne višine in 
obrestne mere, deloma iz pode
dovanega ali v dar prejetega 
premoženja, deloma pa tudi iz 
bonitet, ki so jih svojim čla
nom nudile delovne organizaci
je v obliki brezplačnih prevo
zov gradbenega materiala in 
uslug.

Čeprav pri dosedanjem delu 
komisija ni odkrila neupraviče- 
no pridobljenega premoženja, 
si je pridobila določene izkuš
nje, opozorila oblastne organe 
in delovne organizacije na po
manjkljive zakone in predpise 
in spoznala težave, ki se pojav
ljajo ob raziskovanju te mate
rije.
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Pri tem pa je komisija tudi 
ugotovila, da bo mogoče doseči 
uspehe in preprečiti nadaljnje 
okscese na tem področju le ob 
trajnih skupnih naporih vseh 
družbeno-političnih organizacij, 
krajevnih skupnosti, delavske

kontrole v delovnih organizaci
jah, ki so dolžne in bodo mo
rale z aktivnim in usklajenim 
delovanjem prispevati večji de
lež k hitrejšemu razkrivanju in 
učinkovitejšemu ukrepanju zo
per negativne pojave.

Pri dosedanjem delu komisi
ja močno pogreša iniciativo 
vseh naštetih faktorjev, ker se 
je vanj doslej vključila le davč
na uprava.

TV r-f V • V • VJože Zorcic, mz.

RUDARSTVO DOMA IN PO SVETU
BOJAZEN RUDARJEV 
JE ODVEČ
V sedanjih in bodočih potre
bah po raznih energetskih vi
rih, je neobhodno potrebna 
večja poraba zemeljskega pli
na. Tako ugotavljajo projek
tanti plinifikacije Srbije. V 
razvitih industrijskih deželah, 
je v strukturi energetske pora
be, zemeljski plin že davno na
šel svojo mesto kot posebno 
zanimivo gorivo, in energija, ta
ko z ekonomskega, kakor tudi 
s tehnično oziroma tehnološke
ga stališča. Velika prepreka za 
hitrejši razvoj plinifikacije, pa 
so potrebne investicije, kar 
preprečuje sicer dober pro
gram za plinifikacijo Srbije. 
Rezerve zemeljskega plina v 
Banatu in v Bački, so za zače
tek zadovoljive. Predračuni ka
žejo, da bi znašala v letu 1980 
poraba zemeljskega plina 4,5 
milijard normalnih m3. Polovi
ca tega plina bi izvirala iz do
mačih virov, medtem ko bi 
50 % potrebnih količin uvozili. 
Seveda pa se pojavljajo pri ta
kem načrtovanju pomisleki ru
darjev. Zaradi pomanjkanja 
dolgoročne energetske bilance, 
prihaja občasno do raznih ni
hanj. Glede na kakovost pre
moga pride v prvi vrsti v upo- 
štev poraba premoga na licu 
mesta, tj. predvsem za potrebe 
termoelektrarn. Glede na po
manjkanje vseh vrst virov ener
gije pa obstaja možnost, da bi 
srbski rudarji proizvajali pre
mog tudi za potrebe drugih re
publik. S tem ne bi bila proiz
vodnja premoga zaradi predvi
dene plinifikacije v ničemer 
ogrožena. Tako pravijo načrto
valci omrežja plinovodov v Sr
biji.

ZRN PO STORILNOSTI
V EVROPI
NA PRVEM MESTU
V zahodnonemških premogov
nikih, se je v razdobju 1957— 
1972, storilnost dvignila za 
156 %. Storilnost na zaposlene
ga v rudniku se je dvignila od 
1658 na 4250 kg, kar predstav
lja najvišjo raven storilnosti v 
Evropi. V Belgiji je znašala 
stopnja povečanja 111 %, od 
1253 na 2638 kg, v Veliki Bri
taniji 95 %, od 1733 na 3381 kg, 
na Poljskem 73 %, od 1619 na 
2800 kg, v Franciji 61 %, od 
1682 na 2709 kg.

MOŽNOST OSKRBE 
SLOVENIJE S PREMOGOM 
IZ TITOVIH RUDNIKOV 
KREKA—BANOVICI
Predstavniki republiškega se
kretariata za gospodarstvo, po
slovnega združenja energetike 
in gospodarske zbornice Slove
nije, so se dne 13. novembra 
1973 v Tuzli pogovarjali s pred
stavniki Titovih rudnikov Kre
ka—Banoviči, o možnostih tre
nutne in perspektivne oskrbe 
Slovenije s premogom iz BiH. 
Pregled kumulativnih dobav 
premoga odjemalcem v Slove
niji v času od 1. 1. do 31. 10. 
1973 je pokazal, da so bile po- 
godbne obveznosti s strani Ti
tovih rudnikov, v celoti izvrše
no. Titovi rudniki so se zaveda
li, da bodo tudi v novembru in 
decembru 1973 dobavili pogod
bene količine kljub temu, da 
bodo prisiljeni ostalim potroš
nikom znižati dobave premoga 
za 30 % zaradi obveznosti pri
oritetne oskrbe bosanskih ter
moelektrarn s premogom. V le
tu 1974 so solidnim odjemal
cem v Sloveniji pripravljeni za-

/

gotoviti enake količine premo
ga kot v letošnjem letu, po po
trebi pa tudi večje. Titovi rud
niki so zainteresirani za oskr
bo Slovenije s premogom, ven
dar le dolgoročno ter zahtevajo 
čimprejšnjo predložitev struk
ture kupcev in zaželjenih asor
timentov premoga. Kot pogoj 
pa postavljajo tudi garancijo 
za kontinuiran odjem količin 
premoga, ki so bile dogovorje
ne in izpolnjevanje dogovorje
ne dinamike dobav.

PLJEVLJANŠKI PREMOG, 
VELIK IZVOR ENERGIJE
Znana stališča in načrti o hi
trejšem razvoju proizvodnje 
vseh vrst energije v naši drža
vi, omogočajo tudi rudniku 
Plevlja, da na temelju premo
govnega bogastva, čimpreje do
konča načrtovane objekte in 
prične z izgradnjo novih. Rud
no bogastvo, pri čemer ni vra
čunan svinec in cink v Šuplji 
Stijeni, barit v Kovaču, itd., ob
sega tudi okrog 235 milijonov 
ton lignita in blizu 600 milijo
nov ton laporja. Na tem ob
močju pa se nahajajo tudi sko
rajda neomenjene količine tu
fa, gline in apnenca, kar daje 
zelo povoljno osnovo za izgrad
njo industrije cementa. Najpo
membnejši porabnik premoga 
iz tega območja bo termoelek
trarna z 200 megavati. Dokon
čana bo predvidoma do konca 
leta 1976, medtem pa bodo po
večali proizvodnjo premoga od 
sedanjih 450.000 ton na skoraj 
2 milijona ton letno.

VEČJE ZALOGE PREMOGA
V ZRN
V prvih devetih mesecih t.l., se 
je izkop premoga v ZRN
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zmanjšal od 102,5 na 97 milijo
nov ton, od česar odpade 73,4 
milijonov ton na Porurje, osta
lo pa na aachenski revir in Po
sarje. Zaloge premoga in kok
sa so se povečale in bodo ko
nec leta znašale približno 16 
milijonov ton. Istočasno se je 
francoska vlada odločila, da bo 
spričo slabše preskrbe z nafto, 
zaenkrat opustila zapiranje ne
rentabilnih premogovnikov in 
bo pospešila gradnjo atomskih 
elektrarn. Od leta 1976 dalje bo 
Francija gradila le še atomske 
elektrarne.

PRIMARNI VIRI ENERGIJE 
PO SVETU IN DOMA
Znano je, da je imel premog 
do leta 1950 v svetovni proiz
vodnji energije, odločujočo vlo
go. V naslednjem obdobju pa 
je zaradi hitrega odkrivanja 
pomembnih rezerv nafte in ze
meljskega plina, zaradi hitrega 
razvoja motorizacije in meha
nizacije, kakor tudi zaradi po- 
voljne porabe, prišlo do proce
sa hitre spremembe strukture 
energetske porabe v svetu s 
tem, da se je začel zmanjševati 
vpliv premoga, pomembneje pa 
je začela naraščati poraba te
kočih goriv in zemeljskega pli
na.

Iz naslednjega pregleda je 
razvidno, kako se je vloga po
sameznih vrst energije gibala 
v svetovni porabi:
Vrsta energije leto

1950-% 1970-%

Vrsta energije leto
1970-% 1972-%

premog 51,6 50,3
hidroenergija 7,1 6,7
nafta 35,9 38,2
zemelj, plin 5,4 4,8
Skupaj 100,0 100,0

Značilno je tako za proizvod
njo premoga v SFRJ, kakor tu
di proizvodnjo premoga v sve
tu, da njen delež v celokupni 
porabi primarne energije sicer 
postopoma pada, vendar se 
proizvodnja premoga količin
sko še vedno dviguje. V zad
njem razdobju pa premog po
novno pridobiva na svoji velja
vi, ker je proizvodnja in doba
va drugih vrst energije (nafta, 
plin) zelo odvisna od raznih ni
hanj na svetovnem trgu.

PREMOG NE MORE KRITI 
ENERGETSKEGA 
PRIMANJKLJAJA V ZDA
Premogovna industrija ZDA ne 
bo mogla premostiti pomanj
kanja kurilnega olja v ZDA naj
manj 6 mesecev. Izkopane ko
ličine premoga niso zadostne, 
pomanjkljiv je tudi transport, 
velike premogovne naprave pa 
poganja kurilno olje, katerega 
pa ni dovolj. Primanjkuje tudi 
dušikovega nitrata za razstre
ljevanje. Cene premoga v ZDA 
so se v dveh mesecih povečale 
za 20 %, nadaljnje povečanje 
pa pričakujejo do pomladi 
1974.

BENCIN IZ PREMOGA

pa so izpopolnili nekdanje 
nemške metode za proizvodnjo 
bencina iz premoga, zato so 
mnenja, da bi se splačalo inve
stirati nekaj denarja v vnovič
no pridobivanje sintetičnega 
bencina iz premoga. Predvide
vajo, da bi iz 4 ton črnega pre
moga lahko naredili 1 tono sin
tetičnega bencina. Vendar pa 
bi za projektiranje tovarne po
trebovali 3 leta, skoraj toliko 
pa tudi za izgradnjo tovarne. 
Kaže, da bi pri ceni črnega pre
moga 42 dolarjev za tono, bilo 
možno v prihodnje proizvajati 
sintetični bencin po 35 pfenigov 
za liter oziroma okoli 2,10 din. 
Sedanja cena bencina v ZRN 
pa znaša okoli 80 pfenigov, od 
česar dobi država 62 %.

Dne 27. oktobra 1973, so imeli pred
stavniki osnovne organizacije sindi
kata skupnih strokovnih služb ZPT, 
razgovore s predstavniki osnovne 
organizacije sindikata rudnika Ve
lenje, v delavskem klubu v Velenju

premog 62,4 37,0
nafta 25,2 41,0
zemeljski plin 10,8 20,0
hidro in
nuklearna ener. 1,6 2,0
Skupaj 100,0 100,0

V SFRJ pa se je struktura
porabe posameznih vrst ener
gije gibala takole:
Vrsta energije leto

1960-% 1965-%
premog 80,8 71,0
hidroenergija 4,9 5,5
nafta 13,8 21,4
zemelj, plin 0,5 2,1
Skupaj 100,0 100,0

Znanstveniki razmišljajo, da 
bi ob najnovejši energetski kri
zi, ki jo je povzročila v letoš
njih jesenskih mesecih naftna 
kriza, zaradi vojne na Bližnjem 
vzhodu, vnovič pričeli pridobi
vati sintetični bencin iz premo
ga. To ni sicer nič novega, saj 
so Nemci že med zadnjo vojno 
pridobivali letno tudi po 5 mi
lijonov ton bencina iz premo
ga. Pridobivanje bencina iz 
premoga so po vojni opustili, 
ker je bilo predrago. Precej ce
nejši je bil namreč bencin iz 
nafte. Sedaj ga pridobivajo iz 
premoga le še v Južni Afriki, ki 
ima nizke delavske plače in po
ceni premog. Posebno v ZDA

PREMOG POSTAJA 
ZANIMIVEJŠI
Premog kot gorivo, na katere
ga je svet že pozabljal, ponov
no postaja zanimiv. Pri nas ga 
še vedno uporabljajo največ 
termoelektrarne za proizvod
njo električne energije. Te elek
trarne obratujejo skorajda 
brez prestanka, zato povpraše
vanje po premogu zadnje mese
ce ni ponehalo. Nazadnje je bil 
premog imeniten v letu 1965. 
Od tega leta pa do letošnjega 
leta ni bilo pomembnejših po
treb in pritiskov na večjo pro
izvodnjo premoga. Kar naen
krat je potreba postala manjša.
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Ugotavljali so ponekod, da ima 
premog kot gorivo več pomanj
kljivosti, kakor pa odlik. Zato 
so ponekod pristopili k likvi
daciji nerentabilnih premogov
nikov, k predčasnemu upokoje
vanju rudarjev, prekvalifikaci
jam, ipd. Vse je kazalo, da bo 
premog postal energija pretek
losti. V mnogočem je premog 
nadomestila nafta in zemeljski 
plin. Posebno v tisti industriji, 
ki je bila glede na tehnologijo 
in pa ekonomičnost, nafta ozi
roma plin ustreznejša. Seveda 
pa so bile nekatere večje drža
ve, med temi ZDA, SSSR, NDR 
deloma pa tudi Velika Britani
ja, pri zmanjševanju proizvod
nje premoga oprezne j še.

V Jugoslaviji bomo v 1. 1973 
predvidoma porabili blizu 18 
milijonov ton premoga. Gospo-- 
dinjstva pa ga bodo predvido
ma porabila 7 milijonov ton. 
Celokupna letna proizvodnja 
bo predvidoma znašala v letu 
1973 v Jugoslaviji 32 milijonov 
ton, tu pa je všteta proizvodnja 
črnega in rjavega premoga ter 
lignita. Rudarji vseh jugoslo
vanskih premogovnikov se ze
lo naprezajo, da bi »črnega zla- 
'ta« nakopali čimveč in s tem 
pripomogli k zmanjševanju e- 
nergetske krize. V ta prizadeva
nja se je vključil tudi kolektiv 
Zasavskih premogovnikov, z 
vsemi svojimi temeljnimi orga
nizacijami združenega dela, ko 
ob dela prostih sobotah nor
malno obratujejo na vseh iz
menah.

PREMOG KOT ENERGETSKI 
VIR EGS
Notranja poraba energetskih 
virov v razširjeni EGS je v le
tu 1972 dosegla 1.250 milijonov 
ton premogovnih enot. Približ
no 42 °/o energetskih potreb la
hko krije premog iz domače 
proizvodnje. Evropske zaloge 
premoga pri letnem črpanju do 
300 milijonov ton bi zadostova
le še za prihodnjih 500 let, kaj
ti rezerve nahajališč so ocenje
ne na 3.350 milijard ton.

Izvoz premoga iz Avstralije
V prvem polletju t.l. je izvoz 
premoga iz Avstralije porastel,

v primerjavi z enakim razdob
jem preteklega leta, za 11,6 0/°. 
Glavni kupec avstralskega pre
moga je še vedno Japonska, na 
katero odpade 89,8 0/° skupno 
izvoženih količin premoga.

Nova konstrukcija stroja 
za pridobivanje premoga
Avstrijski znanstveniki in inže
nirji so dosegli velik napredek 
na področju tehnologije prido
bivanje premoga večje trdno
sti. Skonstruirali so nov stroj 
za pridobivanje premoga. Ta 
omogoča precejšnjo stopnjo ra
cionalizacije dela, kar v končni 
fazi omogoča večjo produktiv
nost in manjša proizvodne stro
ške. To dosegajo z mehaničnim 
»rezanjem« premoga in druge
ga materiala, ki sicer zaradi 
svoje trdote povzroča velike te
žave.

Stroj proizvaja firma VO- 
EST—ALPINE SA, in sicer pod 
oznako »AM 50«. Konstruirali 
in razvili so ga v obratu tega 
koncerna v Zeltvvegu. Cena 
stroja znaša 3,5 milijon, avstr, 
šilingov. Uporabljajo ga že na 
primer v rudniku fosfata v Tu
nisu, pri gradnji podzemske že
leznice v (Sidney)—Avstralija 
ter pri pridobivanju železove 
rude v ZR Nemčiji.

Sporazum med NDR in Indijo
V glavnem mestu Indije so pod
pisali sporazum med demokra
tično republiko Nemčijo in In
dijo, o razširitvi gospodarske
ga in tehničnega sodelovanja. 
Po tej pogodbi se bo NDR zelo 
angažirala pri izgradnji raznih 
industrijskih naprav v Indiji. V 
ta okvir pa spada tudi sveto
vanje in sodelovanje NDR pri 
eksploataciji rjavega premoga 
in gradnji termoelektrarne v 
indijski državi Kašmir.

Kostolac — energetski center
Predvidoma v maju 1974 bo 
pričela obratovati termoelek
trarna Kostolac III, do leta 
1985 pa bodo zgradili še dodat
ne zmogljivosti za 600 MW. S 
tem v zvezi modernizirajo se
danje in gradijo nove površin

ske kope premoga. Zaloge ligni
ta na tem območju znašajo 
okrog 2 milijardi ton. Po boga
stvu lignita spada Kostolac v 
vrsto naših najbogatejših pre
mogovnih območij v državi, 
poleg Kosova, Kolubare, Kreke 
in Velenja. Zavoljo tega je ko
stelski bazen vključen v dolgo
ročni program razvoja energe
tike v Srbiji. V prvi vrsti bodo 
tudi v bodoče proizvodnjo li
gnita koristili za proizvodnjo 
električne energije.

EGS lahko poveča izkop 
premoga le za 20 0/o
Proizvodnja premoga v EGS se 
kratkoročno lahko poveča le 
za 20 %. Po 15 letih stalnega na
zadovanje proizvodnje, je mož
no uvesti le šesto izmeno na te
den, opustiti za krajše obdobje 
razvojna dela in preusmeriti 
deficitno delovno silo na prido
bivanje premoga. Kratkoročna 
solucija ni sprejemljiva za dalj
še obdobje. EGS je potreben 
dolgoročni koncept premogov
ne politike. EGS krije z nafto 
62 % energetskih potreb in le 
19 % s premogom. Proizvodnja 
premoga v EGS je nazadovala 
od 500 milijon, ton v letu 1957 
na 273 milijonov ton letos. De
lež premoga v elektrarnah te 
skupnosti močno variira, in si
cer od 2 do 4 % v Italiji, Nizo
zemski in Irski, do 40 °/o v ZRN 
in Danski in 70 0/<> v Veliki Bri
taniji.

PROBLEMI ELEKTRIČNE 
ENERGIJE
Po težkih dogodkih v premo
govnikih, je ZIS leta 1968 usta
novil specialno komisijo za e- 
nergetiko z namenom, da pred
loži koncepcijo dolgoročne 
energetske politike. To komisi
jo so sestavljali vrhunski stro
kovnjaki in eksperti ter pred
stavniki družbeno-političnih 
skupnosti in strokovnjaki iz 
neposredne proizvodnje. Komi
sija je na elaboratu delala tri 
leta. Dokončno je izgotovila 
elaborat o interesih elektrogo
spodarstva koncem leta 1971. 
Šlo je za skupne interese elek
trogospodarstva, premogovni
kov, industrije nafte, plina in
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potrebe družbeno-ekonomske- 
ga razvoja Jugoslavije kot ce
lote. Omenjena komisija je 
imela na razpolago tudi znanst
vena dela iz dveh simpozijev o 
energetiki srbske akademije 
znanosti.

Kaj se je dogodilo z omenje
nim elaboratom ni poznano, 
oziroma ni bilo poznano do 
zadnje elektroenergetske krize. 
Niti ZIS, niti zvezna skupščina 
ali kakšno drugo predstavni
ško telo, niso obravnavali tega 
elaborata kljub temu, da so 
predstavniki energetike stalno 
opozarjali na te probleme. 
Pred tedni pa so poslanci zvez
ne skupščine dobili to poročilo 
in lahko pričakujemo, da bo 
elaborat kmalu na dnevnem re
du zvezne skupščine.

Povečanje zmogljivosti 
termoelektrarne
Dne 7. decembra 1973 sta obi
skala kolektiv termoelektrarne 
Trbovlje, Marjan Orožen, rep. 
sekretar za notranje zadeve in 
Drago Petrovič, dipl. oec., rep. 
sekretar za gospodarstvo. Raz
govora, ki se je nanašal na ko
riščenje sedanjih zmogljivosti 
termoelektrarne ter namerava
no gradnjo dodatnih zmoglji
vosti, so se udeležili tudi gene
ralni direktor elektrogospodar
stva Slovenije Tone Tribušon, 
dipl. inž. ter glavni direktor 
ZPT Albert Ivančič, dipl. inž. 
rud. Udeležili pa so se ga tudi 
zvezni in republiški poslanci 
iz našega območja, ki so orga
nizirali v okviru kluba poslan
cev ta razgovor ter predstavni
ki termoelektrarne in predsed- 
sednika občinskih skupščin 
Hrastnik in Trbovlje.

Navzoči so razpravljali o 
problematiki rekonstrukcije in 
modernizacije TET I, o sanaci
ji oziroma gradnji dimovodnih 
naprav pri TET II, pa tudi o 
perspektivnem razvoju Zasav
skih premogovnikov. Precejšen 
del razgovora pa je bil name
njen bodočemu razvoju zmog
ljivosti v termoelektrarni. Stri
njali so se s tem, da je treba 
pri gradnji dimovodnih naprav 
pri TET II upoštevati tudi

gradnjo TET III, s 150 MW, 
medtem ko bo glede lokacije 
plinske elektrarne, odločeno 
na naslednjem zasedanju cen
tralnega delavskega sveta elek
trogospodarstva Slovenije. Pri 
vsej razpravi je bila prisotna 
tudi problematika onesnaževa
nja okolja.

NAŠ NAPREDEK 
GRE STRMO NAVZGOR
Jugoslavija je dosegla v zad
njih 28 letih, hiter gospodarski 
in družbeni razvoj. Druge dr
žave bi rabile za takšen razvoj 
trikrat več časa kot smo ga ra
bili mi. To našo trditev lahko 
ilustriramo z nekaterimi stati
stičnimi podatki, ki govore o 
proizvodnji električne energije, 
premoga, železa in nekaterih 
drugih značilnih proizvodov:

DOBAVA IN PORABA NAFTE 
V ZDA
Po podatkih ameriške vlade, se 
bodo porabniki vseh vrst ener
gije v zimski dobi 1973/74 v 
ZDA, oskrbovali z naslednjimi 
viri energije:

Vrsta in vir energije________%
uvoz nafte iz arab. držav 6
uvoz nafte iz nearab. držav 11
lastna proizvod, nafte 33
zemeljski plin 30
premog 15
hidroelekrična energija 4
nuklearna energija 1
porabniki energije: 
zasebna uporaba 19
poraba za komer, namene 14
poraba za potrebe transpor. 20
poraba za potrebe indust. 43
ostali porabniki 4

Vrsta proizvoda enota 
kWh/mili j.

1946 1972

— elektrika ton 1.150 33.231
— surovo jeklo ton 201.000 2,588.000
— surovo železo ton 84.000 1,820.000
— surova nafta ton 28.000 3,200.000
— premog ton 6,652.000 30,940.000
— aluminij ton 567 72.716
— prečiščeni svinec ton 32.600 87.496
— cement ton 698.406 5,750.000
— milo ton 10.064 26.817
— žveplena kislina ton 29.320 848.857
— bombažne tkanine m2 89,000.000 374,064.000

Prav tako se je zvišalo tudi 
število raznih avtomobilov. Po
datki govore o naslednjem:

Vrsta avtomobila 1947 1972
osebni avtomob. 6.634 999.536 
avtobusi 751 17.696
kamioni 13.922 126.783

Delitev dohodba
Delitev dohodka gospodarskih 
organizacij, kot dela skupnega 
dohodka, na del, ki pripada 
družbeni skupnosti in d»l, ki 
ostane gospodarskim organiza
cijam. Vrši se na podlagi za
konskih predpisov in pravilni
ka o delitvi čistega dohodka, ki 
ga izda delavski svet.

Dohodek gospodarske orga
nizacije je ostanek, ko se od 
skupnega dohodka odbijejo vsi

stroški. Čisti dohodek gospo
darske organizacije je ostanek, 
ko se od dohodka odbije pri
spevek iz dohodka gospodar
ske organizacije, ki se na pod
lagi zakonskih predpisov plača 
federaciji po enotni proporci
onalni stopnji.

Na podlagi pravilnika o de
litvi čistega dohodka se le-ta 
deli na del za osebne dohodke 
članov delovnega kolektiva in 
del za sklade podjetja.
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POTEK LETOVANJA V LETU 1973

Verjetno je le malo tistih čla
nov kolektiva, ke se sedaj ob 
teh mrzlih zimskih dneh, še 
spomnijo veselih in brezskrb
nih dopustniških dni. V svojem 
prispevku bi vas zato rad se
znanil z nekaterimi problemi v 
zvezi z letovanjem in kaj bi čla
ni kot letovalci lahko prispeva
li k izboljšanju in odpravi teh 
problemov.

Počitniški dom rudarjev na 
Rabu je pričel z rednim poslo
vanjem 1. junija in delo zaklju
čil 23. septembra 1973. V tem 
času se je v 10 izmenah po 10 
dni izmenjalo 1.349 letovalcev 
iz vrst članov kolektiva in nji
hovih svojcev. Za nemoteno po
slovanje, če se lahko tako izra
zim, je skrbelo 14 ljudi, ki so 
se glede na svoje obveznosti 
trudili zagotoviti uspešnost po
slovanja samega doma, kot tu
di dobrega počutja vseh leto
valcev. Nemogoče je pričako
vati, da so svoje naloge tudi 
stoodstotno uresničili, trdim le 
lahko, da so zadovoljili večino 
ljudi, ki so se odločili, da svoje 
brezskrbne dni preživijo v tem 
domu.

Samo poslovanje se tudi v 
tej sezoni ni bistveno spremeni
lo, ker že leta nazaj teče po u- 
staljenem urniku, ki se skuša 
prilagoditi le vsakoletnim za
htevam in potrebam.

Vsem mora biti jasno, da se 
osebje, ki skrbi za počutje go
stov srečuje z vrsto vsakodnev
nih problemov in težav. Ni jih 
tako preprosto tudi odpravlja
ti. Zato je vsaka umestna -kri
tika dobrodošla in želimo, da 
člani kolektiva posredno ali 
neposredno skušajo reševati 
problematiko letovanja, ki je 
navzoča vsako sezono.

Največ težav in razburjanja 
imamo vsekakor pri določanju 
prijavljencev za posamezne de
kade. To se kritično pojavlja 
predvsem v mesecih julij in av
gust, ker v tem času nismo v 
stanju, da realiziramo vse pri
jave. Mogoče se bo stanje iz
boljšalo s pridobitvijo novih

posteljnih zmogljivosti v Novi- 
gradu, kjer bo naše podjetje 
imelo na voljo okrog 25 ležišč. 
Jasno nam mora biti, da kljub 
novim ležiščem ne bomo mogli 
zadovoljiti zahtevam članov 
kolektiva, ki se odločajo za le
tovanje na morju. Razumeti pa 
moramo tudi to, da je vsaka 
pridobitev ležišča v počitni
škem domu, zelo draga investi
cija, ki terja precejšnja mate
rialna sredstva in ne more bi
ti izpeljana brez težav. Podjetje 
se namreč zaveda, da lahko v 
lastnih počitniških domovih le
tuje le tretjina članov kolektiva 
in da so tisti, ki si letovanje 
omogočijo izven podjetja v ne
enakem položaju z letovalci v 
lastnih počitniških domovih. 
Zaradi tega je v podjetju že ne
kaj let nazaj praksa, da prizna
vamo regres za letovanje tudi 
za letovanje v ostalih počitni
ških domovih, in sicer v isti vi
šini kot v lastnih počitniških 
domovih. Prav iz teh razlogov 
pričakujemo od vseh članov 
kolektiva, ki se odločajo za le
tovanje na Rabu ali v Črikveni- 
ci, kar največjo disciplino in 
poštenost pri vpisu' za letova
nje. Tem članom kolektiva mo
ra biti jasno, da je nemogoče 
upoštevati in izvesti vse zahte
ve, ker je posteljni fond v obeh 
domovih še kako omejen. S 
tem ne mislim nikogar prepri
čevati, da je delo sindikalnih 
organizacij, ki sprejemajo in 
določajo koristnike letovanja, 
v vseh primerih absolutno pra
vilno, prepričan sem le v to, da 
bi z večjim razumevanjem la
hko rešili marsikateri individu
alni problem.

Kritično bi ocenil tudi odnos 
posameznikov do inventarja v 
počitniških domovih, ki je vse 
prej kot dopusten. Moram reči, 
da je ta odnos v nekaterih pri
merih celo nemogoč. Izhajati 
moramo iz tega, da je ta inven
tar na voljo tudi ostalim leto
valcem in ne smemo ravnati ta
ko, da bo »zdržal le tistih deset 
dni«. Pravilen odnos mora biti 
v znamenju: »tudi to je moje«,

in ne »saj je vse naše«. Prepri
čan sem, če bi tisti posamezni
ki imeli tak odnos tudi do in
ventarja doma v lastnem sta
novanju, da tega družinski pro
račun ne bi prenesel. Izhajajoč 
iz tega nam mora biti jasno, da 
se vsako leto pojavljajo prob
lemi pri nabavljanju novega in
ventarja ali popravilu starega 
in to v vseh treh počitniških 
domovih. To pa je zopet veza
no na precejšnja finančna sred
stva, ki so last celega kolektiva 
in ne tistih nekaj brezbrižnih 
posameznikov, ki s svojim ne
odgovornim vedenjem pripelje
jo dom do takšnega stanja.

. Na kraju mojega prispevka 
bi želel navesti še nekaj podat
kov o udeležbi članov kolektiva 
in njihovih svojcev v lastnih 
počitniških domovih.

Počit, dom Člani
in

svojci

Tuji Skup.

Rab 1.349 1.351 2.700
Crikvenica 346 172 518
Part. vrh 63 — 63

Skupaj 1.758 1.523 3.281

Pod kolono »tuji« so šteti 
vsi prehodni in abonirani gosti, 
ki so razumljivo, koristili le na
še kuhinjske usluge in ne cele
ga penziona. Na Rabu so to 
predvsem gostje iz Češkoslova
ške, ki so že tretje leto pri nas 
na hrani, v Crikvenici pa gost
je iz gradbenega podjetja »Ve
grad« iz Velenja.

Vemo tudi to, da so nekateri 
člani kolektiva — predvsem na 
Rabu, zelo kritično ocenili pri
sotnost tujih gostov. Svoje pri
pombe so opirali predvsem na 
nemogoče razmere pri delitvi 
hrane in na splošno prenatrpa
nost letovalcev. S temi trditva
mi posameznikov se ne morem 
strinjati, ker je urnik razdelje
vanja posameznih obrokov in 
število sedežev takšno, da je ta 
kritika popolnoma nesprejem
ljiva. Pač pa se zopet odraža

i



Št. 6 — december 1973 SREČNO« STRAN 39

discipliniranost posameznikov, 
ki je bila vse prej kot razve
seljiva.

Ne smemo in ne moremo pa 
mimo dejstva, da je prav ude
ležba »tujih« gostov bistveno 
vplivala na ceno dnevnega pen
ziona, tako na Rabu kot tudi v 
Crikvenici.

Počitniški dom na Partizan
skem vrhu se s temi problemi 
ni srečeval, ker nima sezonske
ga značaja, saj posluje skozi 
vse leto. Prav v letošnjem letu 
so bila v ta dom vložena pre
cejšnja finančna sredstva in se
daj je naloga tako s strani pod
jetja, kot s strani članov kolek

tiva, da se ta sredstva tudi 
amortizirajo. Ob koncu pa bi 
vsem članom kolektiva in nji
hovim svojcem v svojem imenu 
zaželel srečno in uspešno novo 
leto 1974!

Karlo Tabor

Vaja gasilskih enot ZPT

Dne 24. oktobra 1973 je bila 
na rudniku Trbovlje skupna 
vaja gasilskih enot vseh treh 
rudnikov ZPT. Vaja naj bi po
kazala možnost skupne inter
vencije v primeru požara večje
ga obsega. Bila je pripravljena 
tako, kot da bi izbruhnil požar 
v obratnih prostorih rudnika 
Trbovlje na več mestih hkrati, 
pri delavnici za popravilo me
hanizacije, varilnici in na de
poju.

Ko je bil dan znak za priče
tek vaje, je gasilska enota rud
nika Trbovlje takoj pričela z 
akcijo, po telefonu pa so pokli
cali na pomoč še gasilce iz Hra
stnika in Zagorja. Gasilci iz 
iz rudnika Trbovlje so položili 
cevi po obratnih prostorih do 
mest požara in pričeli z gaše
njem z vodo iz hidranta na naj
bolj ogroženih območjih.

Gasilska enota iz Hrastnika, 
ki je prišla na pomoč je posta
vila črpalko ob Trboveljščici 
pri gasilskem domu in položila 
cevi do avtoparka, enota iz Za
gorja pa je postavila dodatno 
črpalko pri avtoparku in polo
žila cevi do obratnih prostorov 
rudnika Trbovlje, do črpalke, 
ki so jo že imeli pripravljeno 
domači gasilci.

Pri gasilskem domu je bila 
pripravljena ekipa, ki bi lahko 
preusmerila črpanje vode iz ci
sterne, če bi bilo potrebno.

Na vaji je bilo prikazano ga
šenje požara s kemično peno, 
ki požar hitro in učinkovito za
duši ter uporaba zaščitne az
bestne obleke.

Sodelovala je tudi sanitetna 
ekipa rudnika Trbovlje, ki je

prikazala dajanje prve pomoči 
ponesrečencem z uporabo so
dobnih pripomočkov.

Pri akciji je sodelovalo 68 
članov gasilskih enot ZPT ter 
5 članov sanitetne ekipe.

Po opravljeni akciji so se vsi 
gasilci, ki so sodelovali pri va
ji, postrojih pred gasilskim do
mom. Tu so desetarji enot po
dali poročila poveljniku pro
stovoljne industrijske gasilske 
čete rudnika Trbovlje, Antonu 
Virantu, ta pa je predal raport 
predsedniku občinske gasilske 
zveze Petru Schneiderju, dipl. 
inž. rud.

Inženir Schneider je pozdra
vil vse sodelujoče in v kratkih 
besedah ocenil potek vaje, po
udaril je pomen in uspehe ga
silskih enot na splošno in pri 
akcijah na našem ožjem ob
močju, nato pa jih je povabil

na razgovor in malico v gasil
ski dom.

Vaja je pokazala, da so naši 
gasilci dobro izurjeni in pri
pravljeni, da lahko v vsakem 
trenutku priskočijo na pomoč 
ob požarih in elementarnih ne
srečah. Pokazale pa so se tudi 
nekatere pomanjkljivosti, kar 
pa samo potrjuje pomen takš
nih vaj, da se lahko sproti od
pravljajo in povečuje akcijsko 
sposobnost enot.

Vaja in akcije, ki so bile ob 
hudem deževju v Zagorju in v 
Trbovljah, pri skladišču raz
streliva, na separaciji in na po
vršini rudnika Trbovlje pa ka
žejo, predvsem za enoto rudni
ka Trbovlje, da kljub razmero
ma dobri opremljenosti in izur
jenosti enote ne moremo zahte
vati učinkovitih posegov, če ne 
bo rešeno vprašanje prevoznih 
sredstev.
Ernest Ščukanec, dipl. inž. rud.

javna zahvala
V imenu vseh šolarjev, pionir
jev, mladincev in tovarišev uči
teljev naše šole, se toplo in is
kreno zahvaljujemo vsem 
hrastniškim delovnim kolekti
vom, vsem upokojencem in 
staršem za samoprispevek, s 
katerim so pripomogli h grad
nji tako potrebnih in koristnih 
prostorov, v katerih bomo lah
ko deležni modernega in so
dobnega pouka.

Še posebno zahvalo izreka
mo tovarišu predsedniku obči

ne, Branetu Milinoviču in čla
nom upravnega odbora za ne
gospodarske investicije pri 
skupščini občine Hrastnik, za 
njihov vloženi trud v času 
gradnje.

Pred vsemi navzočimi javno 
obljubljamo, da bomo kot pra
vi člani naše skupnosti zvesto 
čuvali in pazili na to, kar nam 
je dano.

Pionirska organizacija 
OŠNH Rajka, Hrastnik
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Ugasnilo je zopet eno življenje

Komaj se je kolektiv separaci
je poslovil od tragično premi
nulega tovariša Franceta Mur
na, že je neizprosna smrt iztr
gala iz vrst kolektiva drugega 
sodelavca, našega dragega Mi
lana Gradišnika. Pokojni Milan 
se je rodil 8. 3. 1925 v Trbov
ljah. Bil je član številne rudar
ske družine.

Že v rani mladosti je okusil 
vse tegobe in bridkosti, ki sta 
jih prinašala tedanji čas in 
krize v rudarske družine.

Življenska pot tega prepro
stega človeka je bila trda. Ko
maj je zapustil šolske klopi in 
se podal v življenje, že je kot 
19-letni mladenič odšel 15. sep
tembra 1944 v NOB kot aktivni 
borec in tam preživljal vse stra
hote vojne. Po končani vojni 
se je kljub izčrpanosti takoj za
poslil pri rudniku, prvo kot 
jamski delavec v ustju Savske
ga rova in nato kot rudar-učnik 
na neposredni proizvodnji v 
jami do leta 1948. Delo rudar j a- 
učnika ni dolgo opravljal. Želja 
po strojniškem poklicu je bila 
vsak dan močnejša. Odločil se 
je, da opravi izpit za motoro- 
vodjo in se vključi v promet. 
Ta možnost mu ni bila dana ta-

Milan Gradišnik

koj. Moral je še poprijeti za tr
do delo kot tirničar pri skup
nem prevozu v jami in šele v 
začetku leta 1972 je za stalno 
nastopil delo motorovodje. Z 
vsemi svojimi mladimi močmi 
se je prizadeval na delovnem 
mestu izpolnjevati vse delovne 
obveznosti. Pri tem sta mu po
magala vedno njegova nezlom
ljiva volja do dela in veder zna

čaj. Njegove močne in pridne 
roke so bile vedno pripravljene 
pomagati tam, kjer je bilo naj
bolj potrebno. Taka pomoč je 
večkrat potrebna prav motoro- 
vodnji pri stalnem in nevarnem 
delu v jami.

Zaradi trdega vsakdanjega 
dela in skrbi za družino niti 
slutil ni, da bo tako tragično 
končal prav ob svoji lokomoti
vi, ki mu je pomenila vse. 
Kljub takojšnji intervenciji so
delavcev in zdravniške službe 
je zaradi hujših notranjih po
škodb podlegel.

Na zadnji poti ga je sprem
ljalo veliko prijateljev in sode
lavcev. Sodelovala je tudi de
lavska godba in pevci, ganljiv 
govor pa sta imela direktor 
TOZD separacija in član delov
nega kolektiva.

Kljub temu, da je bil pogreb 
na prvi dan v tednu, je velika 
udeležba ljudi dokazala, kako 
današnji svet ceni plemenite in 
značajne ljudi. Te besede tebi 
v spomin sem napisal zato, da 
bi tvoj zgled svetil tudi tistim, 
ki te niso poznali.

Naj ti bo lahka slovenska 
zemlja!

Ivan Mestnik

V spomin Rudiju Potisku

Kruta usoda, naša neizprosna 
življenjska spremljevalka, je 
zopet posegla v vrste članov 
kolektiva TOZD rudnika Hrast
nik.

V petek, 26. oktobra 1973, so 
v popoldanskih urah pričele po

Hrastniku krožiti govorice, da 
je umrl Potiskov Rudi. Običaj
no je, da se takšna vest razširi 
zelo hitro, tako se je tudi ta 
razširila bliskovito.

Po večmesečnem neuspeš
nem zdravljenju, je šel usodne
ga dne tovariš Rudi iskat

zdravniško pomoč še v bolniš
nico Petra Držaja v Ljubljani, 
kjer je tudi umrl.

Rudi Potisek se je rodil 14. 
avgusta 1919 v delavski druži
ni v Hrastniku. Že kot mlad 
fant, je okusil tegobe življenja. 
Ko je v letu 1940 odšel na od-
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služenje kadrovskega roka, se 
niti ni zavedal, da tudi naši do
movini grozi nevarnost s stra
ni hitlerjevske Nemčije. Tako 
se je leta 1941 znašel za mreža
mi nemškega taborišča vojnih 
ujetnikov »Stalag III«. V letu 
1944 se je odzval klicu narodno 
osvobodilne vojske in je v par
tizanskih vrstah ostal do juni
ja 1945.

Pri našem rudniku je pričel 
delati 1. septembra 1945. Pri 
svojem delu, najprej v jami, na
to v kompresorski postaji, ka
kor tudi na delovnem mestu so
cialnega delavca, je bil celovit, 
marljiv in sposoben. Posle je 
opravljal v splošno zadovljstvo, 
njegov odnos pa je bil tovari
ški in prijateljski. Vsakomur

Rudi Potisek, umrli socialni delavec 
TOZD rudnik Hrastnik

m vedno je bil pripravljen po
magati.

Prosti čas je v celoti posve
til svoji družini in pa svojemu 
novemu domu, ki si ga je s tru
dom tekom let dogradil v upa
nju, da bo sadove svojega dela 
užival še vrsto let v krogu svo
je družine, ker pa mu ni bilo 
dano.

Ko smo ga na njegovi zadnji 
poti pospremili h grobu, je žal
na koračinca, ki jo je napisal 
njegov že pokojni prijatelj, da
jala ritem koraku udeležencev 
žalnega sprevoda.

Poslovili smo se od dobrega, 
vestnega in marljivega sotova- 
riša, zato ga bomo ohranili v 
lepem spominu.

S. Potušek

Novo pokopališče v Trbovljah

Po dveletni gradnji novega po
kopališča v Trbovljah, je bilo 
le-to po dograditvi 10. novem
bra 1973, predano v upravlja
nje delovni organizaciji Komu
nala Trbovlje. Ob krajši sloves
nosti, ki je potekala pred glav
nim objektom, je najpomemb
nejše podatke o gradnji posre
doval vsem navzočim predsed
nik skupščine občine Trbovlje 
Janez Ocepek. Celokupni stroš
ki so znašali okrog 9,600.000,00

din, od tega je veljal glavni ob
jekt z mrliškimi vežicami okrog 
3 milijone din, ostala sredstva 
pa so bila porabljena za odku
pe zemljišč, zgraditev ceste od 
Gaberskega do novega pokopa
lišča ter za ureditev celotnega 
pokopališkega objekta. Po od
loku, ki ga je občinska skupšči
na sprejela nekaj dni preje, so 
dosedanji pokopališči na Leni
novem trgu in Trgu Franca Fa
kina, s 14. novembrom 1973 o

pustili, od 15. novembra 1973 
dalje pa so pričeli pokopavati 
že na novem pokopališču v Ga- 
berskem, blizu kmetije Zabr- 
ložnik. Odlok o pokopališkem 
redu, ki ga je sprejela občinska 
skupščina Trbovlje, dne 30, ok
tobra 1973, podrobno ureja vsa 
vprašanja, ki se nanašajo na 
nadaljnje pokopavanje občanov 
na novem pokopališču. Stari 
dve pokopališči bosta mirovali 
20 let od zadnjega pokopa.

Oprema iz SSSR
Dne 23. novembra 1973, so 
predstavniki Zasavskih premo
govnikov Trbovlje, skupno s 
predstavniki RUDNAPA iz Be
ograda, podpisali v Moskvi v 
SSSR, delno pogodbo z izvozno 
firmo Cvetmetromexportom, 
za dobavo opreme iz SSSR, na 
temelju posojila. Pogodba ob
sega dobavo tiste opreme, za 
katero je razčiščena tehnična 
dokumentacija in za katero so

bile sporazumno določene cene. 
Po tej pogodbi bo sovjetska 
stran dobavila opremo v vred
nosti 265.515 obr. S Opremo 
bodo dobavili deloma v letu 
1974, v glavnem pa v letu 1975. 
Po pogodbi bodo dobavitelji iz 
SSSR dobavili Zasavskim pre
mogovnikom dva ločilna stroja 
za separacijo, tri tovornjake, 
tri terenska vozila, aku lokomo
tive, naprave za poglabljanje

jaškov, nakladalne lopate, ipd., 
predvsem za potrebe TOZD 
RGD.

V okviru meddržavne pogod
be med SSSR in SFRJ pa bo 
možno na temelju odobrenega 
posojila nabaviti opremo iz 
SSSR tudi v naslednjih letih, 
potem ko bo pripravljen se
znam potrebne opreme (hidrav
like).

Kreditni pogoji, ki jih daje 
SSSR naši državi, in s tem tu
di ZPT, so zelo ugodni.
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Kadrovske vesti
V času od 1. oktobra do 30. no
vembra 1973, ima kadrovski 
sektor ZPT evidentirane na
slednje kadrovske spremembe:

TOZD rudnik Hrastnik
Oktober 1973 — sprejeti:

Čebin Alojz — vozač, Vodiš- 
kar Jože — vozač, Ravnikar Vi
ljem — vozač, Sivek Ludvik — 
kopač, Jazbinšek Anton — ko
pač, Zdolec Venčeslav — vozač, 
Bukovšek Milan — vozač, Per
ko Aleksander — vozač, Grah 
Aleksander — zunanji delavec, 
Sotošek Drago —- pom. elektri
kar, Cvetkovič Iztok — vozač.
Oktober 1973 — odšli:

Kumlanc Ivan, kopač — upo
kojen; Mohor Vid, kopač — u- 
pokojen; Močilar Jožefa, poslu- 
žiteljica v okrepčevalnici — ko
nec pogodbe za določen čas; 
Štojs Milan, kopač — samo
voljna prekinitev; Potisek Ru
di, uslužbenec — umrl; Fujs 
Alojz, kopač — izključen zara
di nediscipline; Urlep Ana, 
pom. kuharica — sporazumna 
prekinitev;
November 1973 — sprejeti:

Medvešek Jože — ključavni
čar, Cvetrežnik Jože — vozač, 
Selič Roman — zunanji dela
vec, Šeško Albin — kovinostru
gar, Gašparut Edi — vozač, 
Janc Irena — risar II., Hribar 
Alojz — vozač, Šentjurc Franc 
— vozač, Poljan Franjo — vo
zač, Bjelič Mehmed — vozač.
November 1973 — odšli:

Šmid Ludvik, vozač — samo
voljna prekinitev; Topič Suljo, 
vozač — sporazumna prekini
tev; Kupec Stanko, kopač — 
samovoljna prekinitev.

TOZD rudnik Trbovlje
Oktober 1973 — sprejeti:

Potokar Jože — vozač, Tomc 
Stanislav — elektrikar, Koklič 
Stanko — vozač, Frajle Jože — 
vozač, Habič Miroslav — vozač, 
Bokal Ferdo — vozač, Vrezek 
Jože — kopač.

Otober 1973 — odšli;
Arhar Zofija, uslužbenka — 

upokojena; Šmid Davorin, ko- 
paški pomočnik — v zapor; 
Premec Vinko, vozač — prene
hanje v poskusni dobi s strani 
delavca; Gracar Jože, kopač — 
upokojen.
November 1973 — sprejeti:

Kolander Lado — ključavni
čar, Strmec Ljubomir — opek. 
delavec, Kosec Andrej — vozač, 
Poslek Vlado — kop. pomoč
nik, Dobnik Ervin — kopač, 
Kovačič Branko — kopač, 
Šmid Filip — vozač, Samastur 
Stanko — kop. pomočnik, Pi- 
šek Franc — kopač.
November 1973 — odšli:
Roškar Drago, kop. pomočnik
— upokojen; Jevševar Franc, 
kopač — samovoljna prekini
tev; Kantužar Franc, opek. de
lavec — konec sezone; Lavrin- 
šek Dušan, opek. delavec — 
konec sezone; Strmljan Ivan, 
opek. delavec — konec sezone; 
Izgoršek Vlado, elektrikar — k 
vojakom; Štrovs Franc, elek
trikar — v poskusni dobi s 
strani delavca; Ponikvar Jani, 
kopač — k vojakom; Selšek 
Zvone, kopač — k vojakom; 
Čebin Vika, opek. delavka — 
sporazumna prekinitev; To
minc Venčeslav, kopač — sa
movoljna prekinitev.

TOZD rudnik Zagorje

Oktober 1973 — sprejeti:
Kokalj Ela — strežnica v 

menzi, Razpotnik Viktor — ko
pač.

Oktober 1973 — odšli:
Grubor Dušan, org. dela — 

redna odpoved; Irt Pavle, ko
pač — upokojen; Hodžič Ha- 
sib, zun. delavec — samovoljna 
prekinitev; Mešanovič Sulej
man, vozač — samovoljna pre
kinitev; Redžič Mustafa, vozač
— prenehanje v poskusni dobi 
s strani podjetja; Dedič Izet, 
vozač — samovoljna prekini

tev; Dorič Hasib, vozač — spo
razumna prekinitev; Gajser Si
mon, kop. pomočnik — umrl; 
Drnovšek Franc, kopač — upo
kojen; Husič Jusuf, vozač — 
samovoljna prekinitev; Kaste
lic Branko, zun. delavec — sa
movoljna prekinitev.

November 1973 — sprejeti:
Šink Viktor — vozač, Škrbič 

Franc — kopač, Krivec Ivan — 
vozač.

November 1973 — odšli:
Podbevšek Gregor, kop. po

močnik — upokojen; Knez Ot
mar, strojnik — upokojen; Ce
pec Danilo, kopač — k voja
kom; Lozinšek Anton, vozač — 
samovoljna prekinitev.

TOZD separacija

Oktober 1973 — sprejeti:
Hrup Marjan — vozač, Zrim 

Štefan — priuč. ključavničar, 
Praznik Branko — zavirač, Re- 
mar Franc — zunanji delavec; 
Žnidaršič Žarko — zunanji de
lavec.

Oktober 1973 — odšli:
Kolar Franc, motorovodja — 

invalidno upokojen; Medvešek 
Franc, vozač — samovoljna 
prekinitev; Doberšek Franc, 
zunanji delavec — samovoljna 
prekinitev.

November 1973 — sprejeti:
Škrlep Bojan — zun. dela- 

\'ec, Tofolini Milan — zun. de
lavec, Korimšek Valentin — 
vozač, Zupančič Alojz — zun. 
delavec, Lavrinšek Dušan — 
zun. delavec.

November 1973 — odšli:
Jerman Zinka, zun. delavka 

— upokojena; Kmetič Mirko, 
vozač — umrl; Dolšek Ana, 
zun. delavka — upokojena; 
Murko Ivan, zun. delavec — k 
vojakom; Gradišnik Milan, mo
torovodja — smrtna nezgoda.
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TOZD rudarska gradbena 
dejavnost
Oktober 1973 — sprejeti:

Brčinovič Stjepan — vozač, 
Plečko Friderik — vozač, Jošt 
Francka — pom. kuharica, Ma
rinšek Franc — vozač, Bukov
nik Anton — kopač, Bešič Hu
sein — vozač, Korošec Marjan
— vozač, Kajadinovič Milosava
— čistilka, Jošt Jurij — šofer, 
Holcer Marko — kopač, Muj- 
kič Mehmed — kopač, Tučič 
Fadil — kopač, Kačičnik An
ton — šofer, Šabanovič Djevad
— kopač, Mehmedovič Sadik
— kopač, Djelič D jemal — ko
pač, Bola Adolf — šofer, Ru
dolf Franc — vozač.
Oktober 1973 — odšli:

Plevel Drago, rud. tehnik — 
v šolo; Mrkaljevič Agan, kopač
— sporazumna prekinitev; Do
linar Miloš, zun. delavec — spo
razumna prekinitev; Povšnar 
Alojz, šofer — samovoljna pre
kinitev; Stanetič Miloš, tesar
— samovoljna prekinitev; Kah- 
rimovič Avdija, vozač — samo
voljna prekinitev; Atič Meh
med, vozač — samovoljna pre
kinitev; Dorič Rifat, vozač, — 
sporazumna prekinitev; Jaša- 
revič Husan II, kop. pomočnik
— sporazumna prekinitev; Bar
le Vladimir, ključavničar — 
sporazumna prekinitev; Djokič 
Djaluga, kopač — sporazumna 
prekinitev; Romih Slavko, vo
zač — sporazumna prekinitev; 
Gavrilovič Radivoje, vozač — 
sporazumna prekinitev; Kura- 
hovič Osman, vozač — spora
zumna prekinitev;
November 1973 — sprejeti:

Milanovič Srpko — kopač, 
Kariš Husein — kopač, Kosič 
Ogla — čistilka, Šešič Drago
mir — kopač, Mujkanovič Sa-

Integracija

Integracija je združevanje, spa
janje delov v celoto. V gospo
darskih odnosih (mednarod

fet — vozač, Tomič Borisav — 
kopač, Selič Marjan — vozač, 
Mlakar Beno — vozač, Grah 
Andrej — vozač, Podmenik Edi
— vozač, Brčinovič Marko — 
vozač, Butara Franc — šofer, 
Jamšek Mirko — šofer, Drame 
Viktor — zidar, Mlakar Avgust
— vozač, Lovič Alojz — šofer, 
Bola Franc — ključavničar, 
Markovič Novica — vozač, Ku
rent Milan — vozač, Kušter 
Ivan — vozač, Dorič Rifat — 
vozač, Borštnar Kazimir — vo
zač, Ališkovič Ekrem — vozač, 
Dedič Hazim — vozač, Dorič 
Gazim — pok. pomočnik, Jelič 
Ned j o — kop. pomočnik, Ber- 
kič Hamzalija — kop. pomoč
nik, Tomše Marjan — ključav
ničar, Bregar Rudi — kopač, 
Kovše Jože — vozač, Oblak Bo
židar — elektrikar, Pavlin 
Franc — vozač, Rostoher Franc
— vozač, Bevc Branko — pom. 
kop., Lovrič Ivan — kopač, Lu
kič Milan — kopač, Glumač 
Dragica — kuharica, Kušič Ra- 
gib — pom. kopača, Dolenc Mi
lan — vozač.
November 1973 — odšli:

Jazbinšek Alojz, vozač — 
sporazumna prekinitev; Hami- 
dovič Ibrahim, vozač — k vo
jakom; Prašnikar Marjan, vo
zač — sporazumna prekinitev; 
Hudarin Franc, vozač — spora
zumna prekinitev; Vidmar Jo
že, vozač — sporazumna preki
nitev; Podgrajšek Milan, vozač
— sporazumna prekinitev; 
Lasnik Urban, šofer — spora
zumna prekinitev; Pejič Dušan, 
pom. kopača — sporazumna 
prekinitev; Lavrič Ivan, kopač
— sporazumna prekinitev; Su- 
Ijič Čamer, kopač — sporazum
na prekinitev; Begič Asim, vo
zač — sporazumna prekinitev; 
Jurca Slavko, vozač — spora
zumna prekinitev.

nih) povezovanje nacionalnih 
gospodarstev v širša gospodar
ska področja, navadno zaradi 
razširitve tržišča. Zaradi tega 
se ukinjajo omejitve (kvantita
tivne, carinske) in druge bari- 
ere, ki ovirajo menjavo dobrin. 
Nacionalna gospodarstva so

TOZD elektrostrojna delavnica
Oktober 1973 — sprejeti:

Kotar Alojz — varilec, Oce
pek Viktor — varilec.
Oktober 1973 — odšli:

Dijanič Martin, priuč. kovi
nar — samovoljna prekinitev; 
Alič Mirko, zun. delavec elek. 
stroke — samovoljna prekini
tev.
November 1973 — sprejeti:

Kadunc Vlado — elektrikar, 
Vidmar Marjan — strugar.
November 1973 — odšli:

Podlesnik Anton, kovač — 
upokojen; Šimunič Jurij, elek
trikar — k vojakom.

TOZD Avtopark
November 1973 — sprejeti: 
Užmah Vid — šofer.
November 1973 — odšli:

Košir Boštjan — šofer umrl.

Skupne strokovne službe
Oktober 1973 — odšli:

Bučej Mirjana, pom. delavka 
na Rabu — konec sezone; 
Klanjšek Ana, pom. delavka na 
Rabu — konec sezone; Maco- 
lič Josip, težak — konec sezo
ne; Gašparut Drago, ekonomist
— redna odpoved.
November 1973 — sprejeti:

Kolenc Stanislava — usluž
benka.
November 1973 — odšli:

Holešek Andreja, ek. tehnik
— sporazumna prekinitev; Beg 
Djurdja, čistilka na Rabu — 
konec sezone.

Vladimir Sihur

primorana na integracijska gi
banja zaradi modernega razvo
ja tehnike in proizvodnih sil.

Integracija proizvodnje, kom
biniranje v industriji, v kate
ri se vse bolj združuje pro
izvodnja raznih faz iste, dveh 
ali več industrijskih panog.
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Ustanovljene so bile telesnokultume skupnosti v Zasavju
Koncem meseca maja 1973 je 
skupščina SRS sprejela zakon 
o telesnokulturnih skupnostih. 
Občinske skupščine so na pod
lagi tega zakona imenovale ini
ciativne odbore z nalogo, da v 
roku petih mesecev pripravijo 
ustanovne skupščine telesno
kulturnih skupnosti, ki so bile 
v vseh občinah v Sloveniji do 
10. decembra 1973 tudi usta
novljene.

V Zasavju je bila prva teles- 
nokulturna skupnost ustanov
ljena 6. novembra v Zagorju. 
Sestavlja jo 31 delegatov (13 iz 
TOZD, 4 iz krajevnih skupno
sti in 14 iz telesnokulturnih or
ganizacij). Ti so poudarili, da 
mora ustanovitev temeljne tele- 
snokulturne skupnosti postati 
resničen mejnik v razvoju tele
sne kulture v občini. Sedanje 
stanje niti po številu aktivnih, 
niti po tekmovalnih uspehih ne 
zadovoljuje, pri čemer je po
manjkanje strokovnih delavcev 
resen problem. Tudi po vaseh 
je dejavnosti mnogo premalo 
in tu pričakujejo v bodoče ak
tivno vlogo krajevnih skupno
sti. Za predsednika izvršnega 
odbora TTKS so izvolili Davo
rina Sušnika.

V Hrastniku so ustanovili 
TTKS 23. novembra dopoldne. 
Sestavlja jo 43 delegatov (14 iz 
TOZD, 11 iz krajevnih skupno
sti in 18 iz telesnokulturnih or
ganizacij). Na ustanovni skup
ščini so sprejeli statut TTKS 
in razvojni program telesno- 
kulturne dejavnosti. Za pred
sednika 8-članskega izvršnega 
odbora so izvolili ing. Marjana 
Pergerja, za predsednika skup
ščine TTKS pa Antona Kolška.

V Trbovljah so ustanovili 
TTKS isti dan kot v Hrastniku. 
Sestavlja jo 61 delegatov (30 iz 
TOZD, 6 iz krajevnih skupno
sti in 25 iz telesnokulturnih or
ganizacij). Zbrani delegati so 
na ustanovni skupščini sprejeli 
statut in poslovnik o delu 
TTKS. Izvolili so 11-članski iz
vršni odbor, ki ga vodi pred
sednik inž. Franc Jež ter pred
sednike petih komisij in 5-član-

sko delegacijo v republiško te- 
lesnokulturno skupnost. Spre
jet je bil tudi minimalni finanč
ni načrt telesnokulturnih orga
nizacij za leto 1974 — na pod
lagi dobro pripravljenih delov
nih programov. Ta predvideva 
2,366.115 din potrebnih sred
stev. Sprejeli so tudi izhodišča 
za srednjeročni program raz
voja telesne kulture in imeno
vali 30-članski gradbeni odbor 
za izgradnjo zimsko športnega 
centra Vrhe.

Z ustanovitvijo TTKS so v Za
savju ustanovljene prve inte
resne skupnosti, ki delujejo na 
delegatskem principu.

Skupnosti pa prav gotovo ni
so same sebi namen, pač pa 
njihova ustanovitev zasleduje 
dalekosežne cilje.

Ocena trenutnih razmer na 
področju telesne kulture je ze
lo neugodna, saj že skoraj vsa 
povojna leta ugotavljamo, da 
to pomembno področje družbe
ne dejavnosti zaostaja za sploš
nim družbenim razvojem, za 
razmahom telesnokultume de
javnosti v drugih naših repu
blikah in še posebej izrazito, 
za vse hitrejšim razvojem te
lesne kulture v svetu.

Takšno stanje pogojuje vrsta 
vzrokov. Med najpomembnejše 
pa lahko prištevamo zlasti na
slednje: neustrezno družbeno 
vrednotenje, pomanjkljiv kon
cept razvoja v preteklosti, po
manjkanje strokovnih kadrov 
in objektov in še zlasti neure
jeno financiranje. Ti in drugi 
vzroki so bili ugotovljeni v 
gradivu in tudi v sami razpra
vi ob sprejemu zakona o tele
snokulturnih skupnostih v 
skupščini SR Slovenije.

Novoustanovljene temeljne 
telesnokultume skupnosti v ob
činah in telesnokulturna skup
nost SR Slovenije, morajo v 
prihodnje postopoma uresniči
ti sprejeto stališče, da mora po
stati telesna kultura resnična 
potreba in uresničljiva pravica 
vseh ljudi v naši republiki. To 
pa pomeni, da se je obravnava

nja in reševanja problemov te
lesne kulture potrebno lotiti 
drugače kot doslej. Telesno 
kulturo velja obravnavati celo
vito in ne parcialno kot do 
zdaj, ko je bila naša pozornost 
marsikdaj usmerjena predvsem 
(ali izključno) na področje ta
ko imenovanega tekmovalnega 
športa.

Mimo naštetih pa se z usta- 
navljajnem samoupravnih inte
resnih skupnosti na področju 
telesne kulture, začenjajo ure
sničevati sprejeta stališča o te
lesni kulturi kot pomembnem 
področju družbenega življenja, 
ki mora biti zaradi svoje vlo
ge in pomena predmet posebne 
družbene pozornosti.

Še zlasti pomembno pa je 
poudariti, da je telesna kultura 
ustrezno opredeljena v osnutku 
besedila nove slovenske ustave 
in da ji bo prav uresničevanje 
tako opredeljenega mesta omo
gočilo hitrejši razvoj kot do
slej.

Telesnokultume skupnosti 
bodo skrbele za uresničevanje 
družbene vloge telesne kulture, 
za povezovanje telesnokultur- 
ne dejavnosti z dejavnostmi 
drugih področij družbenega 
življenja, za medsebojno uskla
jevanje interesov ter oblikova
nje in uresničevanje razvojnih 
načrtov ter še zlasti za uveljav
ljanje samoupravnih razmerij 
na področju telesne kulture.

Če pa se telesnokulturna de
javnost vključuje v samouprav
ni mehanizem, ji je potrebno 
zagotoviti materialno osnovo. 
Dosedaj financiranje telesno- 
kulturne dejavnosti ni bilo ure
jeno. Sredstev za to dejavnost 
je bilo vedno mnogo premalo v 
primerjavi z nalogami, razpo
ložljiva sredstva pa tudi niso 
bila vedno najbolj smotrno po
rabljena.

Dosedanji viri financiranja 
so bili zelo različni. Najpo
membnejša sta bila dva, in si
cer proračuni družbenopolitič
nih skupnosti (občinski prora
čun) in pa sredstva delovnih
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organizacij. Torej tako ali dru
gače so telesno kulturo finan
cirali delovni ljudje. Tako bo 
tudi poslej, le da bodo praktič
no vsa sredstva zbrana na osno
vi družbenega dogovarjanja s 
samoupravnimi sporazumi, 
skladno z novo ustavno usme
ritvijo.

Torej pred vsemi telesno kul
turnimi delavci, še zlasti pa 
pred novoustanovljenimi te
meljnimi telesnokulturnimi

skupnostmi je najpomembnej
še dejanje, angažirati se v pol
ni meri s pomočjo vseh druž
benih dejavnikov, da se na pod
lagi splošnega družbenega do
govora o splošni in skupni po
rabi v letu 1974 sklenejo samo
upravni sporazumi za financi
ranje telesnokulturne dejavno
sti med delovnimi organizaci
jami in drugimi nosilci v obči
ni, na podlagi telesnokulturnih 
programov.

S tem uresničujemo enega 
izmed osnovnih ustavnih teme
ljev naše samoupravne sociali
stične družbe. Delovni ljudje 
bodo tako neposredno odločali 
o sredstvih in združevanju po
trebnih sredstev za zadovolje
vanje osebnih in skupnih po
treb na podlagi programov po
sameznih družbenih dejavnosti 
in to za območje občin, regij 
in republike.

Miro Šuštar

RUDAR —jesenski prvak
Nogometaši trboveljskega Ru
darja so osvojili naslov jesen
skega prvaka v slovenski nogo
metni ligi. Ta naslov so si no
gometaši priborili oziroma ga 
potrdili v zadnji prvenstveni 
tekmi v Kopru, kjer so prema
gali istoimenski klub z 1:0. Ta 
uspeh pa je bil dosežen kot 
plod prizadevanj v celotnem je
senskem prvenstvu. V tem delu 
tekmovanja so nogometaši o- 
svojili od 26 možnih 19 točk in 
dosegli 8 zmag, 3-krat igrali

neodločeno in le 2-krat izgubili 
ter dosegli najboljšo razliko v 
golih 25 : 9.

Varovanci trenerja Leopolda 
Opresnika, sicer člana našega 
kolektiva, so si v minulem tek
movanju, ko so nastopali v II. 
zvezni ligi nabrali izkušenj in 
rutine, kar so kljub precejšnji 
pomladitvi enajsterice, s pri
dom izkoristili v slovenski ligi.

Tri točke prednosti pred dru
gouvrščeno Nafto, ob enaki 
prizadevnosti v spomladan
skem delu tekmovanja, bo ver

jetno dovolj za osvojitev prven
stva. Ob takem uspehu pa bi 
Rudar ponovno postal član II. 
zvezne lige. To pa bi pomenilo 
sodelovati v precej kvalitetnej
ši skupini in hujši konkurenci 
kot v minulem tekmovanju, 
kar vzbuja dvom o realnosti so
delovanja, glede na negativne 
posledice le enoletnega nasto
panja.

Sicer pa pustimo nadaljnji 
razvoj času, saj je žoga okrog
la.

Miro Šuštar

Strelsko tekmovanje
Dne 9. decembra 1973, je strel
ska družina »Rudnik Hrast
nik«, - priredila tekmovanje z 
vojaško puško mavzer. Tekmo
vanje je potekalo v znamenju 
proslave ob dnevu JLA. Tekmo
valci so tekmovali v dveh raz
redih, in sicer aktivni strelci in 
drugi občani, brez udeležbe ak
tivnih strelcev. To pa iz razlo
ga, ker so nekateri vedno pri
govarjali, da se ne morejo me
riti z aktivnimi strelci. Tekmo
vali so na razdalji 100 m in le
žečega položaja. V razredu »ak
tivni strelec« so bili doseženi 
zelo dobri rezultati. Iz tega raz
reda so trije najboljši prejeli 
diplome in to:
1. Rešetar Franc, 89 krogov od 

100 možnih;

2. Vautar Jože II., 86 krogov od 
100 možnih;

3. Lisec Franc, 81 krogo\r od 
100 možnih.

Pet najboljših iz razreda »ši
roko občinstvo«, brez udeležbe 
aktivnih strelcev, je bilo prav 
tako nagrajenih:
1. Zupanc Alojz, 60 krogov od 

100 možnih;
2. Lasnik Franc, 57 krogov od 

100 možnih;
3. Jankovič Blagoje, 56 krogov 

od 100 možnih;
4. Leskovšek Ciril, 53 krogov 

od 100 možnih;
5. Knez Karel, 51 krogov od 

100 možnih.

Takšno tekmovanje se je po
kazalo za zelo uspešno, kajti 
dosedanji sistem je narekoval, 
da mora udeleženec za tekmo
vanje z vojaško puško, dosega
ti določene norme pri strelja
nju z zračno in MK puško. Po
sledica tega je bila, da so lahko 
prišli v poštev le aktivni strel
ci, ostali pa so bili odrinjeni, 
kar zagotovo ni sodilo v okvir 
dvigovanja vseljudske obramb
ne sposobnosti. To dokazuje, 
da se je kljub slabemu in hlad
nemu vremenu udeležilo tek
movanja veliko število tekmo
valcev.

Stevo Savanovič, inž.
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Radio Trbovlje ima naslednjo programsho shemo

Torek:
16,00—16,05 napoved 

programa
16.05— 16,20 poročila
16.20- —16,30 narodnozabavna

glasba
16,30—16,50 reklame in obve

stila
16.50— 17,05 tedenski športni

pregled
17.05— 17,30 iz diskoteke radia

Trbovlje
Četrtek:
16,00—16,05 napoved 

programa
16.05— 16,20 poročila
16.20— 16,30 igra vam ansam

bel . . .
16,30—16,50 reklame in obve

stila
16.50— 17,00 iz dela krajevnih

skupnosti v revir
jih

17,00^—17,10 plošče radio-tele- 
vizije Beograd

17,10—17,30 popevke na teko
čem traku

Petek:
16.00— 16,05 napoved

programa
16,05—16,20 iz delovnih kolek

tivov
16,20—16,30 melodije iz oper

nega sveta
16,30—16,50 reklame in obve

stila
16,50—17,00 iz naših glasbenih 

šol
17.00— 17,10 Jugotonove plošče
17,10—17,30 slovenski pevci za

bavne glasbe
Sobota:
16.00— 16,05 napoved
16,05—16,20 aktualnost tedna
16,20—16,30 narodnozabavna 

glasba

16,30—16,50 reklame in obve
stila

16,50—17,00 drobne misli za 
lepši vsak dan

17,00—17,30 radi ste jih poslu
šali (med glasbo 
mala šola avtomo
bilizma)

Nedelja:

11.00— 11,05 napoved
programa

11,05—11,15 pevci in glasbeni- 
ki-amaterji

11,15—11,40 revirska kronika 
11,40—12,00 vi izbirate — mi 

predvajamo
12.00— 12,10 povedali so nam
12,10—12,25 reklame in obve

stila
12,25—12,30 vrtnarjevi napotki
12,30—dalje čestitke poslušal

cev

humor humor humor humor humor humor hu

Pokojni Ažber (dva roda na
zaj), je redil precej prašičev. V 
tistih časih je mnogo pridnih 
knapov redilo prašiče, da so si 
skromni zaslužek s svinjsko 
kračo zabelili. Zgodilo se je, da 
se je mlada prašička »bukala«, 
gospodar bi pa rad imel nara
ščaj. Ker pa je bilo v istem hle
vu več prašičev skupaj, je v ve
černem mraku izbezal namesto 
prašičke na svetlo, že rezanega 
prašička. Šele, ko sta prišla k 
merjascu sta ugotovila, da je 
nekaj narobe. Seveda se je to 
takoj razvedelo po vsej soseski 
in so že drugi dan v jami o tem 
dražili rejca prašičev. Med te
mi je bil tudi zaupnik, ki je 
vprašal rejca, kaj je počel mer
jasec, ko mu je pripeljal name
sto prašičke prašiča. »I kaj«, je 
dejal Ažber, »kimal je«, kot vsi 
kimate pred nadrejenimi.

Cel svet živi na »če«
Če bi rože kar naprej cvetele,

ne bi rabili vrtnarjev,
če bi lasje ne rastli, ne bi rabili
frizerjev,
če ženske ne bi zapravljale, ne 
bi rabile mož z denarjem, 
če ljudje ne bi mrli, ne bi ra
bili grobarjev,
če ženske ne bi rodile, ne bi ra
bili babic in doktorjev.

Trije separacijonerji. so prišli 
v gostilno ter pozdravljali z 
»dober dan«. »O lej ga no, Slav
ko, si tudi ti prišel?« Ta pogle
da teto. Ker je imela obvezo na 
čelu ji reče »dober dan teta, ali 
se vam padalo ni odprlo?«

Čelar Francelj je obiskoval vin
sko razstavo na gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani. Posku
šal je vino toliko časa, da se ga 
je nacukal. Naslednji dan je 
prišel na šiht ves krmežljav. 
Vprašal je svojega sotrpina: 
»Janez, povej mi ali ima limo
na kljun?« »Ne lomi ga, no ka

ko bi imela limona kljun?« 
»Joj«, pravi Francelj, »potem 
sem pa danes, ko sem si zju
traj shuhal čaj, vzel kanarčka 
namesto limone«.

Bosanec in Albanec sta se sre
čala na železniški postaji v 
Miinchnu. Bosanec je vprašal 
Albanca, če ima koga od sorod
nikov v inozemstvu. »Seveda 
imam, tetko v Skoplju«.

V gostilno sta šla oče in sin na 
malico. Ker nista imela dovolj 
denarja, sta naročila vsak po 
dve kuhani jajci. Sin je dejal 
očetu: »Ata poglej, v tej jajci 
je pa piščanec«. »Potiho govo
ri, da te kdo ne sliši, ker je 
meso še dražje«.

Trboveljčan je srečal Dobovča- 
na in mu dejal: »Prijatelj ali 
veš, da prodajajo Dobovčani li
cenco za izdelavo jabolčnika«.
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Kakšna pa je,« je vprašal Do- 
bovčan. »Mešanica 1/4 , to je, 
eden preša, trije pa nosijo vo
do«.

Bolje oblečeni občan se je usta
vil na savskem mostu v Trbov
ljah in vprašal mimoidočega 
rudarja. »Prosim, mi lahko po
veste, zakaj imajo tukaj ogle
dalo?« »O seveda, lahko«. Ogle
dalo je zato, da si Dobovčani 
popravijo nahrbtnike preden 
gredo v hrib«.

Na savskem mostu je odpadla 
Opel rekordu »nadkapa«. Za 
njim je prišel rudar z Dobov
ca. Pobral jo je ter vzkliknil 
»ja, spet sem prišel do novega 
talerja«.

NAGRADNA KRIŽANKA

Med reševalce, ki nam bodo po
slali pravilne rešitve novoletne 
skandinavske križanke, bo žreb 
razdelil tri knjižne nagrade, v 
različnih vrednostih.

Rešitve pošljite na izrezku 
iz časopisa na naslov. Zasavski 
premogovniki Trbovlje, 61420 
Trbovlje, Trg revolucije 12 (na
gradna križanka). Rešitve mo
rajo biti v uredništvu našega 
glasila do 10. januarja 1974.

Pravilna rešitev in imena iz- 
žrebancev-nagrajencev bodo ob
javljena v glasilu Srečno šte
vilka 1/74.

Glasilo SREČNO izdaja podjetje 
Zasavski premogovniki - Trbovlje, 
p. 614Z0 Trbovlje, Trg revolucije 12. 
Izhaja vsaka dva meseca.
Glasilo ureja uredniški odbor: Rob
ne Emil, dipl. inž. rud., Kovač Vil
ko, Lenarčič Tine, Malovrh Metod, 
dipl. inž. rud., Oberžan Janez, Pikš 
Anton, Šuštar Miro.
Tehniški urednik: Lenarčič Tine. 
Odgovorni urednik Kohne Emil, 
dipl. inž. rud.
Naklada 3000 izvodov. Za člane de
lovne skupnosti ZPT je časopis 
brezplačen. Rokopisov in fotografij 
ne vračamo.
Tisk - Grafično embalažno podjetje 
TIKA Trbovlje.

Rudar Francelj se je vračal z 
vlakom iz velesejma v Zagrebu, 
kjer si je seveda ogledal naj no
vejše rudarske stroje. Tema je 
bila gosta, luči nobene, Francelj 
pa je prijetno dremal. Nenado
ma pri postanku vlaka zakriči 
sprevodnik »Videm—Krško«!
»Hudiča videš«, je bil hud 
Francelj, »ko je pa taka tema«!

Med zadnjo vojno so imeli go
stinski lokali tudi svoj prosti 
dan. Po nemško so jim rekli 
»ruhetag«. Namesto, da je Fran
celj stopil v gostilno, kjer se je 
ponavadi mudil, so imeli prost 
dan in niso točili pijače; Točaj
ka je čistila lokal in ribala pod. 
Deci ruma in pivo je zahteval 
Francelj. »Danes nimamo«, je 
dejala točajka, »ker imamo me-

O alkoholizmu

Ko človek izprazni steklenico 
alkoholne pijače, ne pomisli, 
kaj je pravzaprav alkohol, ki 
ga te pijače vsebujejo in kak
šen bo njegov končni učinek 
na njegovo telo.

Alkohol nastaja predvsem v 
sladkih sadnih sokovih, če so 
prisotne gljivice kvasovke.

Alkohol sicer prvih hip poži
vi človeka in mu daje občutek 
moči, ki pa se hitro razblini.

Alkohol ima namreč precejš
njo kalorično vrednost, ker pa 
mišice teh kalorij ne morejo 
uporabiti kot vir energije, alko
hol nikakor ni hrana ali nado
mestilo za hrano.

Alkohol uničuje človekovo 
duševno in telesno zdravje, po
sledice se pretresljivo kažejo v 
družinah alkoholikov, ko se po
rušijo medsebojni družinski 
odnosi. Tako alkohol posredno 
uničuje duševno zdravje in živ
ljenjske razmere vseh družin
skih članov. Posebno slabo 
vpliva na telesni in duševni raz
voj otroka in mladostnika in 
pogojuje v mnogih primerih 
mladinsko prestopništvo in al
koholizem.

tag.« »No mi pa tistega prinesi
te en liter«, je z zadovljstvom 
naročil Francelj.

Uši, posebno naglavne, so sila 
trdožive. Neka ženska z bujni
mi lasmi jih je imela polno gla
vo. Ker jo je zaradi tega bolela 
glava, je 14 dni jedla tablete 
proti glavobolu. In pomislite, je 
potožila sosedi, »niti ena uš ni 
crknila, kajti tablete so za eno 
figo«!

Mamka je ob zadnji redukciji 
električnega toka kupila petro
lejko za razsvetljavo. »Kaj pa 
boste notri nalili«, sem jo vpra
šal, »saj ni petroleja«? »Tebe, 
tvoj dolgi jezik in suho butari
co bom stlačila notri, pa bo 
dovolj svetlo«, je odvrnila.

Naraščanje nesreč v prome
tu, izredno visoko število mrt
vih pri prometnih nesrečah, ne
sreče pri delu, izostanki na de
lovnih mestih — vse to je tudi 
delo alkohola.

Alkohol uničuje:
— dobro osebno razpolože

nje in počutje;
— veselje do dela in življe

nja;
— samozaupanje, občutek 

osebne vrednosti;
— urejeno življenje;
— srečo v družini.

Alkohol povzroča:
— živčnost, razrvanost, ne

strpnost;
— izgubo kontrole nad svoji

mi dejanji in ravnanji;
— občutek krivde, manjvred

nosti, nezadovoljstvo s samim 
seboj;

— neredno, neurejeno življe
nje;

— družinske tragedije.


